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دولت جلوی رانت ارزی ۷۰۰ همتی را گرفت
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت   با راه اندازی سامانه ارز تجاری از سوی بانک 
مرکزی و افزایش نرخ ارز در هفته های اخیر، سؤالات و ابهامات زیادی درباره فلسفه 
و دلایل این اقدام مطرح شــد. برخی منتقدان، دولت را به گران ســازی عمدی ارز و 
نوسان گیری برای کســب درآمد متهم می کنند و می گویند، که این سیاست منافع 
عمومی را به خطر انداخت امــا چنین ادعاهایی به هیچ وجه صحت ندارند.فلســفه 
راه اندازی این سامانه نه ایجاد نوسان، بلکه اصلاح ساختارهای ناکارآمد سامانه نیما 

و مقابله با رانت هایی بوده است که سال ها به ضرر اقتصاد کشور عمل کرده اند.

یادداشت

جبران خسارات صنایع چه شد؟

صفحه 4

مگرمیشودباافزایش۳۰درصدیهزینهها،قیمتلاستیکتغییرنکند؟

قیمت گذاری دستوری مانع اصلی 
پیشرفت صنعت لاستیک

محمدجوادظریف،معاونراهبردیرئیسجمهور:
مسیر فولاد مبارکه برای استفاده از انرژی پاک و 

تجدیدپذیر حرکت در مسیر منافع ملی است

با  که  بروند  اقداماتی  سمت  به  صنایع  همه  که  ان شاءالله 
محیط زیست همراه باشد و با محیط زیست دوستانه برخورد 
مردم، بخش  با مشارکت همه  نتوانیم  ما  اگر  کنند؛ چراکه 
کنونی خارج شویم،  از  وضعیت  و بخش خصوصی  دولتی 

شرایط برای زیست فرزندانمان بسیار دشوار می شود.
قطعاً مسیر فولاد مبارکه و سایر صنایعی که از انرژی پاک و 
تجدیدپذیر استفاده می کنند، حرکت در مسیر منافع ملی و 

منافع فرزندان این مرزوبوم است.

معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیان
رئیسجمهور:

فولاد مبارکه یکی از صنایع بزرگ کشور است که در 
حوزه دانش بنیان سرمایه گذاری های خوبی انجام 

داده  است

اقتصاد دانش بنیان  حسین افشین، معاون علمی، فناوری و 
رئیس جمهوری، به همراه شینا انصاری معاون رئیس جمهوری 
از  روز  دومین  در  محیط زیست  حفاظت  سازمان  رئیس  و 

این  غرفه های  از  محیط زیست  نمایشگاه  بیست و دومین 
نمایشگاه بازدید کردند.

معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در 
جریان بازدید از غرفه فولاد مبارکه، پس از آشنایی با آخرین 
اقدامات و دستاوردهای این شرکت در حوزه محیط زیست، اعم 
از جمع آوری پساب های شهری و صنعتی و بازچرخانی آن ها 
در چرخه صنعت، کاهش ضایعات و پسماند و اقدامات شرکت 
در پایش مستمر و برخط خطوط تولید گفت: فولاد مبارکه 
دانش بنیان  در حوزه  که  است  بزرگ کشور  از صنایع  یکی 
سرمایه گذاری های خوبی انجام داده است. این شرکت در حوزه 
صندوق های CVC در حال حاضر یک هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری کرده و طبق برنامه تعریف شده، قرار است این 
میزان سرمایه گذاری را به ۳۰۰۰ میلیارد تومان افزایش دهد.

را  شرکت ها  بهره وری  بتوانیم  اینکه  برای  کرد:  تصریح  وی 
افزایش دهیم، باید از فناوری های نوین مانند هوش مصنوعی 
استفاده کنیم. با استفاده از این فناوری می توانیم با مدیریت 
بهتر، شاهد کاهش مصرف انرژی باشیم. همچنین با استفاده از 
فناوری های نوین می توان میزان مصرف مواد اولیه و ضایعات 
و پسماند را کاهش داد و برای بازچرخانی ها از این تکنولوژی 

استفاده های بهینه تری کرد.
رئیس جمهوری  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی  معاون 
انواع  از  سال  سرد  فصول  در  شهروندان  همه  اینکه  بیان  با 

سیستم های گرمازا آلودگی های متنوعی را تولید می کنند، 
گفت: اینکه دغدغه همه ما آلودگی کمتر باشد، در واقع احترام 
به محیط زیست و حرکت در مسیر توسعه پایدار است و این 
همان مسیری است که با توسعه فرهنگی میسر خواهد شد. 
هریک از ما باید بررسی کنیم که به عنوان یک شهروند چه 
نقشی می توانیم در کاهش آلودگی ها و بهبود محیط زیست 

داشته باشیم.
فاطمهمهاجرانی،سخنگویدولت:

امیدواریم سایر صنایع نیز از حرکت فولاد مبارکه 
برای رفتن به سمت استفاده از انرژی خورشیدی 

الگو بگیرند
و  نو  انرژی های  سمت  به  رفتن  طبیعتاً    

تجدیدپذیر یکی از الزامات است و مسلماً 
مانند سایر کشورها باید به این سمت 

حرکت کنیم. اگرچه سال هاست این 
هیچ گاه  اما  است،  مطرح  موضوع 
آن  بر  جدیت  این  به  امروز  مثل 

تأکید نشده است.
ظرفیت  به خوبی  ایران  اقلیم 

استفاده از انرژی خورشیدی را دارد. 
ما از حرکت فولاد مبارکه برای رفتن 

خورشیدی  انرژی  از  استفاده  سمت  به 

دولت  بگیرند.  الگو  نیز  صنایع  سایر  امیدوارم  و  خوشحالیم 
را  برق خورشیدی  تولید ۳۰ هزار مگاوات  از  نیز پشتیبانی 
امیدواریم  اقداماتی  با چنین  قرار داده است.  در دستور کار 
که از این  پس، استفاده از انرژی های فسیلی کمتر در سبد 
انرژی های مصرفی کشور باشد و بیشتر در مسیر استفاده از 

انرژی های نو قدم برداریم.

معصومهآقاپور،مشاوررئیسجمهوریدرامور
همکاریهایاقتصادی:

 فولاد مبارکه در بخش مسئولیت اجتماعی
  و انرژی های تجدیدپذیر اقدامات خوبی

 انجام داده است

ناترازی  به خصوص  انرژی  ناترازی های   
و  است  زیاد  بسیار  کشور  در  برق 
بسیاری  تأکید  چهاردهم  دولت 
دارد.  تجدیدپذیر  انرژی های  بر 
از  استفاده  اینکه  توجه  به  با 
کشور  در  خورشیدی  انرژی 
است،  زیادی  مزیت  داری  ما 
خوبی  بسیار  اقدامات  دولت 
و  داده  انجام  زمینه  این  در 
مصوبات خاصی  داشته است. 
ضمن اینکه با توجه  به حساسیت 
شخصاً  رئیس جمهوری  موضوع، 

ریاست این جلسات را خود برعهده دارند.
در حوزه استفاده حداکثری از انرژی های تجدیدپذیر قوانین 
بسیار خوبی ازجمله واگذاری زمین های ۹۹ساله و پرداخت 
5۰ تا 6۰ درصدی تسهیلات به خصوص برای صنایع مصوب 
شده است. همچنین فعال تر شدن بورس انرژی و برقی که قرار 
است از محل انرژی های تجدیدپذیر استحصال شود می تواند 

شرایط بهتری را برای حل مشکل ناترازی انرژی فراهم کند.
فولاد مبارکه جزو چند صنعت برتر کشور است که در بخش 
انرژی  به ویژه  تجدیدپذیر  انرژی های  و  اجتماعی  مسئولیت 
خورشیدی اقدامات خوبی انجام داده است. با توجه  به فعالیت ها 
و تجارب این شرکت، انتظار داریم با تسهیلاتی که دولت فراهم 
می کند، شاهد ایجاد مزارع بزرگ انرژی خورشیدی به همت 

فولاد مبارکه باشیم که الگویی برای سایر صنایع باشد.

فولاد مبارکه، غرفه برتر بیست و دومین نمایشگاه 
محیط زیست

نمایشگاه  بیست و دومین  اختتامیه  آیین  در  است  گفتنی   
بین المللی محیط زیست، شرکت فولاد مبارکه به عنوان غرفه 
برتر در حوزه اطلاع رسانی و روابط عمومی و غرفه برتر در 
برگزاری رویدادهای جانبی، غرفه سازی و بهره مندی از اکران 
سیار واقعیت مجازی معرفی شد و با اهدای تندیس و لوح مورد 

تقدیر قرار گرفت.
این انتخاب به دلیل ارائه مناسب دستاوردهای زیست محیطی، 
و  اخبار  گسترده  انتشار  بازدیدکنندگان،  با  مؤثر  ارتباط 

اطلاع رسانی به موقع این نمایشگاه انجام شد.

دربیستودومیننمایشگاهبینالمللیمحیطزیستکهاز28آذرتایکمدیماهدرمرکزنمایشگاههایبینالمللیشهرآفتاببرگزار
شد،معاونراهبردیومعاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهوری،سخنگویدولتومشاوررئیسجمهوریدرامور

همکاریهایاقتصادی،ضمنبازدیدازایننمایشگاهدرمصاحبهباخبرنگارفولادچنینگفتند.

معاون راهبردی  رئیس جمهوری در حاشیه بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست مطرح کرد:

 الگو  گرفتن  صنایع کشور  از حرکت فولاد مبارکه در جهت استفاده
 از انرژی خورشیدی



کارشناسچینیمطرحکرد

وابط مشترک و پاسخی به چالش های جهانی بود سفر عراقچی به چین فرصتی برای بازتعریف ر

معاوناولرئیسجمهوردرجلسهباسرمایهگذارانوبهرهبردارانآزادراههایکشور:

آزادراه تهران - شمال را بعد از ۳۰ سال تکمیل می کنیم

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران
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دولت جلوی رانت ارزی ۷۰۰ همتی را گرفت
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت   با راه اندازی سامانه ارز تجاری 
از ســوی بانک مرکزی و افزایش نرخ ارز در هفته های اخیر، ســؤالات 
و ابهامات زیادی درباره فلســفه و دلایل این اقدام مطرح شــد. برخی 
منتقدان، دولت را به گران سازی عمدی ارز و نوسان گیری برای کسب 
درآمد متهم می کنند و می گویند، که این سیاست منافع عمومی را به 

خطر انداخت اما چنین ادعاهایی به هیچ وجه صحت ندارند.
فلسفه راه اندازی این ســامانه نه ایجاد نوسان، بلکه اصلاح ساختارهای 
ناکارآمد سامانه نیما و مقابله با رانت هایی بوده است که سال ها به ضرر 

اقتصاد کشور عمل کرده اند.
رانت یکی از بزرگ ترین آفــات اقتصاد ایران، تنها به بــازار ارز محدود 
نمی شــود. در بخش های مختلف اقتصــادی، از بازار خــودرو گرفته 
تا صنایع تولیدی، نظام بانکی و حتی بازار پــول، رانت به عنوان عاملی 
مخرب عمل کرده اســت. بازار ارز نیز از این قاعده مســتثنی نیست و 
رانت های متعددی در ایــن حوزه وجود دارد.اختــلاف بین نرخ ارز در 
سامانه های رسمی و بازار آزاد، منافع قابل توجهی برای گروه های خاص 
ایجاد کرده اســت. این منافع، نه تنها در تضاد بــا منافع عمومی مردم 
است، بلکه به کاهش بهره وری و شفافیت در اقتصاد نیز منجر می شود. 
چنین ســاختاری، انگیزه های رقابتی و مولد را از بیــن می برد و منابع 
کشور را به سمت فعالیت های غیرمولد سوق می دهد.ذکر برخی اعداد 
و ارقام در رابطه با رانت ارزی می تواند عمق و گســتردگی این مشکل را 
بهتر نشــان دهد. رانت ارزی حاصل از تخصیص ارز ترجیحی و نیمایی 
در سال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰، یکی از بزرگ ترین چالش های اقتصادی 
کشــور بود. بر اســاس آمارهای بانک مرکزی، در این بازه زمانی حدود 
۹۰ میلیارد دلار ارز به شــرکت ها تخصیص داده شــد که از این میزان، 
۵۱ میلیارد دلار به عنوان ارز ترجیحــی و ۳۹ میلیارد دلار به عنوان ارز 

نیمایی در اختیار شرکت ها قرار گرفت.
اختلاف قابل توجه میانگین نرخ ارز ترجیحی )۴۲۰۰ تومان( با نرخ بازار 
آزاد در آن زمان )۱۷۳۰۰ تومــان(، رانتی معادل ۱۳ هزار و ۱۰۰ تومان 
به ازای هــر دلار ایجاد کرد که مجموعاً به رقمــی در حدود ۶۶۹ هزار و 
۸۰۰ میلیارد تومان بالغ شــد. این رقم تنها بــرای ارز ترجیحی بوده و 
با احتســاب رانتی معادل ۲۳۰۰ تومان به ازای هــر دلار نیمایی، کل 
رانت توزیع  شــده در این بازه زمانی به حدود ۷۵۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان می رســد. برای درک ابعاد این رانت، می توان به مقایســه های 
ســاده تری پرداخت. این رقم معادل چهار برابر بودجه ســلامت کشور 
در سال ۱۴۰۲ است. همچنین، اگر این منابع صرف ساخت بیمارستان 
می شــد، می توانســت برای تجهیز و ســاخت حدود ۷۶۰ هزار تخت 
بیمارستانی هزینه شــود.این ارقام به وضوح نشان می دهند که چگونه 
سیاســت های ارزی ناکارآمد می توانند به هدررفت گســترده منابع و 
تعمیق شکاف های اقتصادی منجر شــوند. این حجم از رانت، که عمدتاً 
ناشی از ضعف در سیاست گذاری و نبود شفافیت در نظام تخصیص ارز 
بوده، تأثیرات مخربی بر ساختار اقتصادی کشور داشته است و اهمیت 
اصلاحات ساختاری همچون ســامانه ارز تجاری را به وضوح برجسته 
می کند. حال اگر افزایش فاصله نرخ ترجیحی و نرخ نیمایی از یک ســو 
و نرخ نیمایی و نرخ بازار آزاد از ســوی دیگر در ســال های بعد را در نظر 

بگیریم، عمق این فاجعه بیشتر آشکار می شود. 
ســامانه نیما، با وجود اهداف اولیــه ای که برای آن تعریف شــده بود، 
به دلیل اعمال ســقف قیمتی و مشکلات ســاختاری، عملًا مرجعیت 
خود را از دســت داده بود. به جای اینکه به عنوان بازاری آزاد عمل کند، 
به یک ســامانه تخصیص تبدیل شــده بود که بیش از آنکه شــفافیت 
ایجاد کند، زمینه ساز رانت و فساد شد. تقســیم بازار ارز به بخش های 
مختلف، از جملــه ارز نیما، ارز ترجیحی و ارز اشــخاص، علاوه بر ایجاد 
پیچیدگی هــای غیرضروری، باعث ســردرگمی فعــالان اقتصادی و 

زمینه ساز سوءاستفاده های گسترده شد.
یکی از ایرادات بزرگ این ســاختار، فقدان یکپارچگی در مدیریت بازار 
ارز بود. تخصیص ارز در قالب ســامانه های جداگانــه، منجر به ابهامات 
و عدم شــفافیت در معاملات شــد. این وضعیت، نه تنهــا مانع تحقق 
اهداف حمایتی شد، بلکه ریســک های بزرگی را برای واردکنندگان و 
صادرکنندگان ایجاد کرد. بسیاری از واردکنندگان مجبور بودند برای 
دریافت ارز، به فرایندهای پیچیده و غیرشــفاف روی بیاورند، در حالی 

که صادرکنندگان نیز از ارزش واقعی ارز خود محروم می شدند.
ســامانه ارز تجاری بانک مرکزی بــا هدف تجمیع ارز اشــخاص و ارز 
نیما در یک ســامانه واحد راه اندازی شده اســت. این اقدام گامی مهم 
در جهت یکپارچه ســازی بازارهای ارزی و جلوگیری از تقســیم بندی 
غیرضروری آنها بوده است. با این سامانه، بسیاری از ابهامات موجود در 
فرایند تخصیص ارز برطرف شده و شفافیت بیشتری در معاملات ارزی 
ایجاد شده است.یکی دیگر از تغییرات اساســی در سامانه ارز تجاری، 
بازگرداندن نقش بانک ها به عنوان واســطه های رســمی در معاملات 
ارزی است. در این سامانه، بانک ها مسئولیت تضمین تطابق پرداخت ها 
را بر عهده دارند. به این معنا که دیگــر واردکننده یا صادرکننده نیازی 
به نگرانی درباره عدم تحویل ارز یا ریال نخواهد داشت، چرا که بانک ها 

به عنوان واسطه ای قابل اعتماد در این فرایند عمل می کنند.
البته باید اذعان کرد که شــرایط تحریمی همچنان نقش تراستی ها و 
کارگــزاران را در برخی معاملات ارزی پررنگ نگه داشــته اســت. اما 
ســامانه ارز تجاری گامی مهم در مســیر بازگردانــدن معاملات ارزی 
به چهارچوب نظــام بانکی بوده و این امر می توانــد به تدریج به کاهش 

وابستگی به ساختارهای غیررسمی منجر شود.
در نهایت، ســامانه ارز تجــاری را می توان گامی در جهــت رفع رانت، 
شفافیت بیشتر و اصلاح ســاختارهای ناکارآمد در بازار ارز دانست. این 

اصلاحات اگرچه قابل توجه هستند، اما پایان راه نیستند.

پزشکیان:
 برنامه های پنج سال آینده اقتصاد دریا محور

 با جزئیات اعلام شود
رئیس جمهور در جلسه توســعه اقتصاد دریا محور گفت: برای تدوین 
یک اســتراتژی کارآمد اقتصاد دریا محور لازم است برنامه های توسعه 

طی ۵ سال آینده با جزئیات اعلام شود.
مسعود پزشکیان در جلسه توســعه اقتصاد دریا محور ضمن تأکید بر 
اهمیت بــالای صنایع دریا محــور به خصوص صنعت کشتی ســازی 
اظهار داشــت: دولت چهاردهم اهتمام ویژه ای به صنایع مربوط به دریا 
دارد و تمام تلاشــش را برای بررسی همه جانبه مســائل و مشکلات و 

فرصت های پیش روی کشور در این زمینه دارد.
رئیس جمهور تدوین یک استراتژی مشــخص مطابق با شرایط روز را 
خواستار شد و خاطرنشــان کرد: برای تدوین یک اســتراتژی کارآمد 
لازم است شــرایط فعلی صنایع مربوط به دریا روشن شود و برنامه های 

توسعه و دستاوردهای آن هم طی ۵ سال آینده با جزئیات اعلام شود.
پزشکیان با اشــاره به ضرورت حضور بخش خصوصی در صنایع مربوط 
به دریا گفت: برای حضور بخش خصوصی لازم است که چارچوب های 
اقتصادی و پیوست های تجاری برنامه های توســعه اقتصاد دریا محور 
تهیه و تدوین شــود.رئیس جمهور درباره گزارش ارائه شــده از سوی 
مســئولان مربوطه در این جلســه پیرامون وضعیت فعلی کشتی های 
تجاری کشــور و صنایع کشتی سازی کشــورمان اظهار داشت: وزرای 
مربوط به صنایع کشتی سازی و رئیس ســازمان برنامه و بودجه و سایر 
مسئولان ذیربط موظف هستند طی روزهای آینده مسائل و مشکلات 
این صنعت را بررســی و چارچوب برنامه های دولت برای احیای آن را 

تدوین و به هیئت دولت برای تصویب ارائه کنند.

یادداشت

تریبون

 وزیــر کشــور حماســه ۹ دی را تجلی و نمــودی از 
همبســتگی ملی خواند و گفت: هرجا وفاق و همدلی 
اصل قرار گرفت و از اختــلاف و تفرقه فاصله گرفتیم به 

قدرت و سعادت نزدیک شدیم.
در متن پیام اســکندر مومنی به مناســبت حماســه 
نهم دی »روز بصیــرت و میثاق امت بــا ولایت« آمده 
است: حماســه ۹ دی ســال ۱۳۸۸ تجلی و نمودی از 

همبستگی ملی است.
 قیامی که در آن اقشــار و گروه هــای مختلف مردم با 
سلایق و مواضع گوناگون بر ســر آرمان های مشترک 
مقدســی، حضور یافتند و همه یکصــدا حفظ اقتدار و 

انســجام ایــران و صلابت نظــام جمهوری 
اســلامی و وفای به عهد با ولایــت را فریاد 
زدند. فریادهایی ظلمت شــکن که تجلی نور 

و روشنایی بود.
وی افزود: آن حضور حیــرات انگیز، یادآور 
راهپیمایی های باشــکوه و زیبای ســال ۵۷ 
بوده و نشــان داد که انقلاب از همیشه زنده 

تر است؛ مثل ســال ۵۷ باز هم در زمستان بهاران آمد. 
امواج خروشــان مردم در آن روز، اقیانــوس عظیم و 
زلالی را پدید آورد که چشــم جهانیان را به خود خیره 

کرد.

در پیام وزیر کشــور تاکید شــده اســت: 
و  دوســت  وطــن  انقلابــی،  ایرانیــان 
ولایتمــدار، در ۹ دی شکســت ناپذیری 
خــود را تثبیت کردند و کیــد بدخواهان و 
دشمنان بیگانه را به خودشان برگرداندند 
و امنیت و آرامــش را به ارمغــان آوردند. 
مردمی که دل هایشــان با عشــق زنده و 

دوامشان بر جریده تاریخ ثابت شده است.
مومنی بیان کرد: حماسه ۹ دی که تجلی خودآگاهی و 
بصیرت ایرانیان است همچون فانوسی فراروی دولت و 
ملت ما قرار دارد. هر جا وفاق و همدلی اصل قرار گرفت 

و از اختلاف و تفرقه فاصله گرفتیم به قدرت و ســعادت 
نزدیک شدیم. هر جا مردم پای کار بودند و آرمان های 
ملی و انقلابی اصل و اولویت قرار گرفت به فتح و رهایی 

رسیدیم.
 امروز هم که دولــت چهاردهم وفاق و همبســتگی را 
چشم انداز خود قرار داده است باید با بصیرت از گردنه 

ها و مشکلات عبور کنیم.
وی در این پیــام با تبریک فــرا رســیدن ۹ دی و روز 
بصیرت، برای آحاد ملت ایران و نظام مقدس جمهوری 
اســلامی و امت اسلامی، ســربلندی و رســتگاری و 

توفیقات روز افزون را از درگاه الهی مسئلت کرد.

سخنگوی ســتاد انتخابات وزارت کشــور اعلام کرد: 
لایحه هفت ساله شدن شوراهای شهر و روستاها هنوز 
در کمیســیون مربوطه و صحن علنــی مجلس مطرح 

نشده است.
محسن اسلامی ســخنگوی ســتاد انتخابات وزارت 
کشور در گفتگویی با اشــاره به طرحی در مجلس که 
در خصوص قانون انتخابات شوراها مطرح است، گفت: 
ماده ۳۴ از ۵۱ قانون انتخابات شــوراها در مجلس در 
حال بحث اســت و اگر تبدیل به قانون شود و به صورت 

نهایی به وزارت کشــور ابلاغ شــود، شاهد 
تغییراتی در اجرای انتخابــات خواهیم بود 
زیرا بیــن قانون موجــود و طــرح مجلس 

تفاوت هایی وجود دارد.
وی افــزود: در حال حاضــر مجموعه وزارت 
کشور و دستگاه های مرتبط، بر اساس قانون 
موجود فعالیت ها و اقدامات خود را در حوزه 

برگزاری انتخابــات انجام می دهنــد و در واقع قانون 
فعلی انتخابات شوراها، مبنای کاری قرار دارد.

ســخنگوی ســتاد انتخابات وزارت کشور 
در مصاحبــه تلفنی بــا رادیــو گفت وگو از 
گســترش دامنه برگــزاری انتخابــات به 
صورت الکترونیکــی خبــر داد و بیان کرد: 
بر اســاس ماده ۲۱ قانون فعلــی انتخابات 
شــوراها، امکانی به وزارت کشــور به عنوان 
مجری انتخابات داده است تا از ظرفیت های 
الکترونیکی بهره ببرد و این وزارت خانه هم تلاش دارد 

از این امکان قانونی استفاده کند.

وی به ســناریوهایی که برای برگــزاری انتخابات به 
صورت الکترونیکی در وزارت کشــور در دست بررسی 
اســت اشــاره و عنوان کرد: این شــیوه انتخابات یا در 
مراکز اســتان ها یا در شــهرهایی که بالای ۲۰۰ هزار 
نفر جمعیت دارند که تعداد آنها ۵۴ عدد اســت، برگزار 
خواهد شد.اســلامی افزود: در تعامل با مجلس شورای 
اســلامی تلاش داریم به تعداد ۳۱ عدد به اندازه مراکز 
استان ها یا به تعداد ۵۴ عدد برای شهرهای بالای ۲۰۰ 
هزار نفر، رأی گیری به صورت الکترونیکی انجام شود. 
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انتخابات

خریدار   یک کارشــناس چینــی درباره 
ســفر اخیر »ســید عباس عراقچی« وزیر 
امور خارجــه ایران به چیــن تاکید کرد که 
این ســفر فرصتی برای بازتعریف روابط دو 
کشــور در فضای جدید جهانی و پاسخی به 

چالش های بین المللی به شمار می رود.
لی جیانان کارشناس مسائل ایران و رئیس 
دفتر شــبکه مرکزی رادیو و تلویزیون چین 
)CMG( در تهران،  اظهار داشــت: ســید 
عباس عراقچی وزیر امــور خارجه ایران در 
ســفر اخیر خود به چیــن گام جدیدی در 
تقویت روابط دیرینه و راهبردی دو کشــور 

برداشت.
وی با بیان اینکــه دیدار عراقچــی با وانگ  
یی همتــای چینی  خود در شــرایط خاص 
و پیچیده ای کــه تحــولات خاورمیانه به 
ســرعت درحال تغییر اســت، انجام شده 
اســت، افزود: هدف از این دیدار، بازنگری و 
تحکیم همکاری های جامــع ایران و چین 
در زمینه های مختلف سیاســی، اقتصادی، 

فرهنگی و دیپلماتیک است.
لی در ادامــه اظهارتش تاکیــد می کند که 
نمایندگان ارشد ایران و چین در چارچوب 
»برنامه جامع همــکاری ایــران و چین« 
که یک توافق ۲۵ ساله اســت، به بررسی و 
اجرای مفاد آن پرداخته و به گفت وگو درباره 

چشــم اندازهای همکاری های آینده ادامه 
خواهند داد.این کارشــناس چینی تاکید 
دارد که ســفر عراقچی به پکن در شــرایط 
بحرانــی خاورمیانه، جایی که بســیاری از 
کشــورهای منطقه درگیر جنــگ و تنش 

هستند، از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی با بیان اینکه ایــران و چین به عنوان دو 
کشور دوست و متحد همواره از اصول صلح 
و چندجانبه گرایی در سطح جهانی حمایت 
می کنــد، تصریح کــرد که ســفر نماینده 
ارشــد تهران به پکن فرصتی برای تقویت 
همکاری های دوجانبه و مقابله مشــترک با 
چالش های جهانی، به ویژه در حل مســائل 
منطقه ای بــه ارمغــان خواهــد آورد که 
می تواند تاثیراتی فراتر از روابط دو کشــور و 

در سطح بین المللی نیز برجای بگذارد.
لی همچنین معتقد اســت که سفر نماینده 
ارشد تهران به پکن می تواند حامل پیام های 
مهمی از ســوی دکتر مســعود پزشکیان 
رئیس جمهوری اســلامی ایــران به همراه 

داشته باشد.
وی در پایان اظهارتش بــه وضعیت توافق 
هسته ای ایران، ادامه فشارها و تحریم های 
غرب علیه تهران اشاره و تصریح کرد که این 
ســفر فرصتی برای بازتعریف روابط ایران و 
چین در فضای جدیــد جهانی بود و با توجه 

بــه پیچیدگی هــای منطقــه ای و جهانی 
می تواند نقطه عطفی در شکل دهی به آینده 
روابط بین دو کشــور و پاسخ به چالش های 
بین المللی باشد. سید عباس عراقچی وزیر 
امور خارجه جمهوری اســلامی ایران روز 
جمعه گذشته در راس یک هیات رسمی به 
پکن ســفر و با وانگ یی عضو دفتر سیاسی 
کمیته مرکــزی و وزیر امــور خارجه چین 

دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیــدار طرفین با تاکید بــر اراده ی 
رهبران دو کشــور برای تحکیم و توسعه ی 
روابط راهبــردی دوجانبه، آخرین وضعیت 
روابــط در حوزه های اقتصــادی، تجاری، 
سرمایه گذاری، انرژی، حمل و نقل، راه های 
تقویــت مناســبات دوجانبه و گســترش 
همکاری ها در چارچــوب برنامه همکاری 

جامع دو کشور را مورد بررسی قرار دادند.
طرفین همچنین در مورد آخرین تحولات 
امنیتی و سیاســی در منطقه غرب آســیا 
گفت وگو و تبادل نظر کردنــد. وزیران امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
خلق چین تاکیــد کردند کــه خاورمیانه 
متعلق به مــردم خاورمیانه اســت و نباید 
صحنه مداخله های مخرب بازیگران خارج 
از منطقه در جهت پیشبرد اهداف و مطامع 

ژئوپولتیک آن ها شود.

طرفین همچنین با اظهــار نگرانی در مورد 
مخاطرات مترتب بر هرگونــه هرج و مرج و 
ناامنی در ســوریه، بر ضرورت حفظ وحدت 
ملی و یکپارچگی ســرزمینی سوریه و گذار 
آرام و امن به ســوی حاکمیتــی که تامین 
کننده خواســت همــه طیف ها و اقشــار 
تشکیل دهنده جامعه ســوریه باشد، تاکید 
کردند.وزیــران امور خارجه ایــران و چین 
همچنیــن در خصــوص اهمیــت تقویت 
همکاری ها برای مقابله با تروریسم، تحکیم 
حاکمیــت قانــون در ســطح بین المللی، 

موضــوع هســته ای و رفع تحریم هــا و نیز 
گسترش همکاری ها در چارچوب نهادهایی 
که هر دو طرف در آن ها عضویــت دارند از 
جمله بریکس و شانگهای گفت وگو و تبادل 
نظر کردند.شایان ذکر است با توجه به اینکه 
چین ریاســت دوره ای ســازمان همکاری 
شانگهای در سال ۲۰۲۵ را عهده دار خواهد 
شد، وزیر خارجه کشــورمان ضمن تبریک 
این مسئولیت به وزیر خارجه چین، آمادگی 
ایران بــرای همکاری با پکــن جهت انجام 

برنامه های مد نظر را اعلام کرد. 

ح کرد؛ حماسه ۹ دی تجلی و نمودی از همبستگی و وفاق ملی  وزیر کشورمطر

ح نشده است اسلامی: لایحه هفت ساله شدن شوراهای شهر هنوز در صحن مجلس مطر

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکه اتمام آزادراه تهران- شــمال یکی از 
اولویت هــای اصلی ماســت، تصریح کرد: 
قصد داریم کاری که ۳۰ سال طول کشیده 

است را در این دولت تمام کنیم .
در این دیدار که با حضور دبیر هیئت دولت، 
وزیــر راه و شهرســازی، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور، رئیــس کل بانک 
مرکزی و »ســرمایه گذاران و بهره برداران 
آزادراه های کشــور« صورت گرفت، معاون 
اول رئیس جمهور بعد از شنیدن گزارش ها 
و پیشــنهادهای فعالان بخــش آزادراهی 
کشــور گفت: واقعیت این اســت که در سه 
دهه گذشته،کارهای بسیار ارزشمندی در 
بخش زیربنایی راه ها صورت گرفته اســت 
که باعث شــده وضعیت ما در ایــن حوزه، 
نسبت به ۳۰ سال گذشته اصلا قابل مقایسه 
نباشد و آنچه که امروز داریم توان و ظرفیت 
کشور در حوزه طراحی و اجرای  آزادراه ها با 
مشارکت بخش خصوصی را نشان می دهد، 
آزادراه تهران- شمال، با تونل ها و جاده هایی 
که در آن ساخته شــده، باعث غرور و افتخار 
است.عارف افزود: تمامی دولت ها در بخش 
راه، همیشــه نقش حمایتی داشــته اند و 
شخصا به یاد ندارم که با مقامات کشورهای 
خارجــی )مرتبط بــا این حــوزه( دیداری 
داشــته باشــم اما بحثی از ســد ســازی، 

پل سازی و راهسازی نشده باشد.  

اجرای کار را به بخش خصوصی
 واگذار کنید

معاون اول رئیس جمهور در ادامه این جلسه 
به  ذکر خاطراتــی از حضور در جمع فعالان 
ســاخت و نگهداری آزادراه هــا پرداخت و 
با تشکر از وطن دوســتی و فداکاری آنها با 
وجود مشــکلات مالــی گفــت: در هنگام 
ســاخت یکی از آزاد راه های اصلی کشور، 

در حالی که جاده زیرســازی شده اما هنوز 
آســفالت نشــده بود برای بازدیــد به آنجا 
رفتیم، در حــال بازدید بودیــم که متوجه 
فردی شــدیم که با پیکان نان تازه از قزوین 
برای کارگران آورده بود و مشــغول توزیع 
آن بود، یکــی از مســئولان وی را معرفی 
کرد و گفت که ایشــان پیمانکاری هستند 
که مسئولیت ســاخت این قطعه از آزادراه 
را برعهده دارند، برایم بسیار غرورآفرین بود 
که آقای پیمانکار با وجــود آنکه بابت کاری 
که انجام داده بود از دولت، طلب داشت، اما 
کار را رها نکرده بود و با اشــتیاق و علاقه کار 

را ادامه می داد.
عــارف در ادامه بــه بیان خاطــره دیگری 
پرداخــت و گفــت: در یکــی از جاده های 
اصفهان، مشــکلی پیش آمده بــود و برای 
بازدید به آنجا رفته بودیم ، مدیران دولتی به 

من گفتند که پیمانکار مبلغ زیادی از دولت 
طلــب دارد و امــکان دارد داد و بیداد کند، 
وقتی به آنجا رسیدیم شــخص پیمانکار را 
دیدم و بعد از احوالپرســی به ایشان گفتم 
می دانم که شما مبلغ سنگینی طلب دارید، 
گفت نه طلبــی ندارم، این وظیفه ام اســت 
که با کیفیت خوب کار کنــم، این هم نگاه 
غرورآفرین پیمانکار دیگری بود که به عشق 

ایران و وطنش کار می کرد.
معــاون اول رئیس جمهــور در ادامه گفت: 
ما وقتی این عشــق و علاقه به ایــران را در 
این بخش می بینیــم، با تمام تــوان برای 
پیشرفتش تلاش خواهیم کرد و حتی وقتی 
بین بخش دولتی و بخش خصوصی رقابتی 
وجود داشــته باشــد، حتما طــرف بخش 

خصوصی می ایستیم.
وی ادامه داد: در مناقصه پروژه راهسازی در 

قرقیزستان، دو پیمانکار جمهوری اسلامی 
ایران که یکی مربوط بــه بخش خصوصی و 
دیگری مربوط به بخش دولتی بود به مرحله 
نهایی رســیده بودند، قرار بود به این کشور 
سفر کرده و با مقاماتش دیدار کنم، پیمانکار 
بخش دولتی هم با ما همسفر بود و در مسیر 
پرواز دائما درباره توانمندی های این بخش 
در ســاخت آزادراه توضیح می داد و هدفش 
این بود که بــا مقامات دولتی آن کشــور، 
رایزنی صــورت بگیرد تــا کار را به پیمانکار 
دولتی بدهند اما وقتی با مقامات آن کشــور 
صحبت کردیم گفتــم که ما ترجیحمان آن 
است که از بین این دو شرکت، اجرای کار را 
به بخش خصوصی واگذار کنید و همینطور 
هم شــد.عارف افزود:  کار شما اولویت ذاتی 
دولت هاست،  به دلیل کاهش تلفات انسانی 
و کاستن از ســوخت مصرفی و تاثیر آن در 

محیط زیســت و همینطور صرفه جویی در 
وقت و هزینه شهروندان و دیگر مزایای آن، 
 با هر شاخصی که در نظر گرفته شود، باز هم 
صرفه دولت ها با ســاخت آزادراه است اما به 

هر حال منابع دولت هم محدود است.
معــاون اول رئیس جمهــور در ادامه گفت: 
اتمــام آزادراه تهــران- شــمال یکــی از 
اولویت های اصلی ماســت، مــا قصد داریم 
کاری که ۳۰ ســال طول کشیده است را در 

این دولت تمام کنیم و به سرانجام برسانیم.

نقشی ماندگار بر نقشه ایران
وی در ادامه خطاب به حاضران در جلســه 
گفت: با وجود مضایق مالی و مشــکلاتی که 
وجــود دارد اما شــما به بزرگــی کارتان و 
خدمتی که به وطن می کنیــد، فکر کنید، 
اینکه ۱۵ تــا ۲۰ درصــد در کاهش تلفات 
نقــش داریــد خدمتی اســت که بــا پول 
قابل ارزشــگذاری نیست،  شــما صرفا کار 
اقتصادی نمی کنید بلکه به وطن تان خدمت 

می کنید.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه افزود: ما 
در این حوزه نیاز به قانــون جدیدی نداریم 
اما در هر موردی کــه نیاز به همکاری دولت 
باشــد، پای کار هســتیم و با تمام قدرت و 
توان، حمایت می کنیــم و خواهیم دید که 
تا پایان دولت چهاردهــم چند پروژه بزرگ 

آزادراهی را به نتیجه خواهیم رساند.   
در این نشســت، یک نفــر از پیمانکاران و 
بهره بــرداران بــزرگ آزادراهی کشــور،  با 
گلایه از اینکه در طی دهه ها، همیشه بیش 
از ۱۵ مشکل تکراری را بیان کرده  و به نتیجه 
نرسیده اند گفت: خوشبختانه در جلسه ای 
که امروز با وزیر راه و شهرســازی داشتیم،  
شش مورد از مشکلات حل شد و امیدواریم 
که در این دولت برای ســایر مشــکلات نیز 

چاره اندیشی شود.
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 افزایش ۱۵ درصدی مبادلات تجاری ایران 
وسیه با ر

معاون نخست وزیر روســیه اعلام کرد که در ۹ ماه نخست امسال حجم 
مبادلات تجاری این کشور با ایران نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۴.۷ درصد افزایش داشته اســت. به نقل از تاس، الکساندر اورچوک، 
معاون نخست وزیر روســیه، اعلام کرد که در ۹ ماه نخست سال ۲۰۲۴ 
حجم مبادلات تجاری بین ایران و روسیه نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۴.۷ درصد بیشتر شده و به ۳.۳ میلیارد دلار رسیده است.

وی همچنین گفت که انتظار می رود توافق ایجــاد منطقه آزاد تجاری 
بین ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیایی در سال ۲۰۲۵ اجرایی شود.

این مقام روس تأکید کرد: این یک توافق منحصر بفرد اســت چرا که در 
سایه آن مسیر تبادل ۹۰ درصد از تولیدات بین دو طرف باز خواهد شد.

اورچوک تأکید کرد: توافق تجارت آزاد بین ایران و اتحادیه اوراســیایی 
فرصت های بسیار خوبی را برای افزایش تجارت فراهم می کند.

قیمت گذاری دستوری راهگشای همیشگی 
نیست

یک نماینده مجلس گفت: اگر کنترل و نظارت صحیح نباشــد، قیمت 
گذاری دستوری راهکار کافی و مشــخصی برای اصلاح امور اقتصادی 

نیست بلکه ممکن است به رانت ختم شود.
عبدالوحید فیاضی نماینده مجلس شورای اسلامی، در رابطه با ارتباط 
قیمت گذاری دســتوری و رانت اظهار کرد: قیمت گذاری دســتوری 
نشــان می دهد که به همه وجــوه مختلف معــادلات اقتصادی توجه 
نشده اســت.وی عنوان کرد: معادلات اقتصادی وجوه متعددی دارد و 
هر وجه آن نیاز به طراحــی خاص خودش دارد. یک دســتوری صادر 
می شود و آن دستور در مقام اجرا متوقف می شود چرا که وجوه مختلف 
در آن دیده نشده اســت.این نماینده مجلس شــورای اسلامی تأکید 
کرد: در یک تصمیم گیری اقتصادی بایــد متغیرهای بیرونی، درونی و 
متغیرهای غیرقابل کنترل مورد توجه قرار گیرد.فیاضی خاطرنشــان 
کرد: رانت همیشــه معلول قیمت گذاری دســتوری نیست اما قیمت 
گذاری دســتوری می تواند یکی از راه های منتهی به رانت باشــد. اگر 
کنترل و نظارت صحیح نباشد، نظام دســتور راهکار کافی و مشخصی 
برای اصلاح امور اقتصادی نیســت بلکه ممکن است به رانت ختم شود.
وی تصریح کرد: دســتور یعنی غیرعقلانی بودن سیستم. وقتی دستور 
برداشته می شــود مؤلفه های دیگر مورد توجه قرار می گیرد و تصمیم 
گیری ها عقلانی تر می شوند.این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: ما باید این واقعیت را بپذیریم که نرخ بــازار در ارز وجود دارد. نگاه 

سیستمی به مدیریت بازار ارز و سرمایه باید وجود داشته باشد.

بازار

وزیر جهاد کشــاورزی با بیــان اینکــه اختصاص ارز 
ترجیحی به کالاهای اساســی برای حمایت از ســفره 
مردم اســت، گفت: این هزینه در ســفره  مــردم باید 
ملموس تر و فروشــگاه های تعاون روســتایی سریع تر 

راه اندازی شود.
جلســه شــورای معاونان وزارت جهاد کشــاورزی به 
ریاســت غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی 

برگزار شد.
نوری قزلجه در این جلســه با بیان جزئیاتی از ســفر 
هیئت دولت به استان خراسان شمالی گفت: خراسان 
شــمالی از ظرفیت و اســتعدادهای بســیار خوبی در 

زمینه کشــاورزی برخوردار اســت که نیاز 
است تمرکز و وقت بیشــتری به این استان 

اختصاص داده شود.
وزیر جهاد کشــاورزی تاکید کــرد: کمک 
به توســعه الزامــاً اختصاص منابــع مالی 
نیست و در مواردی سیاســتگذاری صحیح 
و برنامه ریــزی مناســب و هدف گذاری ها 

می تواند روند فعالیت را به ســمت و ســوی مناســب 
هدایت کند.

وی با اشاره به این که مردم اســتان خراسان شمالی در 
مسیر توسعه بخش کشــاورزی گام برمی دارند، اضافه 

کرد: تقاضــای ایجاد شــهرک گلخانه ای در 
این اســتان نشــان می دهد مردم به خوبی 
ظرفیت های موجود را شناخته اند و در مسیر 
شــکوفایی آن گام برمی دارنــد و آنچه که به 
عنوان برآیند از این سفر می توان مد نظر قرار 
داد این است که ظرفیت تولید بسیار خوبی با 
زمینه صادراتی مناســب در خراسان شمالی 
وجود دارد که نیازمند دقــت و برنامه ریزی هرچه بهتر 
است.نوری قزلجه با تاکید بر دو رسالت مهم و همزمان 
وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر حمایــت از تولید و 
تنظیم بازار، اظهار داشــت: اولویت اول ما باید حمایت 

از تولید باشد زیرا برای تنظیم بازار به تولید نیازمندیم، 
یعنی ابتدا باید محصولی تولید شــود که بعد بتوانیم به 
وســیله آن بازار را تنظیم کنیم؛ لذا بر اساس این منطق 
ما سیاست حمایت تولید را همواره مدنظر قرار خواهیم 
داد.وی با اشــاره به این که امســال دولــت ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان برای تأمین کالاهای اساســی و حمایت 
از سفره مردم ارز ترجیحی اختصاص داده است، گفت: 
انتظار اســت که این هزینه در ســفره ها ملموس باشد 
و ما در این مســیر باید راه اندازی فروشگاه های تعاون 
روستایی را تســریع و اختصاص فضا برای این کار را از 

وزارت کشور و شهرداری، پیگیری کنیم.

وزیر

خریدار  وزیــر راه و شهرســازی با اعلام 
اینکه در ۴ ماه گذشــته ۳۰ هــزار متقاضی 
نهضت ملی مسکن به بانک ها متصل شدند، 
گفــت: ناتــرازی در تولید و عرضه مســکن 
خیلی پررنگ نیســت. فرزانه صادق وزیر راه 
و شهرسازی شامگاه شنبه هشتم دی ماه در 
گفتگوی ویژه خبری بخشی از اقدامات انجام 
شده و اولویت ها و برنامه های این وزارتخانه 
در حوزه مســکن و راه را تشــریح کرد و در 
بخشی از ســخنان خود ضمن اشاره به اصل 
۳۱ قانون اساســی و حق داشــتن مســکن 
مناسب گفت: حق هر فرد ایرانی برخورداری 
از مسکن است.وی با اشــاره به قانون برنامه 
هفتم توسعه یادآور شد: کمبود و ناترازی در 
تولید مسکن پر رنگ نیســت اما دسترسی 
افراد کم درآمد به مسکن بسیار مشکل است 

که در صدد رفع این مشکل هستیم.

تعهد دولت ساخت 1.5 میلیون 
مسکن تا 5 سال آینده است

صــادق از تعهد دولت ظرف ۵ ســال آینده 
برای تولید ۱.۵ میلیون مســکن حمایتی 
گفت و تاکید کــرد: اولویــت اصلی دولت 
تولید مســکن برای ۸۰۰ هزار نفر ثبت نام 

کنندگان و متقاضیان مسکن ملی است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در حال حاضر ۲ 
میلیون واحد مسکونی خودمالک در کشور 
در دست ســاخت بوده و یک میلیون واحد 

روستایی نیز در دست عملیاتی شدن است.
وی افزود: البته اکنــون ۲۰۰ هزار واحد به 
وام ۵ درصــد متصل شــده اند و همچنین 
۵۰۰ هزار واحد نیز می بایست در بافت های 
فرســوده ســاخته شــوند که همه این ها 
روش های قانونی پیش بینی شده در برنامه 

هفتم توسعه است.
صــادق در ادامه بــه صورت ویــژه به طرح 
نهضت ملی مســکن پرداخت و توضیح داد: 
در حــال حاضر به ۸۰۰ هــزار نفر متقاضی 
مسکن ملی در کشــور متعهدیم که این ها 
می بایست به سیســتم بانکی متصل شوند، 
با مشــارکت بانک ها ۴۰۰ هزار متقاضی در 
حال طی فرایندهای عملیاتی بوده و مراحل 
پیشــرفته کاری پروژه ها در دســت انجام 
است و برای ۳۰ هزار نفر نیز در عرض ۴ ماه 
گذشــته این اتصال به سیستم بانکی انجام 
شده است.وزیر راه و شهرسازی ضمن تقدیر 
از تعامل مثبت کمیســیون عمــران برای 
اتصال سیستم بانکی به ۸۰۰ هزار متقاضی 
مسکن ملی گفت: بخشی از این ها مطالباتی 
است که می بایست با سرعت بیشتری پاسخ 
داده شــود و البته تامین مســکن بخشی از 
این ۸۰۰ هزار متقاضــی در مراحل مختلف 
عملیات ســاخت اعم از آماده سازی زمین، 
فونداســیون، اجــرای فونداســیون و یــا 
مرحله نازک کاری اســت. همچنین منابع 
آماده ســازی نیز به صورت ویژه در دســت 

پیگیری است.

تاکید بر تحویل مسکن به مردم همراه 
با خدمات زیربنایی و روبنایی

وی تاکید کرد: تمام تلاش ما ساخت مسکن 
در شأن مردم اســت که به جز آماده سازی 
می بایســت خدمــات زیربنایــی در حوزه 
انرژی شامل آب، برق گاز و خدمات روبنایی 
شامل مسجد، مدرسه، کلانتری و غیره نیز 
هم زمان در اختیار مردم این ســایت ها قرار 
گیرد و در این خصوص تعاملات بیشــتر و 
مثمرثمرتر با وزارت نیرو نیز در دست انجام 

است.
صادق گفت: مؤکداً می گویم صرفاً به دنبال 
تحویل واحد مســکونی نیســتیم و تامین 
خدمات روبنایــی و زیربنایــی در اولویت 

است.
عضو کابینه دولــت چهاردهم در خصوص 
روش هــای مختلــف تامیــن زمیــن و 
راهکارهای عملیاتی وزارت راه و شهرسازی 
برای ایــن موضــوع گفــت: در روش اول، 
محدوده های شــهری که زیرساخت های 
بســیار خوبی برای ساخت مســکن دارند، 
ادارات کل راه و شهرسازی می بایست راسا 
وارد شــوند و این زمین ها به چرخه مسکن 
بازگردند، در غیر این صورت تغییر کاربری 

و ترغیب مالکین راهکارهای بعدی است.
وی افزود: به جــرات می توانــم بگویم که 
حــدود ۱۰ درصــد اراضی خالی شــهرها 

می توانند وارد چرخه ساخت مسکن شوند.
وزیر راه و شهرســازی بــه روش دوم تامین 
زمین اشــاره کرد و گفت: این روش مربوط 
به اراضی شهرهایی است که باید افزایش به 
محدوده و مباحث الحاقات در خصوص این 

شهرها انجام شود.
صادق ادامــه داد: مفتخرم کــه بگویم در 
طول ۵ سال گذشــته ۷۰ هزار هکتار الحاق 
توســط وزارت راه و شهرسازی انجام شده و 
در طول سه سه ماه گذشــته ۳۰۰۰ هکتار 

زمین به محدوده های الحاقی شهرها اضافه 
شده است.وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: 
در خصوص مــدل دوم تامین زمین و بحث 
الحاقات، ذکر این نکته الزامی اســت که ما 
زمین هایی را به چرخه ســاخت مســکن 
می آوریم که مشــکلات تخصصی ساخت 
مسکن نداشــته باشــند، برای مثال دچار 
مشکل تصرف حقوقی نباشند یا روی حرایم 
و گســل های شــهری قرار نگرفته باشند، 
همچنین دسترســی ها برای این زمین ها 

قابل تامین باشد.
وی افزود: البته این نکته هم مهم اســت که 
زمین ها که به لحاظ هزینه های آماده سازی 
بار مالی ســنگینی برای وزارت راه نداشته 
باشــند چرا که هزینه های آماده سازی در 
برخی مواقــع از هزینه های ســاخت حتی 

بیشتر است.
صادق البته به موضوع مهــم دیگری نیز در 
خصوص الحاقات اشــاره کرد و آن اولویت 

تامین آب در گستره ایران زمین بود.
مدل ســوم تامین زمیــن که وزیــر راه و 
شهرســازی به آن اشــاره کرد مکان یابی 
شــهرک ها و افزایش محدوده های شهری 

بود.
وی در ایــن بخش از ســخنان خود تصریح 
کرد: هر دو هفته یک بــار به صورت منظم و 
مستمر شورای عالی شهرسازی و معماری 

برگزار می شود.

برگزاری جلسه شورای عالی مسکن 
با حضور رییس جمهور

وزیر راه و شهرسازی این نوید را داد که طی 
هفته جاری شــورای عالی مسکن که اولین 
شــورای عالی مســکن دولت چهاردهم و 
در زمان وزارت وی اســت، با حضور رئیس 

جمهور پزشکیان برگزار خواهد شد.
صادق در ادامه بــه روش دیگر تامین زمین 

اشــاره کرد و گفت: در قانون جهش تولید 
مســکن و همچنین برنامه هفتم توســعه 
ظرفیت بســیار خوبی برای بافت فرسوده 

شهرها دیده شده است.
وی با بیان اینکه حدود ۲۵ درصد مساحت 
شهرهای کشور فرسوده هستند، گفت: در 
بافت فرســوده، تولید مسکن ایمن به دلیل 
وجود زیرســاخت های شــهری، خیابان و 
خیابان کشــی و خدمات زیربنایی از جمله 
مدرسه و مسجد وجود دارد اما نکاتی در این 
خصوص مطرح است، اول اینکه در خصوص 
بافت های فرســوده می بایســت مســاکن 
نا ایمن به مســاکن ایمن تبدیل شــوند و 
دوم اینکه خدمات شــهری و شهرســازانه 
در بافت های فرســوده برای مــردم کمتر 

برخوردار این بافت ها تامین شود.
وزیر راه و شهرسازی نکته ســوم را ضوابط 
تشویقی بافت های فرسوده دانست و تاکید 
کرد کــه این موضــوع در تمام شــهرهای 

مشمول هرچه سریع تر ابلاغ شود.
وی در ادامه به تسهیلات و افزایش و سرعت 

در پرداخت آن ها اشاره کرد.

افزایش تسهیلات در جلسه شورای 
عالی مسکن پیگیری می شود

صادق در این خصوص از افزایش تسهیلات 
و برنامه ریزی در ایــن خصوص و همچنین 
پیگیری این مســئله در اولین شورای عالی 

مسکن با حضور رئیس جمهور خبر داد.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص مدل نهایی 
و آخرین برنامه های وزارت متبوعش برای 
تامین زمین گفــت: تفاهم نامه هایی برای 
اجرایی شــدن و رســیدن بــه راهکارهای 
عملیاتی ظرفیت هــای قانون جهش تولید 
مســکن در مباحث مرتبط با تامین زمین، 
با نیروهای مســلح، بازنشستگان، آموزش و 

پرورش منعقد شده است.

وی افــزود: ابتــدا آســیب شناســی روی 
ایــن تفاهم نامه هــا انجام شــد، همچنین 
ســازمان ها و نهادهای مرتبط می بایســت 
آورده خــود را چــه در بحث زمیــن و چه 
در خصــوص تســهیلات بــا وزارت راه و 

شهرسازی به اشتراک بگذارند.
صادق ادامــه داد: با نهادهای پشــتیبان و 
تعاونی هــا گفتگوهایی توســط وزارت راه 
انجام شــده و از ظرفیت زمین های معادن 
و صنایــع اســتفاده خواهیم کــرد و البته 
مولدسازی ها نیز به این تفاهم نامه ها کمک 

خواهد کرد.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کــرد: علاوه 
بر تســهیلات قانون جهش تولید مسکن، 
تسهیلات نهادها و وزارتخانه ها در خصوص 
مســکن نیز می تواند بــرای کارمندان این 

سازمان ها کارگشا باشد.

ساخت مسکن حمایتی متوقف نشده 
و نخواهد شد

فرزانه صادق در ادامه سخنان خود در پاسخ 
به این سوال که آیا ثبت نام مسکن حمایتی 
در برخی از شهرها متوقف شده، توضیح داد: 
چه آنجا که زمین تامین شــد و چه آنجا که 
هزینه آماده ســازی زمین ها انجام شد، به 
کمک نهادهای پشتیبان مثل بنیاد مسکن 
به دنبال ساخت مسکن برای اقشار محروم 
هســتیم، در این خصوص توقفی در ساخت 
مســکن حمایتی نداریم اما در حال حاضر 
در بعضی از شهرها برای افراد واجد شرایط، 
زمین مناسب وجود ندارد و به دنبال تامین 
زمین هســتیم، بنابراین ثبت نــام مجدد 

سبب انباشت مطالبات خواهد شد.
صادق در خصــوص اقدامــات وزارت راه و 
شهرسازی درباره ســامانه املاک و اسکان 
گفت: این اقدامات به صورت جدی و مستمر 
ادامه یافته اما ســامانه املاک و اسکان فقط 
وظیفــه وزارت راه نیســت بلکــه نهادها و 
ســازمان های مرتبط نیز می بایســت کار 
ورود و ثبــت اطلاعات را انجــام بدهند، در 
این خصوص جلســاتی بــا وزارت اقتصاد، 
کمیســیون اصل ۹۰ و... برگزار شد و نکات 
مد نظر از جمله نحوه اتصال ســازمان ها به 

این سامانه مورد بررسی قرار گرفت.
صادق با اشــاره به این موضوع که بیشترین 
آیین نامه اجرایی را وزارت راه و شهرسازی 
در ۲ حــوزه مهم مســکن و حمــل و نقلی 
دارد، گفت: تاکنون ۶ آیین نامه با ســرفصل 
مســکن به هیئت دولت ارســال شــده و 
در ســرفصل حمل و نقل نیز تعــداد آیین 
نامه های ارســالی ۴ عدد اســت که در این 
خصوص با دســتگاه هایی همچون وزارت 
صمت همــکاری و تعامل بالایی داشــتیم، 
ظرف یک مــاه آینده تمــام آیین نامه ها به 
دولت ارسال خواهد شد و در حال حاضر در 
مرحله های کارشناسی و یا طی فرایندهای 

کمیسیون های تخصصی دولت هستیم.

وستایی تسریع شود وشگاه های تعاون ر راه اندازی فر

توافق ۱۱ بندی گمرکات ایران و آذربایجان
خریدار  گمرکات ایــران و آذربایجان در 
نشستی دوجانبه در محل گمرک آستارای 
آذربایجان بر افزایش همکاری ها به منظور 
تسهیل تجارت خارجی از مرزهای گمرکی 

مشترک تاکید کردند.
در این نشســت که برای اولین بار با حضور 
همه مســئولان گمرکات مرزی مشــترک 
ایــران و آذربایجان به سرپرســتی مرتضی 
خودســیانی - مدیر کل دفتر همکاری های 
بین الملــل گمرک - برگزار شــد، توافقات 
لازم بــا هدف ادامــه همکاری هــا و بهبود 
روندهای گمرکی و اهمیت مبادله اطلاعات 
و هماهنگی بیشتر برای تسهیل تجارت بین 

دو کشور انجام گرفت.
براساس این گزارش، خودســیانی - مدیر 
کل دفتر همکاری هــای بین الملل گمرک 
جمهوری اســلامی ایران - و بهروز قلی اف 
- معاون اول رئیس کمیتــه دولتی گمرک 
جمهــوری آذربایجــان - در مذاکراتــی، 
توافقاتی در ۱۱ بند را تفاهم کردند که پس 
از امضای نهایی آن، توسط گمرکات مرزی 

مشترک دو کشور اجرایی خواهد شد.

براســاس انعقــاد موافقتنامــه همکاری و 
کمک متقابل اداری در امــور گمرکی بین 
دولت های دو کشــور و همچنین اســناد 
همکاری امضا شده بین گمرکات دو طرف، 
بر افزایش حداکثــری همکاری ها و تلاش 
بــرای پذیرش بیشــتر تعــداد کامیون در 
انتظار خروج تاکید و بر تسهیل گذر مرزی و 

روان سازی تردد توافق شد.
بــا توجه بر مشــکل ایجاد شــده در تبادل 
الکترونیکی داده ها و تغییر پلتفرم ســامانه 
گمرکی طــرف ایرانــی و همچنین مکاتبه 
رســمی برای معرفــی نماینــدگان دفتر 
فنــاوری گمرک ایران، درخواســت شــد 
متقابلًا طرف آذری نیز نمایندگان فناوری 
خود را معرفی و برای برقراری شــرایط لازم 
جهت تبادل الکترونیکی داده ها، جلســات 
متوالی مجازی و در صــورت لزوم حضوری 
بین نمایندگان گمرکات با هماهنگی دفاتر 

بین الملل دو طرف برگزار شود.
پیشنهاد طرف ایرانی برای پذیرش اتوبوس 
و مســافران متــردد از مرز بیله ســوار بین 
دو کشــور در روز با هدف تأمیــن رفاه حال 

مســافران، مورد پذیرش طرف آذربایجانی 
قرار گرفــت.دو طرف توافــق کردند تلاش 
نمایند تا بیشــترین تعداد پذیرش کامیون 

در روز انجام شود.
طرف ایرانی پیشنهاد داد به منظور تسهیل و 
تسریع در ترخیص کالاها به سمت نخجوان 
انتقال کالا به صورت کانتینری انجام شود.

توافق شــد مدیران مــرزی دو طرف تعداد 
کامیون های در صف انتظار خروج را روزانه 
به طرف مقابل اعــلام کنند. این رقم مبنای 
حداقل پذیرش کامیون ها از ســوی گمرک 

هر طرف خواهد بود.
طرف ایرانی از طرف آذربایجانی درخواست 
کرد تــا کامیون ها را به دلیل مشــکلاتی از 
جمله ســوخت یا گذرنامه مرجــوع نکند 
و برای رفع مشــکل با مدیر مــرز مربوطه 

هماهنگی کند.
پیشنهاد طرف آذربایجانی مبنی بر پذیرش 
متقابل اســکن محموله های تجاری مورد 
توافق قرار گرفت و مقرر شد در این خصوص 
تفاهم نامه همکاری تنظیم و پس از امضای 
آن، گروه کاری مشترک اقدامات لازم برای 

عملیاتی نمودن این تصمیم را اجرا کنند.
توافق شــد تــا آغــاز تبــادل الکترونیکی 
اطلاعات، گواهی )CMR( توسط گمرکات 

طرف آذری تأیید و ممهور شود.
طرف ایرانی از طرف آذربایجانی درخواست 
کرد با توجه به افتتاح پل و مرز جدید آستارا، 
به منظور کاهش در توقف و ایستایی وسایل 
نقلیه در مرز، پذیــرش کامیون ها از هر دو 

مرز انجام شود.
برنامه ریزی برای برگزاری جلسات مشابه به 
صورت منظم و مداوم بین گمرکات دو طرف 
در مرزهای مشــترک ایران و آذربایجان هر 

شش ماه یک بار و جلســات منظم مدیران 
مرزی، به تفکیک هر مــرز به صورت ماهانه 

پیگیری و انجام شود.
گفتنی اســت؛ ناظر گمــرکات آذربایجان 
شرقی، ناظر گمرکات گیلان، ناظر گمرکات 
اردبیل، مدیرکل گمرک آســتارا، مدیر کل 
گمرک بیله ســوار، مدیر کل گمرک جلفا، 
معاون دفتر همکاری های بین الملل، معاون 
دفتر هماهنگی اســتان ها، معاون گمرک 
آستارا و کارشناس اقتصادی سفارت ایران 
در آذربایجان از جمله اعضای هیئت گمرک 

ایران در این مذاکرات بودند.

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسهآگهی:1853542

سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب خانه تحت پلاک ۲۴ فرعی از ۳۹۲٦ اصلی واقع در 
بخش پنج تبریز در صفحه ۲۸۷ دفتر ۷۴ بنام احمد سالک باغبانی ثبت و سند به شماره 
چاپی ٧٤٥٧٦٦د ٩٣ صادر گردیده است. دارای سابقه ی بازداشتی است حال علی 
اکبر سالک باغبانی وکیل مالک برابر وکالتنامه ۲۰٦٩٤ مورخ١٤٠٣/٠٨/٢١  دفترخانه 
۲۲۰ تبریز با ارائه استشهاد محلی به شرح درخواست ١٤٠٣٦٢٦٥۷۳۴۴۰۰۰۱۴۸ 
مورخ ١٤٠٣/٠٩/١٤ دفترخانه ۲۲۰ تبریز مدعی فقدان سند مالکیت مزبور بعلت سهل 
انگاری شده و تقاضای بستر سند مالکیت المثنی نموده است مراتب در اجرای تبصره 
یک ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک پوست که می شود هر کس ادعائی نسبت 
به وجود ورقه مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد می تواند اعتراض خود 
را کتباً به مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است 
پس از انقضای مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و به 

اعتراضات وارده در خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۰۹

سراجرفیعیانرئیسادارهثبتاسنادواملاکمنطقهجنوبتبریز
ازطرفمیتراجلالیرومی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسهآگهی:1854513مالف:34

 ۱۴۰۳/6/۰6 مورخ   ۱۴۰۳66۰۳۳۱۰۱۲۰۰5۴6۹ شماره  رای  برابر 
هیات موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی حمید طوسی نژاد فرزند علی اکبر به شماره ملی 
۱۷5۴۱56۲66 در ششدانگ یک قطعه زمین به صورت گلخانه به 
مساحت 5۰۰۰ متر مربع از مالکیت عین اله عزت ور نسبت به پلاک ۲ 
اصلی ذیل دفتر 6۳۰ صفحه ۱۳۴ واقع در قلعه سلیمانخانی حوزه ثبتی 
ساوجبلاغ استان البرز تایید و رای هیئت صادر گردیده لذا به منظور 
اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر خواهد شد.
بشیرنعیمزادهرئیسادارهثبتاسنادواملاک
ساوجبلاغ-ازطرفکریمانصاری

آگهی فقدان سند
شناسهآگهی:1852866

به شرح دفتر و سیستم جامع املاک مقدار سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین 
تحت پلاک ۱۱66 فرعی از ۳ اصلی بخش ۱۰ تبریز دفتر ۱۳۹۹۲۰۳۰۴۱6۹۰۰۲5۹۹ 
شماره چاپی ۸۷۸۰6۹ج ۹۸ بنام امینه شغلی ترکمبور ثبت وسند صادر گردیده است 
است و اینک برابر درخواست شماره ۱۴۰۳6۲65۱۲6۸۰۰۰۲6۹ دفتر ۱۱۰ تبریز با 
ارائه استشهاد محلی پیوستی و به علت نامعلوم مدعی فقدان سند مالکیت مزبور شده 
و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده اند مراتب در اجرای تبصره یک ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه 
مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد میتواند اعتراض خود را کتباً به مدت 
ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است پس از انقضای 
مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و اعتراضات وارده در 

خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰

حسینکرمی
مدیرواحدثبتیحوزهثبتملکمنطقهغربتبریز
ازطرفحبیبورفان

آگهی تبصره ۳ ماده ۱۲۰ قانون ثبت
شناسهآگهی:1852866

ششدانگ زمین جای خانه پلاک 6 فرعی از ۴۳6۱ اصلی واقع در بخش 6 تبریز در صفحه 56۳ دفتر 
۱۸۳ ذیل ثبت ۴56۰5 بشماره چاپی ۹۴۲۳۳۲ بنام آقای رسول شاه بلاغی ثبت وسند صادر شده است. 
سپس نامبرده فوت و وراث وی برابر حصر وراثت ۱۱6۹۳ /۲6 مورخ ۱۳۹۱/۹/۱۱ عبارتند از آقایان و 
خانمها مهدی و کریم و اطلس و فاطمه و رقیه و زهر اوسکینه که بنام آیدا تغییر یافته است ومریم بعنوان 
اولاد متوفی و بلقیس کریم زاده بعنوان همسر متوفی معرفی شدندوسپس خانم بلقیس همسر متوفی 
نیز برابر حصر وراثت ۱۴۰۱۳۰۹۲۰۰۰۱۹۱6۹65 فوت شده ووراث بشرح فوق میباشد بعداً خانم آیدا 
شاه بلاغی بموجب تقاضای وارده به شماره ۳۲۹5۲ مورخه ۱۴۰۳/۹/۱۸ درخواست صدور سند نسبت 
به سهم الارث خود از پلاک فوق را نموده و مدعی گردیده سند مالکیت درید آقای کریم شاه بلاغی 
میباشد که مراتب طی اخطاریه شماره ۱۴۰۳۸56۰۴۱6۹۰۱66۴۲- ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ به نامبرده اخطار 
گردیده و برابر درخواست شماره ۳۴۱5۷ مورخ ۱۴۰۳/۹/۲۹ آقای کریم شاه بلاغی مدعی گردیده که 
سند درید اینجانب نمیباشد و طیق گواهی بایگانی تا الان سندی به بایگانی داده نشده لذا مراتب در 
اجرای تبصره ۳ اجرائی ماده ۱۲۰ در یک نوبت آگهی میشود و چنانچه هرکس ادعائی نسبت به پلاک 
فوق الاشعار داشته باشد ظرف مدت ده روز میتواند اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت تسلیم پس از 
انقضاء مدت قانونی نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات نسبت به است نماید بدیهی سهمی 

نامبرده فوق اقدام خواهد شد .
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰

حسینکرمی
مدیرواحدثبتیحوزهثبتملکمنطقهغربتبریز
ازطرفحبیبورفان
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ود وزیر صمت به مجلس می ر
محمد اتابــک وزیر صمت جهــت ارائه گــزارش در خصــوص نحوه 
تخصیص ارز مورد نیاز بخش صنعت و معدن و پاســخگویی به سوالات 

نمایندگان، سه شنبه به مجلس می رود.
کمیســیون صنایع و معادن مجلس سه شــنبه )۱۱ دی ماه( میزبان 
محمد اتابک وزیــر صنعت، معدن و تجارت خواهد بود تا وی به ســوال 

برخی از نمایندگان پاسخ دهد.
دعوت از اتابک جهت ارائه گزارش در خصوص نحوه تخصیص ارز مورد 
نیاز بخش صنعت و معدن و پاســخگویی به سوالات نمایندگان فتح اله 
توسلی نماینده بهار و کبودراهنگ )دو فقره(، عبدالجلال ایری نماینده 
کردکوی ترکمن بندرگز و گمیشان و علی اکبر علیزاده نماینده دامغان 

است.
همچنین دوشنبه )۱۰ دی ماه( جلسه کمیته رفع موانع تولید به منظور 
بررســی موضوعات ارجاعی با حضور مسئولان دســتگاه های اجرایی 
ذیربط و سه شنبه )۱۱ دی ماه( جلسه بررســی موضوع تولید و عرضه 
قیر کشور با حضور مسئولان دستگاه های اجرایی ذیربط در این کمیته 

برگزار خواهد شد.
دوشنبه )۱۰ دی ماه( نیز جلســه کمیته معادن به منظور ادامه بررسی 
موضوع ایمنی و اقتصاد معادن زغال سنگ کشــور با حضور مسئولان 

دستگاه های اجرایی ذی ربط برگزار می شود.

معاونوزیرصمتخبرداد
 پیش بینی رشد ۱۳ درصدی بخش معدن

 در برنامه پیشرفت هفتم
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفــت: تکمیل و اجرای پروژه های 
توسعه بخش معدن و صنایع معدنی، راهبرد اصلی در تحقق هدف رشد 

۱۳ درصدی بخش معدن در برنامه پیشرفت هفتم است.
به گزارش سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو(، 
»محمد آقاجانلو« در جلســه پایش طرح های پیشــران شرکت ملی 
صنایع مس، اظهار داشــت: دولت، وزارت صنعت، معــدن و تجارت و 
ایمیدرو در ابعاد گوناگون و به طور ویژه تسهیل در امور شرکت ها برای 

اجرای پروژه های پیشران را مورد توجه قرار داده است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: جلسات پایش پروژه های 
توسعه ای و برجســته شــرکت ها با هدف رفع موانع، در ایمیدرو آغاز 
شده اســت و امیدواریم با تکمیل پروژه ها شاهد رشــد تولید زنجیره 
محصولات، اشتغالزایی فراگیر و افزایش ســهم بخش معدن و صنایع 

معدنی در اقتصاد ملی باشیم.
در ادامه این جلسه »حســین مدرس خیابانی« مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران درســخنانی با بیان اینکه پایداری و رشــد تولید از 
اهداف اصلی این شرکت محسوب می شــود، گفت: رشد تولید هشت 
ماهه ســال جاری ملی مس به رغم محدودیت هــای در تامین انرژی، 

گواه این موضوع است.
وی با اعلام اینکه حمایت های وزارت صمت و ایمیدرو، رفع موانع پروژه 
ها را در پیِ خواهد داشــت، گفت: اکنون شــرکت ملی مس ۷۰ پروژه 
توسعه ای، زیرساختی و عمرانی با ســرمایه گذاری ۶.۹ میلیارد دلار را 
در دســت احداث دارد و در ادامه برنامه داریم تا این رقم تا ۱۰ میلیارد 

دلار افزایش یابد.

خیابانی با بیان این مطلب که هنر مدیریتی شرکت ها در توسعه است، 
افزود: شورای توسعه ملی مس با برگزاری جلسات مستمر، پایش طرح 

های توسعه به ویژه پیشران را با حضور ارکان طرح ها؛ دنبال می کند.
مدرس خیابانی اعلام کرد: تکمیل هفت پروژه پیشــران شرکت صنایع 
ملی مس همچون احــداث کارخانه های تغلیظ فــاز ۲ مس میدوک، 
فلوتاســیون ســرباره خاتون آباد، آهک خاتون آباد، احداث فاز ۳ و ۴ 
تغلیظ مس سرچشمه، فاز نخســت طرح تولید اسید فسفریک، طرح 
توسعه مس کاتدی سونگون و احداث فاز سوم تغلیظ مس سونگون؛ در 

اولویت برنامه ها این مجموعه قرار دارد.
 

جبران خسارات صنایع چه شد؟
طبق ماده ۲۵ قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار دولت باید نسبت 
به جبران خسارت های ناشــی از قطعی انرژی صنایع اقدام کند اما تا به 

امروز قانون مذکور اجرایی نشده است.
 ناترازی انرژی در ایران به قدری عمیق شده که در تابستان شاهد قطع 
برق و در زمستان شاهد محدود شدن مصرف گاز در صنایع هستیم؛ اما 
نکته جالب تر که از امسال کلید خورده محدودیت مصرف و در مواردی 

قطع برق صنایع در فصل سرد سال نیز است.
این وضعیت در حالیســت که به گفته کارشناســان علاوه بر تعطیلی و 
قطعی برق که خود خســارات عمیقی به بخش صنعت می زند، »دوفاز 
شدن برق« نیز بسیاری از دستگاه های صنعتی را از کار انداخته یا دچار 
آسیب و خسارت جدی کرده است زیرا این موضوع می تواند باعث افت 
ولتاژ در بخش های مختلف و ایجاد گرمای شدید در سیم ها و تجهیزات 
برقی و همچنین نیم ســوز شــدن یا کاهش عمر مفید تجهیزات برقی 
شود.آنطور که فعالان صنفی می گویند ســال قبل صنایع و واحدهای 
تولیدی به دلیل قطع برق مشــمول ۱۱ میلیارد دلار خســارت شدند؛ 
خساراتی که امسال با توجه به تداوم محدودیت های انرژی قطعاً بیشتر 

هم خواهد شد.
البته پیش از این و در سال ۹۰ مجلس در ماده ۲۵ قانون بهبود مستمر 
محیط کســب و کار مصوب کرد که در زمان کمبود برق، گاز یا خدمات 
مخابرات، واحدهای تولیدی، صنعتی و کشاورزی نباید در اولویت قطع 
این خدمات قرار داشــته باشند و شــرکت های عرضه کننده موظفند 
هنگام عقد قرارداد بــا واحدهای تولیدی اعم از صنعتی، کشــاورزی و 
خدماتی، وجه التزام قطع بــرق یا گاز یا خدمات مخابــرات را در متن 

قرارداد پیش بینی کنند.
از ســویی دیگر نیز طبق این قانون، هرگاه دولت بــه دلیل کمبودهای 
مقطعی به شرکت های عرضه کننده برق یا گاز یا مخابرات دستور دهد، 
به طور موقت جریان برق یا گاز یــا خدمات مخابراتی واحدهای تولیدی 
متعلق به شــرکت های خصوصی و تعاونی را قطع کنند، موظف اســت 
نحوه جبران خسارت های وارده به این شــرکت ها ناشی از تصمیم فوق 
را نیز تعیین و اعــلام کند.با این حال آنطور کــه علیرضا کلاهی رئیس 
کمیســیون صنایع اتاق ایران به خبرنگار مهــر می گوید تاکنون دولت 
هیچ گامی برای جبران خســارت وارد شــده به صنایع برنداشته و تا به 
امروز قانون مذکور اجرایی نشده است.این در حالیست که تعیین دقیق 
میزان زیان ناشی از قطعی برق در صنایع، امری پیچیده است و به عوامل 
متعددی از جمله مدت زمان قطعی، میــزان مصرف برق واحد صنعتی 
و حساسیت تجهیزات به نوســانات برق بســتگی دارد چرا که علاوه بر 
خســارات مســتقیم، قطعی برق می تواند به زیرســاخت های صنعتی 

آسیب هم رساند و هزینه های تعمیر و نگهداری را افزایش دهد.

توسعه

وزیر صمــت توافــق تجــارت آزاد ایران بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در مجالس ۵ کشــور تصویب شد، 
گفت: ۸۷ درصد از کدهای تعرفه بین ایران و اوراســیا 

به صفر می رسد.
 محمد اتابک وزیر صنعت معدن و تجارت، درباره نتایج 
سفر به روسیه و حضور در نشســت اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا، گفت: موضوع عضویت ایران به عنوان عضو 
ناظر اتحادیه اقتصادی اوراســیا بخشــی از دســتور 
کار مهم شــورای عالی اقتصادی این اتحادیه در ســن 
پترزبورگ بود. عضویت ایران در این اتحادیه اقتصادی 
از اهمیت زیادی برخوردار اســت. دلیــل آن اقتصاد 
بزرگ اعضا و تجــارت ۹۰۰ میلیــارد دلاری اعضای 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا در سطح جهان است.
اتابک افزود: در این نشســت، گفتگوهایــی با مقامات 

اعضا مانند معاون نخست وزیر ارمنستان برگزار شد.
وزیر صنعت معدن و تجارت با اشــاره به تصویب توافق 
تجــارت آزاد ایران بــا اتحادیه اقتصادی اوراســیا در 

مجلس شورای اسلامی گفت: این توافقنامه 
در مجالــس پنجگانــه اعضــای اتحادیــه 
اقتصادی اوراســیا نیز به تصویب رســیده 
اســت. این پنج کشــور روســیه، بلاروس، 

قزاقستان، قرقیزستان و ارمنستان هستند.
اتابک درباره پذیرفته شدن ایران در اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا گفت: پذیرفته شدن ایران 

در این اتحادیه به معنای حضور رســمی کشورمان در 
تمامی جلسات این اتحادیه است. ایران به عنوان عضو 
ناظر در تمامی این جلســات حضــور دارد و اطلاعات 
تجاری و مسائل اقتصادی را می توانند با یکدیگر تبادل 
کنند.وزیر صمت درباره جزئیــات تجارت آزاد ایران با 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا افزود: اهمیت تجارت آزاد 
ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا در این است که اکنون 
تجار ایرانی می توانند ۸۷ درصــد کالاهای مبادله ای 

میان طرفین را با تعرفه صفر مبادله کنند.
وزیر صنعت معدن و تجارت درباره نقش و حضور بخش 

خصوصی در کشورهای اوراسیا گفت: ما باید 
حضور بخــش خصوصی در این کشــورها را 
تســهیل کنیم. در چند ماه اخیر سال ۱۴۰۳ 
میزان صادرات ماه به این کشــورها افزایش 
قابل توجهــی داشــته، اما به میــزان کافی 
نیست. با توجه به شکل گیری توافق تجارت 
آزاد میان طرفین امکان افزایش چند برابری 

مبادلات و مراودات تجاری وجود دارد.
اتابک افزود: منطقه اوراســیا بازار خوبی برای کالاهای 
ایرانی است. همچنین، خدمات فنی و مهندسی ایرانی 

در این کشورها امکان فعالیت بیشتری دارد.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت گفت: وظیفه ســازمان 
توسعه تجارت مشــارکت با بخش خصوصی در ایجاد 
بازارچه ها و بازارها و نمایشگاه ها است. این فعالیت باید 
به صورتی باشــد که بخش خصوصی امکان حضور در 

نمایشگاه ها با تسهیل امور کنسولی فراهم شود.
اتابک افزود: طی ماه های آینده نمایشــگاهی در ایران 

و در مرکز نمایشــگاه های تهران برگزار می شــود که 
اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا برای حضور در این 
نمایشــگاه اعلام آمادگــی کردند کشــورهایی مانند 
ارمنستان و ازبکســتان در پی فراهم کردن حضور در 

این نمایشگاه هستند.
وزیــر صنعــت معــدن و تجــارت دربــاره فعالیت 
شرکت های خدمات فنی و مهندسی در سایر کشورها 
گفت: شــرکت هایی کــه در این حــوزه کار می کنند 
عمدتاً دارای ســابقه مطلوب در کشــورمان هستند و 
قابلیت های فراوانی برای حضور در کشورهای همسایه 
را دارند. مهمترین مســئله برای حضور شــرکت های 
ایرانی در ســایر کشــورها صــدور ضمانت نامه برای 

مناقصات بین المللی است.
اتابک افزود: شــخص رئیس جمهور در حال پیگیری 
مصوبه ای بــرای کمک به ضمانتنامه هــای لازم برای 
حضــور خدمات فنــی و مهندســی ایرانی در ســایر 

کشورهاست.

مدیر طرح واردات خودرو گفت: از شــنبه هفته 
آینده ثبت نــام دور جدید خودروهــای وارداتی 

آغاز خواهد شد.
مهدی ضیغمــی مدیر طــرح واردات خودروی 
وزارت صمت در پاسخ به ســوال مهر درباره دور 
جدید ثبت نام خودروهــای وارداتی گفت: از روز 
شــنبه )۱۵ دی ماه( هفته آینده ثبــت نام دور 

جدید خودروهای وارداتی آغاز خواهد شد.
وی افزود: در همین راستا نیز از پایان هفته مهلت 
وکالتی کردن حســاب برای خریــد خودروهای 
وارداتی نزد یکی از بانک های عامل به میزان ۵۰۰ 

میلیون تومان آغاز می شود.
گفتنی اســت، دور قبلــی عرضــه خودروهای 
وارداتی با عرضه ۲۹ مدل خودرو از روز یکشــنبه 

۱۱ آذر ماه بازگشایی شــده بود که متقاضیان با 
انســداد ۵۰۰ میلیون تومان می توانستند برای 

خرید خودرو ثبت نام کنند.
در آن دوره ۱۵۰ هــزار نفر برای خریــد ۸ هزار 
خودرو ثبت نام کــرده بودند که بــه این ترتیب 
شانس برنده شدن متقاضیان به ۵ درصد رسیده 

بود.

اوراسیا

و خودر

خریدار  سخنگوی انجمن صنفی صنعت 
تایر گفت: در دنیا تحــولات تکنولوژیک در 
ســاخت تایر رخ داده، اما مــا تحت نظارت 
قیمت گذاری دســتوری از هر نوع تحقیق 
و توســعه مبــرا شــده ایم و با اجبــار تایر 
اقتصادی تولید می کنیم. بــا وجود این که 
قیمت گذاری دســتوری ناکارآمدی خود را 
نشــان داده، باز هم به کار گرفته می شود. با 
آغاز برنامه هفتم توسعه، باید قیمت گذاری 
دستوری حذف شــود، اما این موضوع هنوز 

محقق نشده است.
 اواخر آذرماه با حــذف ارز نیمایی و آغاز به 
کار بازار ارز توافقی، نامه ای از سوی انجمن 
صنفی صنعت تایر مبنــی بر افزایش قیمت 
لاستیک منتشر شــد. در این نامه آمده بود 
که با توجه به تغییــر ارز مورد نیاز مواد اولیه 
صنعت تایــر از ۵۰ هزار تومــان به ۶۵ هزار 
تومان، قیمت تایرهای سواری ۲۵ درصد و 
قیمت تایرهای راهسازی، صنعتی، وانتی و 

کشاورزی ۴۵ درصد افزایش می یابد.
اما با گذشــت چنــد روز افزایــش قیمت 
لاستیک با مخالفت سازمان حمایت مواجه 
شــد. این ســازمان اعلام کرد که هر گونه 
افزایش قیمت تایر بدون بررسی مستندات 

امکان پذیر نیست.
بعد از واکنش ســازمان حمایــت، انجمن 
صنفی صنعت تایر اطلاعیه ای منتشــر کرد 
و با اشــاره به افزایش ۳۰ درصدی نرخ ارز از 

رایزنی با این سازمان خبر داد.
در همین زمینه مصطفی تنها، ســخنگوی 
انجمــن صنفی صنعــت تایر بــه خبرنگار 
اقتصادآنلایــن گفــت: افزایــش قیمــت 

تایر مــورد اعتــراض ســازمان حمایت از 
مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان قرار 
گرفت. از آنجایی که حقمان را می خواهیم 
تا کارخانجات ورشکسته نشوند و علاقمند 
نیستیم که با سیســتم دچار چالش شویم، 
ترجیح دادیــم تا قبــل از جلــب رضایت 
ســازمان حمایــت، از اعمــال قیمت های 

جدید خودداری کنیم.
تنها توضیح داد: رایزنی با ســازمان حمایت 
را شــروع کرده ایــم تا بــه نتیجه برســیم 
و بتوانیــم در یک فضــای خالــی از تنش 
حق خودمــان را اعمال کنیم و متناســب 

با افزایش قیمــت نهاده هــای تولید، نرخ 
محصول نهایی را اصلاح کنیم. 

وی افزود: با حــذف ارز نیمایی و جایگزین 
شدن ارز توافقی، قیمت ارز مصرفی صنعت 
تایر ۳۰ درصد افزایش یافت. مگر می شــود 
قیمت مــواد اولیه ۳۰ درصد گران شــود و 
قیمت تایر تغییر نکند؟ این اختلاف قیمت 
را چه کسی قرار اســت تامین کند؟ یا باید 
خریدار محصول تقبل کند یــا دولت، قرار 
نیست که سرمایه گذار سرمایه اش را تخلیه 

کند و به حراج بگذارد.
سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر ادامه 

داد: در صنعــت تایــر در جهــان تحولات 
بسیاری صورت گرفته و ســال ها است که 
از ماه اکتبــر کاربرد تایر تابســتانی ممنوع 
می شود و همه خودروها باید تایر زمستانی 
استفاده کنند. همچنین به سمت استفاده 
از تایر سبز که دوستدار محیط زیست است 

و آلایندگی کمتری دارد، رفته اند. 
تنها اضافه کرد:  در دنیا تحولات تکنولوژیک 
در ســاخت تایر رخ داده، اما ما تحت نظارت 
قیمت گذاری دســتوری از هر نوع تحقیق 
و توســعه مبــرا شــده ایم و با اجبــار تایر 
اقتصادی تولید می کنیم. بــا وجود این که 

قیمت گذاری دســتوری ناکارآمدی خود را 
نشــان داده، باز هم به کار گرفته می شود. با 
آغاز برنامه هفتم توسعه، باید قیمت گذاری 
دستوری حذف شــود، اما این موضوع هنوز 

محقق نشده است.
به گفتــه وی، قیمت تایر ماننــد هر کالای 
دیگری بر پایه عرضه و تقاضا تعیین می شود 
و در برخی مواقع بعضی از سایزها پایین تر و 
یا بالاتر از نرخ مصوب به فروش می رســد. 
در حالی کــه تولیدکننده مجبور اســت بر 
پایه قیمت مصوب تایــر را عرضه کند و این 
تفاوت قیمت نه به جیب مصــرف کننده و 
نه تولیدکننده بلکه به جیب بخش تجارت 

می رود.
این مقام صنفــی تصریح کرد: با شــرایط 
ایجادشــده بخش صنعت قادر به رقابت با 
بخش تجارت در جذب سرمایه های خرد و 
کلان نیست و در نتیجه سرمایه ها به بخش 
تجارت مــی رود که یک بازار بی دردســر و 
با نظارت پایین اســت و امــکان جابجایی 
ســرمایه در آن به راحتی وجــود دارد. در 
حالی که سرمایه ای که به بخش صنعت وارد 
می شود، تبدیل به ســاختمان و تاسیسات 

می شود و به زمین دوخته می شود. 
تنها در پایــان تاکید کرد: هر روز شــرایط 
به نفع بخش تجاری و علیــه صنعت پیش 
می رود و بعد تعجب می کنیم که چرا بورس 
سقوط کرد و صحبت از رشــد اقتصادی ۸ 
درصدی می کنیم. باید افــق دید را باز کرد 
و به سرنوشت کشور فکر کرد. متاسفانه هر 
چه شمشــیر آخته و فریاد وجود دارد علیه 

بخش صنعت است.

خریدار   مدیرعامل شــرکت ملی پســت 
انجــام تجــارت الکترونیکی فرامــرزی با 
کشــورهای منطقه را از اهداف این شرکت 
برشــمرد و گفت: اکنون ســرویس تجارت 
الکترونیک فرامرزی با روســیه با همکاری 
یک ســکوی اینترنتی در بــازه زمانی ۷۲ 
ســاعت در حال آزمایش اســت.»محمد 
احمــدی«  بــه شــرح اقداماتی کــه این 
مجموعه برای توســعه تجارت الکترونیک 
فرامرزی انجام داده یا در دست انجام است، 
پرداخت.وی ابتدا جزئیات ســفر به ونزوئلا 
و کوبا را تشــریح کرد و گفت: این ســفر با 
شعار »دیپلماســی فناوری« انجام شد. این 
اتفاقات از یک ســال قبل در دست پیگیری 
بود که ماه گذشــته به نتیجه رسید. هدف 
اصلی از این سفر توسعه تعاملات بین الملل 
و افزایش تبادل مرسولات در حوزه تجارت 
الکترونیک بــود. از طرف دیگــر صادرات 
خدمات فنی - مهندســی و دانــش فنی و 
تجهیــزات تخصصی حوزه صنعت پســت 
توسط شــرکت های دانش بنیان داخلی را 

به عنوان یک هدف جدی دنبال می کنیم.
معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: در ونزوئلا 
و کوبا موضوع اســتفاده از ظرفیت شــبکه 
ارتباطــات پســتی جهانی برای توســعه 
ارتباطات میان ۲ کشور مطرح شد که چهار 
محور اصلــی دارد که ایجــاد ظرفیت برای 

تجارت الکترونیکی دوطرفه و اســتفاده از 
ظرفیت کشــور کوبا برای توزیع مرسولات 
پستی از طریق کشورهای حوزه کارائیب و 

آمریکای جنوبی از جمله آن است.
احمدی تاکید کرد: موضوع دیگر دانش فنی 
بود؛ ایران به دلیل دارا بودن زیرساخت های 
مهم ماننــد ماهیت کدپســتی و جی نف به 
عنوان یکی از کشــورهای دارای دانش در 
این زمینه است که یک ظرفیت خوب برای 
صادرات خدمات فنی و مهندســی در حوزه 
پستی است. دو محور بعدی بحث تمبرهای 
پستی و توســعه خدمات پســتی میان دو 
کشور اســت. در تلاش هســتیم برگزاری 
رویدادهای مشترک تمبر را پیگیری کرده 
تا تفاهم نامه ای که در آن جا به امضا رسیده 

است را به مرحله اجرا در بیاوریم.

گسترش روابط پستی میان ایران و 
کشورهای دیگر

مدیرعامل شرکت ملی پست، درباره اینکه 
تعامــل با کشــورهای دیگر برای توســعه 
همکاری های پستی در چه مرحله ای است، 
گفت: کشورهایی که توسعه روابط پستی با 
آن ها را مدنظر داریم، دارای تراکم جمعیت 
زیاد میان دو کشور و نزدیکی های فرهنگی 
هســتند. همچنیــن وجود زیرســاخت 
حمل ونقلی شــرکت های همسایه ظرفیت 

خوبی در حوزه تجارت الکترونیک فرامرزی 
ایجــاد می کند.احمدی افــزود: در همین 
راســتا ۲ ماه اســت که همکاری آزمایشی 
ایران با کشور روسیه در حوزه پستی شکل 
گرفته و در حال انجام آن هستیم. پس از آن 
تعامل با کشــورهای ترکیه، امارات متحده 
عربی، افغانستان و ارمنســتان را به عنوان 

کشورهای هدف دنبال خواهیم کرد.
وی با بیــان اینکــه در کشــور ترکیه نیز 
اقداماتی را آغــاز کردیم کــه از طریق مرز 
زمینــی ســرویس تجــارت الکترونیک را 
گســترش دهیم، گفت: روزانه حجم قابل 
توجهی مبادلات از جنس مرسولات پستی 
بین کشور ترکیه انجام می شود که قسمتی 
به شکل قانونی و از مســیر رسمی و بخش 
دیگر از مسیر غیرسیستماتیک و مسافری 

اســت.وی ادامــه داد: برای ســاماندهی 
این بخش و اینکه یک شــبکه پستی برای 
تجارت فراهم باشــد، باید سازمان گمرک و 
نهادهای ذیربط میان دو کشور فعال شوند. 
در کنار آن برای تعریف سطح کیفی خدمات 
نیاز به توافق بین پست دو کشور و ایجاد یک 
سیســتم قانونی داریم که به لحاظ قیمت، 
نرخ ها را بهینــه و اقتصادی کــرده و نظام 
کنترلی ایجاد کنیم که به شــکل سیستمی 
چه کالاهایــی وارد و چــه کالاهایی خارج 

می شوند.

تجارت الکترونیکی در کشور 
دو طرفه می شود

مدیرعامل شــرکت ملی پست با بیان اینکه 
هدف ما این اســت که تجارت الکترونیکی 
را در تمام کشورها به شــکل دو طرفه انجام 
بدهیم، گفــت: همــکاری وزارت صمت و 
وزارت اقتصاد در راســتای تسهیل گری در 

این بخش بسیار حائز اهمیت است.
وی خاطرنشــان کــرد: در جلســاتی که با 
پست کشور امارات داشتیم با توجه به آنکه 
بالغ بر ۵۰۰ هزار ایرانــی در امارات زندگی 
می کننــد و ریشــه های فرهنگــی زیادی 
داریم، حتی این امکان وجــود دارد که نان 
پخت روز را به ســفره شــب آن ها برسانیم. 
امیدواریــم بــه زودی تعامــلات در حوزه 

راه اندازی سرویس های تجارت الکترونیک 
بین المللی به نتیجه برسد.

افزایش اگاهی مشتریان باعث 
افزایش کیفیت خدمات می شود

وی دربــاره رشــد مرســولات تجــارت 
الکترونیکی در داخل کشــور افزود: بعد از 
شــیوع کرونا، تجــارت الکترونیک و خرید 
آنلاین با زندگی مردم عجین شــد و پس از 
آن نیز توســعه یافت. روند رشــد تجارت 
الکترونیکی دو تا ســه برابر بیشــتر از رشد 
دیگر مرســولات حوزه پســتی کشور بوده 

است.
مدیرعامل شــرکت ملی پست تصریح کرد: 
باید ایــن واقعیت را بپذیریم که مشــتری 
تجــارت الکترونیکی را توســعه می دهد و 
تاثیر خواست و نیاز مشتری از دیگر عوامل 
بیشتر اســت. هر قدر آگاهی مشتریان این 
حوزه بیشتر شود اپراتورها مجبور می شوند 

کیفیت خدمات را بالا ببرند.
احمدی خاطرنشــان کرد: به واسطه رشد 
ترافیک مرســولات از تجهیــزات مکانیزه 
جدید و ابزارهای هوشمندســازی استفاده 
می کنیم. در تهران ایــن روند در حال انجام 
اســت، برای چهار اســتان دیگر نیز برای 
پیاده ســازی دســتگاه های ســورتینگ 

هوشمند برنامه ریزی کنیم.

ح کرد؛ صفر شدن تعرفه ۸۷ درصد کالاها در تجارت ایران با اوراسیا وزیر صمت مطر

وهای وارداتی اعلام شد زمان دور جدید عرضه خودر
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مرکزدادهفرابورسایرانآماردادوستدهایهفتهگذشتهرامنتشرکرد
ونقی  بازارهای جدید فرابورس هفته پرر

 را سپری کردند
 نخستین هفته زمســتانی فرابورس در بازار ابزارهای مشتقه در حالی 
پنجمین روز معاملاتی خود را به پایان رســانده کــه در آن بیش از ۷۸ 
میلیارد تومان داد و ستد شده اســت و از این نظر رشدی ۳۸ درصدی را 

نشان می دهد که بیانگر هفته پررونق این بازار است.
 در بازار نوآفرین هم ۹۳ میلیارد تومان داد و ســتد شد که هفت درصد 
بیشــتر از هفته ماقبل بود به  این  ترتیب آمارها نشان می دهد بازارهای 
جدید فرابورس هفتــه پررونقی را ســپری کردند.بازارهای فرابورس 
در نخســتین هفته دی ماه جابه جایی نزدیک به ۵۸ میلیارد برگه انواع 
دارایی مالی را تجربه کردند که ارزش این مبــادلات بیش از ۶۵۰ هزار 

میلیارد تومان بود و در ۲.۹ میلیون نوبت به ثبت رسید.
داد و ســتدهای هفته گذشــته از لحاظ حجم و ارزش معاملات تفاوت 
چشمگیری با هفته پایانی آذرماه نداشت در این مدت ارزش معاملات 
افت مختصر ۰.۷ درصدی را تجربه کرد و حجم معاملات هم ۱۶ درصد 

کمتر شد این در حالی بود که تعداد معاملات هشت درصد رشد داشت.
این گزارش حاکی است: مبادلات در فرابورس طی هفته گذشته روندی 
مثبت و متعادل را تجربه کرد که رشــد آرام شاخص کل و ارزش بازار را 
به همراه داشــت به این ترتیب در اولین هفته دی ماه شــاخص کل ۱.۱ 

درصد رشد کرد و در سطح ۲۵ هزار و ۹۴۸ واحد به کار خود پایان داد.
همچنین ارزش بازار فرابورس هم با رشدی ۰.۷ درصدی همراه شد.

در پنج روز معاملاتی هفته گذشته بازار دوم فرابورس با دادوستد بیش 
از پنج هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان، بیشــترین ارزش معاملات را در میان 
بازارهای ســهامی از آن خود کرد و پس از آن رتبــه دوم متعلق به بازار 
اول بود که معاملات چهار هزار و ۴۰۰ میلیارد تومانی داشــت.در هفته 

گذشته ارزش معاملات بازار پایه ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بود.

در پنج روز معاملاتی اولین هفته زمســتانی فرابورس در بازار ابزارهای 
مشــتقه بیش از ۷۸ میلیارد تومان داد و ســتد ثبت شد که رشدی ۳۸ 
درصدی داشــت.ارزش معاملات بازار توافقی نیز با ۱۷ درصد افزایش 
بیش از ۱۷ میلیارد تومان بود و در بــازار نوآفرین هم ۹۳ میلیارد تومان 

داد و ستد شد که هفت درصد بیشتر از هفته ماقبل بود.
آمار معاملات بازار ابزارهای نوین مالی طی این مدت نشان از دادوستد 
بیش از ۶۳۹ هــزار میلیارد تومان انــواع دارایی مالی دارد و بررســی 
ابزارهای مختلف این بازار نشــان می دهد دادوستدها در اوراق گواهی 
تسهیلات مســکن در این مدت پررونق بوده و با رشدی ۱۷۷ درصدی 
مواجه شــده اســت.ارزش معاملات این اوراق طی مدت مورد بررسی 

بیش از ۳۵۶ میلیارد تومان بوده است.
بازار ابزارهای نوین مالی در هفته گذشــته دادوســتد بیش از ۳۴ هزار 
میلیارد تومان واحد صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله را تجربه 
کرد همچنین ارزش معاملات اوراق مالی اســلامی بیش از ۶۰۴ هزار 
میلیارد تومان بود.بررسی صنایع پیشــرو بازار در هفته گذشته نشان 
می دهد طی این مدت ارزش معاملات خرد بازار ســهام و اختیار سهام 
بیش ۱۱ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان بود و از ایــن رقم بالغ  بر ۴۰ درصد 

متعلق به ۶ صنعت بود.
به این ترتیب که خودرویی ها، سرمایه گذاری ها، محصولات شیمیایی، 
فلزات اساسی، انبوه سازی و مواد و محصولات دارویی درمجموع بیش 

از ۴۴ درصد ارزش معاملات خرد را به خود اختصاص دادند.

قیمت سهام عدالت بیش از ۴۶ برابر شد
ارزش سهام عدالت یک میلیون تومانی روز یکشنبه ۹ دی ماه ۱۴۰۳ با 
احتساب و اعمال تمام افزایش سرمایه های شرکت های بورسی در این 

سهام به ۴۶ میلیون و ۷۶۷ هزار و ۳۶۲ تومان رسید.
روز یکشنبه )۹ دی ۱۴۰۳( ارزش ســهام عدالت یک میلیون تومانی با 
احتساب و اعمال تمام افزایش سرمایه های شرکت های بورسی در این 

سهام به ۴۶ میلیون و ۷۶۷ هزار و ۳۶۲ تومان رسیده است.
این در حالی است که ارزش سهام عدالت ۴۹۰ هزار و ۵۳۲ هزار تومانی 
دارندگان این ســهام به ترتیب به ۲۲ میلیــون و ۹۱۶ هزار تومان و ۲۴ 

میلیون و ۸۸۰ هزار تومان رسیده است.

ویترین

خریدار  رئیــس هیات مدیــره انجمن 
فین تک خواســتار مذاکــره بانک مرکزی 
با فعالان حــوزه صرافی هــای دیجیتال و 
فضای کریپتو شد و هشــدار داد: با تصمیم 
های مبتنی بر مسدودسازی به جای اینکه 
به کســب و کار رمزارز داخلی بها بدهیم تا 
بازار بزرگ تر داشــته باشــد، این امکان را 
فراهم می کنیم تا مردم به سمت پلتفرم های 

خارجی بروند و سرمایه  خود را خارج کنند.
»محمدمهدی فاطمیان« درباره مســدود 
شدن درگاه کســب و کارهای رمزارزی که 
ششــم دی ماه برای دومین بار در ماههای 
اخیــر رخ داد، گفت: آبان ماه ســال جاری 
درگاه کســب و کارهای رمزارزی بسته شد 
که با پیگیری های صــورت گرفته در کمتر 
از ۲۴ ســاعت این درگاه ها رفع مسدودی 
شــدند. برای دومیــن بار در ســال جاری، 
عصر پنج شــنبه درگاه ها مســدود شدند و 
تا کنون شــاهد هیچ اطلاع رسانی از سوی 

بانک مرکزی در این حوزه نیستیم.
وی با بیان اینکــه مفاهمــه و تعامل بانک 
مرکــزی با بخــش خصوصــی می تواند به 
راه حل هــای ســازنده منجر شــود، گفت: 
تصور انجمن و کســب وکارهای رمزارز این 
بود که در همان مسدودســازی که آبان ماه 
انجام و بعد رفع  شــد، بانک مرکزی متوجه 
مشــکلاتی که این کار ایجاد می کند، شده 
است؛ اما اتفاق پنج شــنبه نشان داد اینطور 
نیســت. بهتر بود برای رفع مشــکلات به 
جای مسدودســازی، تعامل کنیم و مسیر 

گفت وگو را برگزینیم.
رئیس هیات مدیره انجمــن فین تک تاکید 
کرد: اگرچه بانک مرکزی دســتور انسداد 
را داد امــا می توانســت به صورت رســمی 
اســتدلال های کافی خود را ارائه دهد و رفع 
مشــکلاتی که از نظر این نهاد وجود دارد را 

در قالب تعامل پیش ببرد.
فاطمیان با تاکید بر اینکــه محدودیت و یا 
ممنوعیت راهکار رد شده ای برای مواجهه 
با مشکلات اســت، خاطرنشــان کرد: این 
شکل اقداماتی که بدون گفت وگو، استدلال 
و اغنا کــردن رخ می دهد باعث می شــود 
کســب وکارهای ایــن فضا به آینــده امید 

نداشته باشند.
وی ادامه داد: مســئولان بارها در میزهای 
اقتصادی دربــاره لزوم و ضــرورت جذب 
ســرمایه گذاری خارجی صحبت کرده اند، 
اما باید پرســید اگر ســرمایه گذاری ببیند 
یک شــبه و بــدون اعلام دلیلــی برای ۱۵ 
میلیون کاربر فضــای کریپتو، بیش از ۳۰۰ 
کســب وکار فعال در این حوزه و هشت هزار 
نفر نیرو چنین تصمیمی گرفته شــده است 

آیا ریسک فعالیت در کشور را می پذیرد؟

 فرار سرمایه گذار خارجی 
 و تزریق نا امیدی به نیروی کار

 و مهاجرت نخبگان
رئیس هیات مدیره انجمــن فین تک تاکید 
کرد: تصمیم  بر مسدودســازی بدون تعامل 
با آن بخش، راه به جایی نمی برد. این شکل 

اتفاقــات فــارغ از مهاجرات نیــروی کار و 
تزریق ناامیدی، سرمایه گذار خارجی را نیز 

از کشور ما دور می کند.
فاطمیان افــزود: اگر بانــک مرکزی دلایل 
درســتی دارد، خوب اســت که بنشیند و با 
بخش خصوصی صحبت کند و در این مسیر 
همراه باشد. بخش خصوصی فعال در حوزه 
فین تک در تلاش هستند که اقتصاد کشور 
رشد کند و در این راســتا مفاهمه و تعامل 
با بخش خصوصی می توانــد به راه حل های 

سازنده منجر شود.
وی با بیان اینکه در روزهای گذشته انجمن 
فین تک پیگیری هایی را در این زمینه آغاز 
کرد، افزود: پاسخی که دریافت کردیم این 
بود، رفع انســداد صورت خواهــد گرفت و 
قول هایی برای پیگیری داده شده اما تا این 

لحظه اتفاقی رخ نداده است.
رئیس هیات مدیــره انجمن فین تک گفت: 
به اعتقاد من هــر جایی که یک دکمه وجود 
دارد که کســب و کارها را با یک تصمیم به 
مسدودی بکشــاند، غلط است و این امنیت 
اقتصادی را از بیــن خواهد برد؛ اگر به دنبال 
شــفافیت هســتیم باید دکمه ها را حذف 
کنیم و فرآیندهای نظارتی قوی تری داشته 

باشیم.
فاطمیــان تاکیــد کــرد: دکمه هایی که 
یک شــبه و یک طرفــه بدون اغنا کســب 
و کارهــا را دچار مشــکل می کننــد باید 
ساختارشــان تغییر کند و واقعــا به راحتی 
کسی نتواند اینگونه اقدامات را انجام دهد. 
این گزاره فقط در حوزه رمزارزها نیســت و 
حتی شاهد بودیم که درگاه یکی از کسب و 
کارهای اینترنتی چند هفته قبل بسته شد؛ 
مسدودســازی درگاه پرداخت یک کسب و 
کار آنلاین، هیچ تفاوتــی با پلمب کردن آن 

ندارد.
رئیس هیات مدیره انجمــن فین تک تاکید 
کرد: هزینه نگاهــی که چنیــن اتفاقی به 
جامعه تزریق می کند بسیار بالاست. حجم 
ضرر مالی که در این ۲ روز به کســب وکارها 

وارد شد، بالاست اما نکته مهم دیگر، خروج 
دارایی و رمزارز مردم از پلفتــرم داخلی به 

خارج از کشور است.
وی گفــت: بــا تصمیــم هــای مبتنی بر 
مسدودســازی به جای اینکه به کسب و کار 
رمزارز داخلــی بها بدهیم تا بــازار بزرگ تر 
داشته باشد این امکان را فراهم می کنیم تا 
مردم به سمت پلتفرم های خارجی بروند و 

سرمایه شان را خارج کنند.
فاطمیان با بســتن و محدود کردن در هیچ 
نقطه ای نمی توان به نتیجه خوب رســید، 
ادامــه داد: انتظار فعالان فیــن تک از بانک 
مرکزی که افــراد متخصصی در آن فعالیت 
دارند، این اســت که قبل از هرگونه اقدامی 
ابتدا به آســیب های بزرگی کــه می تواند 
برای کشــور و فعالان اقتصادی ایجاد کند، 

بیندیشند و هیجانی تصمیم نگیرند.

ادبیات سلبی و ایجابی به رفع مشکل 
کمک نمی کند

فاطمیــان گفــت: در موردهــای متعدد 
متوجه شــدیم تعامل با بخــش خصوصی 
نتایج ســازنده ای دارد و اگر از ادبیات سلبی 
و ایجابــی از جنــس محدودیت اســتفاده 
شود قطعا به رفع درســت مشکلات کمک 

نخواهد کرد.
رئیس هیات مدیــره انجمن فین تک تاکید 
کرد: پرســش مهم امروز این است که حالا 
که بانک مرکزی درگاه ها را مســدود کرده 
آیا نتیجــه مدنظر خود را گرفته اســت؟ آیا 
کسب وکارهایی که مسدود شدند خوشحال 
هستند؟ آیا بانک مرکزی توانست کنترلی 
داشته باشــد؟ آیا نتیجه داشته است؟ من 
پاســخم به تمامی موارد خیر است چون از 

مسیر اشتباهی حرکت کرده ایم.

مشکل صرافی های رمزارز چیست؟
فعالیــت در بازار رمــز ارز هنوز در کشــور 
به رسمیت شناخته نشده اســت؛ از این رو 
نگهداری، خرید و فــروش غالب رمزپول ها، 

متضمن پذیرش درجه بالایــی از مخاطره 
و ریسک بازار اســت؛ چراکه قیمت این نوع 
از رمزدارایی در بازارهــای جهانی معمولاً با 
نوسان شــدید همراه بوده و سازوکار قطعی 
برای مدیریت ریســک های مترتبه وجود 

ندارد.
علاوه بر ایــن، در حال حاضــر نگهداری، 
خریــد و فــروش رمزپــول در کشــور، با 
ریســک های متنوعی از جمله ریسک های 
ناشــی از تحریم، ریسک مســدود شدن یا 
نشــان گذاری کیف رمزپــول کاربران و در 
نتیجه، از دســت رفتن یا از دسترس خارج 
شدن سرمایه آنان نیز روبرو است. با توجه به 
این مخاطرات،  بانک مرکزی به هیچ عنوان 
فعالیت در حوزه رمزپول را توصیه نمی کند 
و مســئولیتی در قبال ضرر و زیان احتمالی 

کاربران ندارد.
البته باید گفت که صرافی هــای رمز ارزی 
به عنوان پل ارتباطی بیــن دنیای ارزهای 
دیجیتال و ارزهای فیات، نقش بسیار مهمی 
در این بازار ایفا می کنند بــا این حال مانند 
هر بازار دیگری، این صرافی ها نیز مســتعد 
انواع تخلفات و ریسک ها هستند؛ با افزایش 
علاقه مندی کاربران به ســرمایه گذاری در 
بازار رمزارزها، صرافی های رمزارزی به یکی 
از ابزارهای اصلی بــرای خرید و فروش این 

دارایی ها تبدیل شده اند.
از آنجا کــه در صرافی های رمــزارز دارایی 
های مردم معامله می شــود، می بایســت 
زیرســاخت های امنیتی این صرافی ها نیز 
تقویت شــود و یا مجوز فعالیت خــود را از 

نهادهای ناظر دریافت کنند.
در همین راســتا بانک مرکزی بــه عنوان 
به عنــوان متولی مدیریت بــازار پول و ارز، 
سیاستگذار و تنظیم گر نظام های پرداخت 
کشور و تنظیم گر در حوزه رمزپول ها و ناظر 
بر مبادله آنها، ۱۷ آذرماه ســند »چارچوب 
سیاست گذاری و تنظیم گری  بانک مرکزی 
در حوزه رمزپول هــا« را در ۱۹ بند تدوین و 

منتشر کرد.

این سند، با توجه به شــرایط کنونی کشور 
تدوین شــده اســت. با توجه بــه نوظهور 
بودن موضــوع و تحولات ســریع در حوزه 
رمزدارایی ها و به ویــژه رمزدارایی ها،  بانک 
مرکزی با همکاری ســایر دســتگاه های 
ذیربط، رصد مستمر این حوزه را در دستور 
کار داده و در صورت نیاز نسبت به بازنگری 

سند و اطلاع رسانی لازم اقدام خواهد کرد.

سند رمزدارایی ها چه می گوید؟
بر اســاس این ســند که مبنای عمل بانک 
مرکزی در حوزه رمزدارایی است، استفاده 
از هرگونه »رمزدارایی« اعم از »توکن اوراق 
بهادار«، »توکن کاربردی« و »رمزپول«، به 
عنوان ابزار پرداخت در داخل کشــور، برای 
تمامی اشــخاص حقیقی، حقوقــی و اتباع 

خارجی ممنوع است.
همچنیــن نگهــداری، خرید و فــروش و 
به کارگیری انواع »توکــن اوراق بهادار« و 
»توکن کاربردی« تابع مقرراتی اســت که 
حسب مورد توسط دســتگاه های ذیربط، 
ازجملــه ســازمان بــورس اوراق بهــادار 

تصمیم گیری و اطلاع رسانی خواهد شد.
در بنــد دیگری از این ســند آمده اســت: 
»کارگزار رمزپــول« و »نهاد امین« موظف 
اســت از آگاهی کامل »کاربران« نســبت 
بــه مخاطــرات و ریســک هــای هرگونه 
مبادلــه، نگهــداری و به کارگیــری انواع 
»رمزدارایی« ها اطمینــان حاصل نموده و 
عدم حمایت و ضمانــت  »بانک مرکزی« و 

نظام بانکی را متذکر گردند.
در بخش ســوم این ســند درباره چارچوب 
کلی فعالیــت در حــوزه رمزپول ها چنین 
آمده اســت: هرگونــه فعالیت بــه عنوان 
»کارگزار رمزپول« یا »نهــاد امین«، بدون 
اخذ مجوز از  »بانک مرکزی« ممنوع است؛ 
»بانــک مرکزی« دســتورالعمل شــرایط 
و الزامات فعالیــت به عنــوان »کارگزاری 
رمزپــول« و »نهــاد امیــن« را تدوین و به 
تصویب هیأت عالی  »بانــک مرکزی« می 

رساند.
همچنیــن »کارگــزار رمزپــول« و »نهاد 
امین«، »اشــخاص تحت نظارت«  »بانک 
مرکزی« محسوب شده و موظف به رعایت 
مقررات و دستورالعمل های ابلاغی  »بانک 
مرکزی« هستند. رعایت قوانین و مقررات 
مالیاتی و مبارزه با پولشــویی و تامین مالی 
تروریسم توســط اشــخاص مزبور الزامی 

است.
در بنــد دیگری از این ســند تاکید شــده 
اســت: »کارگزار رمزپول« جهت نگهداری 
»رمزپول«هــای متعلــق بــه »کاربران«، 
نیازمند اخذ مجوز »نهــاد امین« از  »بانک 
مرکزی« بــوده و در غیر ایــن صورت برای 
نگهــداری »رمزپول«هــای متعلــق بــه 
»کاربران«، الزامــاً باید از خدمــات »نهاد 
امین« دارای مجــوز از  »بانــک مرکزی« 
استفاده نماید. دســتورالعمل اجرایی این 
بند از سوی  »بانک مرکزی« تدوین، ابلاغ و 

به ذی نفعان اطلاع رسانی خواهد شد.

انتظارات تورمی و ناترازی  های مالی، بازیگران بازار ارز
خریدار  نرخ ارز در بازار غیررســمی در روزهای اخیر 
در حالی افزایش داشــته که کارشناســان علت آن را در 
انتظارات تورمــی، پیش بینی ناپذیــری اقتصاد داخلی 
و ناترازی هــا در بخش های مختلف مالی جســت وجو 
می کنند زیرا نرخ ها در بازار ارز رســمی که بخش اعظم 
مبادلات ارزی کشور در آنجا انجام می شود، نه تنها ثبات 

دارد بلکه کاهشی نیز بوده است.
در هفتــه هــای اخیر بهــای ارزهــای عمــده در بازار 
غیررســمی افزایش یافته و این اقــدام در حالی رخ داده 
که وزارت امور اقتصادی و دارایــی و بانک مرکزی برای 
نزدیک کردن نرخ هــا در بازار نیمایی و غیررســمی در 
تلاشند که در همین راســتا بازار ارز تجاری از ۲۴ آذرماه 
فعالیت رســمی خود را آغاز کرده است.در این بازار که به 
تدریج محور اصلی فعالیت های ارزی کشور خواهد بود، 
صادرکنندگان و واردکنندگان در فضای تعاملی و خارج 
از نرخ گذاری های دستوری اقدام به معامله ارز می کنند 
و به تدریج با اســتفاده از این مکانیســم بازار ارز توافقی 

جایگزین بازار غیر رسمی خواهد شد.
البته باید گفت که همزمانی آغاز رسمی فعالیت بازار ارز 
توافقی با تعطیلات ناشــی از آلودگی هوا و ناترازی انرژی 
سبب شد تا بسیاری از شرکت ها و دارندگان ارز نتوانند، 
ارز خود را در این بازار جدید عرضه کنند هرچند با پایان 
یافتن تعطیلات، نرخ هــا در بازار توافقــی در محدوده  
مناســبی مبادله شــد و رضایت خریدار و فروشنده را به 
دنبال داشت.در روزهای گذشــته دولتمردان اقتصادی 
دولت اعلام کرده اند که با اســتقرار کامل بازار توافقی و 
ورود ارز پتروشیمی ها، پالایشــی ها و معدنی ها به این 
بازار در ماه آینده و افزایش عرضه در این بازار جدید قطعا 

بازار ارزهای داخلی به سمت کاهش حرکت خواهد کرد.
نگاهی به تحولات نرخ های ارز در بازار غیررسمی نشان 
می دهد که این بخــش تابع انتظــارات تورمی و عوامل 
روانی موثر بر بازار است همچنان که در سال های گذشته 

نیز این دو عامل بر بازار تاثیرگذار بود.
بخش عمده ای از افزایش نرخ ارز در دهه های اخیر ریشه 
در ناترازی های اقتصاد کلان کشور دارد؛ بالا بودن سطح 

تورم و انتظارات تورمی، رشــد بالای نقدینگی و کسری 
بودجه از جمله این ناترازی هاســت و در چنین شرایطی 
نمی توان انتظار داشــت که نرخ ارز در سطح ثابتی حفظ 
شود؛ از این رو اصلاحات اقتصادی با رویکرد رفع ناترازی 

ها در دستور کار تیم اقتصادی دولت قرار گرفته است.
ناترازی نظام بانکی، ناترازی در بودجه و ناترازی در بخش 
انرژی، ناترازی در شــرکت های دولتــی و صندوق های 
بازنشســتگی از جمله این ناترازی ها به شمار می رود که 
هر کدام به اندازه خود بر شاخص های کلان اقتصادی اثر 

می گذارد و به تبع آن بازار ارز نیز از آن تاثیر می پذیرد.

اخبار سیاسی و فضاسازی منفی رسانه ای
بازار غیررســـمی ارز همچون دیگر بازارهای دارایی به 
شدت از رخدادهای سیاسی و خبرسازی های رسانه ای 
تاثیر می پذیرد چنانکه در سال های اخیر نیز هرگاه موج 
اخبار منفی رسانه ای علیه ایران شدت یافته، نوسانات در 
بازار ارز نیز بیشتر شده است؛ این نوع نوسانان ها در سال 
های اخیر بخصوص خروج آمریــکا از برجام و پس لرزه 

های ارزی آن همواره مشهود بوده است.
در پاییز امســال نیز این عوامل روانی بر بازار ارز ســایه 
انداخته بود؛ تهدیدهای رژیم صهیونیســتی، انتخابات 
آمریکا، شــایعه کاهش فروش و صادرات نفــت ایران و 
تحولات منطقــه از جمله رویدادهای سیاســی موثر در 
بازار ارز در ماههای اخیر بوده انــد و در هفته های پیش 
رو که دوره جدید ریاست جمهوری آمریکا آغاز می شود، 

دوباره عوامل روانی از هم اکنون فعال شده اند.

خروج سرمایه  و افزایش تقاضای داخلی
یکی از مهمتریــن عوامل نوســانات ارزی در بازه زمانی 
کوتاه مدت، خروج ســرمایه به شــکل افزایش تقاضای 
نگهداری دارایی های خارجی نســـبت بــه دارایی های 
داخلی اسـت که هر نوع شوک داخلی و خارجی، نوسان 
های ارزی و عدم پیش بینی پذیری روند نرخ ارز، موجب 

تشدید خروج سرمایه می شود.
از ســوی دیگر در اواخر پاییز، بازار ارز با انباشت تقاضای 

ارز برای تسویه حساب های شرکت ها با شرکای تجاری 
خود در پایان ســال میلادی روبروســت؛ پس از آن در 
فصل زمســتان نیز تقاضا برای ارز خدماتــی بویژه برای 
مسافرت های هموطنان و ثبت نام دانشجویان شدت می 
گیرد و بنابراین باید بخشــی از افزایش نرخ ارز را باید به 

افزایش تقاضای فصلی نسبت داد.

حرکت به سمت بازار جدید
در هر صورت قرار است بازار ارز تجاری به زودی به عنوان 
معیار اصلی داد و ســتد ارزی و نیز نرخ دهــی به بازارها 
جایگاه خود را در نظام ارزی کشــور تثبیت کند؛ حرکت 
تدریجی که در این زمینه آغاز شده، سبب شده تا عرضه 
ارز در نیما در ماههای اخیر کاهش یافته و به ســمت ارز 
تجاری هدایت شود و در گام بعدی یعنی از بهمن ماه کل 
سامانه نیما به بازار تجاری انتقال یابد. این کاهش عرضه 
در مقاطعی سبب شده تا بخشــی از تقاضای ارز به بازار 
غیررســمی انتقال یابد و بر این اســاس باید امیدوار بود 
با تعمیق تدریجی بازار و کاهــش تدریجی حجم عرضه 
در نیما و افزایش معاملات در بــازار ارز تجاری این رویه 
تعدیل شــود.البته باید گفت که به دلیــل جذابیت نرخ 
ارز نیمایی کــه از فاصله قیمتی بین بازار غیررســمی و 
قیمت واقعی ارز ناشی می شــود، بخشی از متقاضیان ارز 

نیمایی که در صف تقاضا قرار دارند، با سیاســت گذاری 
جدید بانک مرکزی از صف تقاضا خارج خواهند شــد و از 
ســوی دیگر واردکنندگان واقعی که در گذشته به دلیل 
تخصیص نیافتن ارز مجبور به مراجعه به بازار غیررسمی 
بودند، امکان واردات به طور رســمی را خواهد داشت و 
همین امــر در بلندمدت بخشــی از تقاضاهــا را در بازار 

غیررسمی کاهش خواهد داد.
در چنین بســتری باید انتظار داشت که حذف سقف ارز 
نیمایی موجب کاهش معنادار تقاضـــای ارز نســبت به 
عرضه ارز شده و در نهایت اثر کاهشی بر تمامی نرخ ها از 

جمله نرخ غیررسمی ارز خواهد داشت.
بر این اســاس می توان برای بهبود نقشــه ارز تجاری از 
روش های کاهش اســتفاده از مســیرهای غیررســمی 
تســویه های ارزی با جایگزینی توافقات دو و چندجانبه 
با اســــتفاده از دیپلماسی اقتصادی با کشورهای دارای 
حجم تجاری بــالا، به طور خــاص در خصوص کالاهای 
اساسی اشاره کرد یا اینکه برای رفع موانع تامین کالاهای 
اسـاسـی از مسـیرها ی جدید و اســـتفاده از روشهای 
تهاتری از طریــق فراهم کردن امــکان تامین ارز کالای 
اساســی از بازار ارز تجــاری و پرداخت ما بــه تفاوت به 
صورت ریالی توسط بانک مرکزی برای در دست گرفتن 

بازار غیررسمی ارز اشاره کرد.

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسهآگهی:1853542

سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب خانه تحت پلاک ۲۴ فرعی از ۳۹۲٦ اصلی واقع در 
بخش پنج تبریز در صفحه ۲۸۷ دفتر ۷۴ بنام احمد سالک باغبانی ثبت و سند به شماره 
چاپی ٧٤٥٧٦٦د ٩٣ صادر گردیده است. دارای سابقه ی بازداشتی است حال علی 
اکبر سالک باغبانی وکیل مالک برابر وکالتنامه ۲۰٦٩٤ مورخ١٤٠٣/٠٨/٢١  دفترخانه 
۲۲۰ تبریز با ارائه استشهاد محلی به شرح درخواست ١٤٠٣٦٢٦٥۷۳۴۴۰۰۰۱۴۸ 
مورخ ١٤٠٣/٠٩/١٤ دفترخانه ۲۲۰ تبریز مدعی فقدان سند مالکیت مزبور بعلت سهل 
انگاری شده و تقاضای بستر سند مالکیت المثنی نموده است مراتب در اجرای تبصره 
یک ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک پوست که می شود هر کس ادعائی نسبت 
به وجود ورقه مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد می تواند اعتراض خود 
را کتباً به مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است 
پس از انقضای مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و به 

اعتراضات وارده در خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۰۹

سراجرفیعیانرئیسادارهثبتاسنادواملاکمنطقهجنوبتبریز
ازطرفمیتراجلالیرومی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسهآگهی:1854513مالف:34

 ۱۴۰۳/6/۰6 مورخ   ۱۴۰۳66۰۳۳۱۰۱۲۰۰5۴6۹ شماره  رای  برابر 
هیات موضوع قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی حمید طوسی نژاد فرزند علی اکبر به شماره ملی 
۱۷5۴۱56۲66 در ششدانگ یک قطعه زمین به صورت گلخانه به 
مساحت 5۰۰۰ متر مربع از مالکیت عین اله عزت ور نسبت به پلاک ۲ 
اصلی ذیل دفتر 6۳۰ صفحه ۱۳۴ واقع در قلعه سلیمانخانی حوزه ثبتی 
ساوجبلاغ استان البرز تایید و رای هیئت صادر گردیده لذا به منظور 
اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت صادر خواهد شد.
بشیرنعیمزادهرئیسادارهثبتاسنادواملاک
ساوجبلاغ-ازطرفکریمانصاری

آگهی فقدان سند
شناسهآگهی:1852866

به شرح دفتر و سیستم جامع املاک مقدار سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین 
تحت پلاک ۱۱66 فرعی از ۳ اصلی بخش ۱۰ تبریز دفتر ۱۳۹۹۲۰۳۰۴۱6۹۰۰۲5۹۹ 
شماره چاپی ۸۷۸۰6۹ج ۹۸ بنام امینه شغلی ترکمبور ثبت وسند صادر گردیده است 
است و اینک برابر درخواست شماره ۱۴۰۳6۲65۱۲6۸۰۰۰۲6۹ دفتر ۱۱۰ تبریز با 
ارائه استشهاد محلی پیوستی و به علت نامعلوم مدعی فقدان سند مالکیت مزبور شده 
و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده اند مراتب در اجرای تبصره یک ماده ۱۲۰ 
آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه 
مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد میتواند اعتراض خود را کتباً به مدت 
ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است پس از انقضای 
مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و اعتراضات وارده در 

خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰

حسینکرمی
مدیرواحدثبتیحوزهثبتملکمنطقهغربتبریز
ازطرفحبیبورفان

آگهی تبصره ۳ ماده ۱۲۰ قانون ثبت
شناسهآگهی:1852866

ششدانگ زمین جای خانه پلاک 6 فرعی از ۴۳6۱ اصلی واقع در بخش 6 تبریز در صفحه 56۳ دفتر 
۱۸۳ ذیل ثبت ۴56۰5 بشماره چاپی ۹۴۲۳۳۲ بنام آقای رسول شاه بلاغی ثبت وسند صادر شده است. 
سپس نامبرده فوت و وراث وی برابر حصر وراثت ۱۱6۹۳ /۲6 مورخ ۱۳۹۱/۹/۱۱ عبارتند از آقایان و 
خانمها مهدی و کریم و اطلس و فاطمه و رقیه و زهر اوسکینه که بنام آیدا تغییر یافته است ومریم بعنوان 
اولاد متوفی و بلقیس کریم زاده بعنوان همسر متوفی معرفی شدندوسپس خانم بلقیس همسر متوفی 
نیز برابر حصر وراثت ۱۴۰۱۳۰۹۲۰۰۰۱۹۱6۹65 فوت شده ووراث بشرح فوق میباشد بعداً خانم آیدا 
شاه بلاغی بموجب تقاضای وارده به شماره ۳۲۹5۲ مورخه ۱۴۰۳/۹/۱۸ درخواست صدور سند نسبت 
به سهم الارث خود از پلاک فوق را نموده و مدعی گردیده سند مالکیت درید آقای کریم شاه بلاغی 
میباشد که مراتب طی اخطاریه شماره ۱۴۰۳۸56۰۴۱6۹۰۱66۴۲- ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ به نامبرده اخطار 
گردیده و برابر درخواست شماره ۳۴۱5۷ مورخ ۱۴۰۳/۹/۲۹ آقای کریم شاه بلاغی مدعی گردیده که 
سند درید اینجانب نمیباشد و طیق گواهی بایگانی تا الان سندی به بایگانی داده نشده لذا مراتب در 
اجرای تبصره ۳ اجرائی ماده ۱۲۰ در یک نوبت آگهی میشود و چنانچه هرکس ادعائی نسبت به پلاک 
فوق الاشعار داشته باشد ظرف مدت ده روز میتواند اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت تسلیم پس از 
انقضاء مدت قانونی نسبت به صدور سند مالکیت برابر مقررات نسبت به است نماید بدیهی سهمی 

نامبرده فوق اقدام خواهد شد .
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰

حسینکرمی
مدیرواحدثبتیحوزهثبتملکمنطقهغربتبریز
ازطرفحبیبورفان



یزد –سمیه شرف دینی  شــهردار یزد گفت: 
چندین طرح ورزشــی شــهرداری در ایام الله دهه 
فجر به بهره برداری می رسد و در اختیار ورزشکاران 
عزیز و مردم محــات برای بهره بــرداری قرار می 

گیرد.

ابوالقاســم محی الدینی در بازدیــد از زمین های 
ورزشی در حال احداث توسط شهرداری یزد با بیان 
این خبر اظهاردشت : در سه سال اخیر تعداد زمین 
های ورزشــی که در محات مختلف ساخته شده و 
یا در حال احداث هست، تقریباً ســه برابر افزایش 

یافته است. وی با بیان این که در این بازدید میدانی 
مسائل و موضوعات پروژه های سالن ورزشی محله 
سر دو راه، مجموعه ورزشی خلف باغ، زمین ورزشی 
محله کسنویه، مجموعه زمین های ورزشی جنب 
فرهنگسرای بهمن، زمین چمن مصنوعی فهادان 
زمین های فوتبال و والیبال ساحلی بوستان بزرگ 
شــهر، زمین چمن مصنوعی محله اکبرآباد مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت، افزود: تصمیمات لازم 
در باره نحوه ادامه ســاخت این پروژه ها و همچنین 
اعتبارات لازم و تأمین مالی این طرح ها اتخاذ شد و 
در خصوص زمان بهره برداری هر کدام از این طرح 

ها نیز تصمیم گیری شد.
محی الدینی از طرح های ســالن ورزشی در حال 
احداث محله سر دوراه و همچنین مجموعه ورزشی 
خلف باغ به عنــوان طرح های در حــال احداث در 
منطقه بافت تاریخی نام برد وتصریح کرد: مجموعه 
ورزشــی خلف باغ دارای زمین چمن اســتاندارد، 
رختکن و ســرویس بهداشتی اســت و امیدواریم 
بتوانیم این طرح را دهه فجر امســال افتتاح کنیم. 

وی زمین ورزشی محله کســنویه، زمین ورزشی 
فهادان و مجموعه زمین های ورزشی فرهنگسرای 
بهمن را از طرح های ورزشــی واقع در منطقه یک 
برشــمرد و گفت: در محله کســنویه ســه زمین 
ورزشی شــامل یک زمین فوتبال ســاحلی، یک 
زمین چمن مصنوعی و یــک زمین والیبال در حال 
احداث هست که مقرر شــد این زمین ها تا ابتدای 
ماه مبارک رمضان آینده به منظــور برگزاری جام 

رمضان محات به بهره برداری برسد.
محی الدینــی در خصوص مجموعــه زمین های 
ورزشی فرهنگســرای بهمن گفت: در این بازدید 
اعتبارات لازم برای این زمین های ورزشــی تأمین 
شد و به زودی کفپوش و چمن مصنوعی این زمین 
ها نصب می شــود و امیدواریم این زمین ها در ایام 

الله دهه فجر افتتاح شود.
شهردار با بیان این که زمین چمن مصنوعی و زمین 
والیبال محله فهــادان آماده بهره برداری اســت، 
افزود: با ساخت یک رختکن و سرویس بهداشتی به 
صورت موقت، این پروژه هم در دهه فجر مورد بهره 

برداری قرار می گیرد.
وی زمین های ورزشــی فوتبال و والیبال ساحلی 
در بوســتان بزرگ شــهر و زمین ورزشی بوستان 
اکبرآباد را از جمله طرح های ورزشــی شهرداری 
در منطقه دو نام برد و تصریح کــرد: زمین فوتبال 
ســاحلی بوســتان بزرگ شــهر که با نظارت ملی 
پوشان یزدی فوتبال ســاحلی در حال ساخت می 
باشد، زمین مناسب و اســتانداردی است که برای 
برگزاری بازی های ملی هم می تواند مورد استفاده 
قرار بگیرد و امیدواریم با تــاش همکاران مان در 
منطقه دو این زمین تا 22 بهمن سال جاری به بهره 
برداری برسد و ورزشــکاران عزیزمان بتوانند از آن 

استفاده کنند.
محی الدینی در خصوص زمیــن چمن مصنوعی 
محله اکبرآباد گفت: این زمین که در بوستان جوان 
قرار دارد، مراحل نهایی آماده ســازی خود را پست 
سر می گذارد و انشــاالله در روز 13 رجب مصادف با 
میاد با سعادت حضرت امیرالمؤمنین)ع( با حضور 

مردم عزیز محله به بهره برداری خواهد رسید.

 شهردار خبر داد:

ح های ورزشی شهرداری  یزد در دهه فجر بهره برداری از طر

با حضور : 

 تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
جندی شاپور 

اهواز – محمد مجدم  آیین تکریم و معارفه رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
جندی شــاپور اهواز با حضور معاون وزیر بهداشت، اســتاندار خوزستان، نماینده 
های مردم خوزســتان در مجلس خبرگان رهبری، نماینده های مردم در مجلس 
شورای اسامی، نماینده رهبری در دانشگاه علوم پزشکی و جمعی از کادر بهداشت 
و درمان در تالار شهدای دانشگاه برگزار شد. در این آیین از زحمات محمدحسین 
سرمست شوشتری تکریم شد و حاتم بوســتانی به عنوان سرپرست دانشگاه علوم 
پزشکی جندی شاپور اهواز منصوب شد. دکترای تخصصی اعصاب روان از جندی 
شــاپور اهواز، مدیرکل بهزیســتی خوزســتان 13۷۸ تا 13۸۰، رئیس دانشکده 
پزشــکی اهواز 13۸۰ تا 13۸2، معاون درمان دانشــگاه جندی شــاپور 13۸2 تا 
13۸۴، مدیر گروه روانپزشــکی 13۹3 تا 13۹۶ و معاون آموزشی دانشگاه جندی 

شاپور سال 13۹۶ تا 13۹۹ در سوابق حاتم بوستانی دیده می شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مازندران خبر داد:

نمایش ۱۳ فیلم جشنواره سینما حقیقت در بابل

 ســاری-فریبا عزیزپور  مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی مازندران 
گفت: از هشــتم تا دهم دی ماه به مدت ســه روز 13 فیلم برگزیده جشــنواره 
»سینما حقیقت« در ســالن ســینمای هنر و تجربه بابل به نمایش درمی آید. 
محمد محمدی گفت: از هشت تا نه دی ماه به مدت ســه روز 13 فیلم برگزیده 
جشنواره سینما حقیقت در سالن ســینما هنر و تجربه بابل به نمایش گذاشته 
می شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی مازندران   در آیین رونمایی از پوستر 
هجدهمین جشنواره بین المللی فیلم مســتند ایران »سینما حقیقت« در بابل 
اظهار کرد: با شکل دهی ستاد، فرایند برگزاری جشنواره وارش در بابل پیگیری 
خواهد شــد. وی گفت: اگر خواهان برگزاری دهمین دوره جشنواره فیلم وارش 
با وقفه پنج ساله در بابل هســتیم این امر با کمک های مادی و معنوی استانی و 
شهرستانی تحقق می یابد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســامی مازندران با بیان 
این مطلب که جشنواره وارش ظرفیتی ممتاز برای معرفی آثار فاخر هنرمندان 
مازندرانی بود، اظهار کرد: عاوه بر اســتعدادهای هنری ارزشمندی که در این 
خطه از شمال کشور نهفته است، اســتعدادهای دیگر هنرمندان و سینماگران 
ایران عزیز نیز با برگزاری جشــنواره های همانند فیلم وارش شکوفا خواهد شد. 
محمدی ادامه داد: نمایش آثار برگزیده هجدهمین جشــنواره بین المللی فیلم 
مستند ایران  »ســینما حقیقت«  در بابل یک اقدام ارزشمند در راستای معرفی 
هنرمندان برجسته است. وی با اشاره به این که پنج هنرمند خوب مازندرانی در 
جشنواره سینما حقیقت خوش درخشــیدند، ادامه داد: این هنرمندان عنوان 
برتر این جشنواره را کســب کردند. مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسامی استان 
مازندران تصریح کــرد: با عنایت به اینکه در بدنه ســینمای ایــران هنرمندان 
مطرحی از استان مازندران مشــغول به فعالیت حرفه ای هســتند؛ امیدواریم 
همزمان  با برگزاری این جشــنواره سینمایی،  شــاهد حضور این سینماگران 
شــاخص  و دیگر هنرمندان برجســته ســینمای ایران، برای غنی تر شدن این 
جشنواره در استان باشیم. گفتنی است این جشنواره با حمایت معاونت هنری و 
سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی مازندران، همکاری فرمانداری ویژه 
شهرستان بابل و  مشارکت سینما هنر و تجربه بابل، انجمن  تهیه کنندگان فیلم 

مازندران و انجمن  فیلمساران شمال برگزار  می شود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان:

همراهی اوقاف فارس با خیران عرصه سلامت

 شیراز  مدیرکل اوقاف و امور خیریه اســتان فارس از تــاش این اداره کل برای 
تسهیل انتقال زمین ۶۰۰۰ متری پروژه  خیریه درمانی بانو سیمین دخت مدرسی 
به عرصه ســامت خبر داد. به نقل از روابط عمومی مجمع خیرین تأمین سامت 
استان فارس، حجت الاسام ســیدعباس موســوی در دیدار با مدیرعامل مجمع 
خیرین و خیربانی با اشاره به تاش اداره کل اوقاف و امور خیریه استان فارس برای 
تسهیل انتقال زمین ۶۰۰۰ متری پروژه خیریه درمانی بانو سیمین دخت مدرسی 
به عرصه سامت اظهار کرد: گره گشایی از کار این پروژه بزرگ درمانی مطمئناً گره 
گشایی از کار مردم اســت و امیدواریم این پروژه درمانی در راستای ارائه خدمات 
بهتر به مــردم زودتر آغاز شــود. علی اکبر رامجردی، مدیرعامــل مجمع خیرین 
تأمین سامت فارس نیز در این جلسه گفت: همکاری سازمان اوقاف و امور خیریه 
استان به ویژه حجت الاسام موسوی و محمدحسن شــریف، رئیس اوقاف ناحیه 
۵ )موقوفات درمانی اســتان فارس( با مجموعه خیرین سامت همواره گره گشا و 
توسعه دهنده امور خیران در حوزه ســامت بوده است. وی افزود: به منظور توسعه 
خدمات درمانی در ورودی شهر شیراز و در مجاورت بیمارستان مادر و کودک غدیر 
که به همت همین بانوی بزرگوار ســاخته شده اســت، این پروژه درمانی با هدف 
ایجاد فضای درمانی جدید با توان پذیرش بیماران بیشــتر اجرایی خواهد شد. بانو 
سیمین دخت مدرسی از خیران پیشکسوت و بیمارستان ساز شیراز هستند که با 
ساخت بیمارســتان مادر و کودک غدیر خدمت بزرگی به خصوص به مردم استان 

فارس و جنوب کشور کرده اند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان : 

۶۶ کیلومتر شبکه جدید فاضلاب در لرستان احداث شد
خرم آباد -فرزانه هداوند   مدیرعامل شرکت آب و فاضاب لرستان گفت: 
۶۶ هزار متر )معادل ۶۶ کیلومتر( شــبکه جدید فاضاب فرعی و اصلی از سال 
گذشته تاکنون در شهرهای استان اجرا و بهره برداری شده است. یاسر اکبریان 
اظهار کرد: برای تکمیل این حجم از شبکه 3۰ میلیارد ریال اعتبار صرف و امکان 
جمع آوری و دفع فاضاب برای 12 هزار خانوار از شــهروندان استان فراهم شده 
اســت. وی با بیان اینکه 22 هزار میلیارد ریال برای تکمیــل و بهره برداری پنج 
تصفیه خانه فاضاب در استان نیاز اســت عنوان کرد: در حال حاضر پنج تصفیه 
خانه فاضاب در شهرهای دورود، کوهدشت، نورآباد، ازنا و الشتر در حال احداث 
می باشد که پیشرفت ســاختمانی آنها بالای ۷۵ درصد است. وی ادامه داد: هم 
اکنون ظرفیت تصفیه خانه های در مدار اســتان از جمله تصفیه خانه خرم آباد 
13۰ هزار متر مکعب است که با بهره برداری از پنج طرح در حال ساخت به 2۰۰ 
هزار متر مکعب افزایش می یابد. مدیرعامل شرکت آب و فاضاب لرستان اضافه 
کرد: طول شبکه فاضاب در اســتان به همراه خطوط آن 2 هزار و 3۰۰ کیلومتر 
اســت و 2۹۰ هزار اشــتراک فاضاب نیز وجود دارد. اکبریان با اشاره به اینکه 
تابستان امسال نیز مشــکل فاضاب یک هزار واحد مســکونی استان با اصاح 
و توسعه پنج هزار و ۴۰۰ متر شــبکه جمع آوری برطرف شد عنوان کرد: شبکه 
جمع آوری فاضاب این واحدها ســنتی و قدیمی بود که بــا اصاح بیش از پنج 

هزار متر شبکه، به روز رسانی شد.

شهر

اصفهان-مریم مومنی  اســتاندار اصفهــان گفت: نیمه 
پنهان اصفهان در حوزه گردشــگری باید مــورد توجه قرار 

گرفته و برای معرفی آن تاش شود. 
دکترمهــدی جمالی نژاد در شــورای راهبری گردشــگری 
و صنایع دستی اســتان اصفهان اظهار کرد: در این شورا باید 
به موضوعات تازه ای پرداخت که در پیشــبرد اهداف استان 
اصفهان و حرکت به ســمت جلــو به اندازه یــک گام  کمک 

می کند.
وی افزود: نکات موثر در جهت توسعه گردشگری باید بیشتر 
مورد بحث واقع شــود تا یک نتیجه مثبــت از برگزاری این 

جلسات داشته باشیم.
اســتاندار اصفهان تاکید کرد: هدف از تشــکیل این شــورا، 
هماهنگی بیشــتر فعالان گردشــگری بــرای جلوگیری از 

اقدامات جزیره ای است.
وی با تاکید بر توجه به نیمه پنهــان اصفهان، تصریح کرد: در 
حوزه گردشگری رســاله ها و مطالعات زیادی انجام شده اما 
لازم اســت که نیمه پنهان اصفهان نیز مورد توجه قرار گرفته 
و جاذبه های ناشناخته آن معرفی شود؛ این کار نیازمند ایجاد 

مشوّق هایی اســت تا دانشــجویان را برای ورود به این حوزه 
ترغیب کند.

جمالی نــژاد افزود: ظرفیت بســیاری در حوزه گردشــگری 
مذهبی در استان اصفهان وجود دارد که باید مورد توجه قرار 
گرفته و برای معرفی آن تاش شود؛ در شرق اصفهان روستای 
منحصر به فردی وجود دارد که تمــام خانه های آن در حوزه 
صنایع دســتی فعالیت داشــته و همه اعضای خانواده به این 
کار مشغول هستند، چنین مناطقی می تواند به صورت ویژه 

معرفی شود.
وی با اشاره به تاثیر گردشــگری در حوزه های مختلف عنوان 
کرد: گردشــگری در جنبه هــای مختلف از جملــه امنیت 
می تواند اثرگذار باشــد چراکه وقتی شــهری گردشگرپذیر 
باشد، قطعا از بقیه شــهرها امن تر اســت؛ یکی از جنبه های 
مهم در حوزه گردشــگری جنبه اقتصادی است زیرا می تواند 

فضایی برای کسب درآمد در استان فراهم کند.
اســتاندار اصفهــان با اشــاره بــه تجربیات موفــق برخی 
شهرستان ها در حوزه گردشگری بیان کرد: شهرستان کاشان 
در زمینه ماندگاری گردشــگر موفق تر از اصفهان عمل کرده 

است؛ همچنین عملکرد این شهرســتان در زمینه به میدان 
آوردن بخش خصوصی در حوزه گردشــگری می تواند الگوی 
سایر شهرستان ها باشــد چراکه اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی در گردشگری اهمیت بســیاری دارد و باید تسری 

پیدا کند.
وی افزود: از تبدیل فرصت ها به تهدید در شهرســتان ها باید 
جلوگیری کــرد و با توزیــع رویدادهــا و برنامه ریزی تقویم 

گردشگری در هر شهرستان، تقویت این حوزه را رقم زد.
مهــدی جمالی نژاد با بیان اینکه مشــکات صنایع دســتی 
پیچیده تر از آن است که با تبلیغات رفع شود، گفت: متاسفانه 
گاهی در زمینه صنایع دســتی راهکارهای لازم را بلد نیستیم 
درحالی که برخی مســائل مربوط به این حــوزه می تواند با 
ارائه یک طرح و لایحه و تبدیل شــدن به یک قانون به راحتی 
تصویب و رفع شــود؛ همچنین ایــن حوزه نیازمنــد افراد و 
مجموعه های دلســوزی است که چالش ها و مســائل آن را تا 

حل شدن کامل دنبال کنند.
وی افزود: در حوزه صنایع دستی به دنبال کارهای نوآورانه ای 
هســتیم که ذائقه های مختلف را جذب کرده و ارزش افزوده 

بالایی داشته باشد؛ مدیریت استان آمادگی حمایت کامل از 
صنایع دستی را دارد.

اســتاندار اصفهان با بیان اینکه مطالبات گردشگری از دولت 
باید به طور جدی پیگیری شــود، تصریح کرد: در این شــورا 
نمی توان دغدغه همه بخش ها را مطرح کرد، از این رو مسائل 
هر بخش در حوزه گردشگری باید به صورت مجزا دنبال شود 
تا مطالبات متقابل هر قسمت مشخص گردد؛ نتیجه جلسات 

مجزا باید در این شورا عنوان شود.

اصفهان
استاندار:

نیمه پنهان اصفهان در گردشگری مورد توجه قرار گیرد

گرگان-مهناز محمدزمانی  به گفتــه رییس فناوری و 
اطاعات اداره کل منابع طبیعی اســتان گلستان 2۹خدمت 
شناسه دار منابع طبیعی استان به صورت اینترنتی انجام می 
شود هاشم سید بنی هاشــم با اعام این خبر افزود: براساس 
تکالیف قانونی و اصاح نظام اداری و در راســتای برنامه های 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور 2۹خدمت این 
اداره کل  به صورت ) توســعه دولت الکترونیک با اســتفاده 
از فناوری هــای روز و ســامانه های هوشــمند( اینترنتی و 
الکترونیکی به مردم ارائه می شود ومهمترین نتیجه خدمات 
الکترونیک دولت، خدمت رســانی مطلوب وشفاف به مردم 
است.وی اظهار کرد: در راســتای طرح تکریم ارباب رجوع و 
جلوگیری از تضییع حقوق دولت و مردم این اداره کل تعداد 

2۹خدمت شناســه دار قابل ارائه به مــردم در میز خدمت از 
www.mizekhedmat.frw.طریق سامانه الکترونیکی
ir صــورت می پذیرد.بنی هاشــمافزود: از این پس خدمات 
مربوط به ارائه مجوز قطع و حمــل محصولات منابع طبیعی 
همچون صدور مجوز قطع گونه هــای جنگلی، صدور مجوز 
بهره برداری از محصولات فرعی جنگل و مرتع و صدور مجوز 
تهیه و حمل زغــال نیز به صورت اینترنتی قابل ارائه اســت.

ایشــان در ادامه اذعان داشــت: خدمات مذکور در راستای 
جلوگیری از آســیب به منابع طبیعی و جلوگیری از قاچاق 
چوب آلات، نظارت و بازرســی بر فراینــد تهیه و حمل زغال 
و همچنین بهره بــرداری صحیح و به موقــع از عرصه های 
منابع طبیعی به منظور اســتفاده از محصولات فرعی جنگل 

و مرتع به متقاضیــان دارای مجوز بهره برداری می باشــد.
رییس فناوری اطاعات اداره منابع طبیعی اســتان گلستان 
با بیان اینکه دولــت الکترونیک به معنای اطاع رســانی و 
خدمات رسانی به موقع، دقیق و شــفاف به مردم است گفت: 
مهم ترین نتیجه خدمات الکترونیکی دولت، کاهش مراجعه 
ارباب رجوع، کاهش هزینه ایاب و ذهاب و تلف شــدن وقت 
و در نهایت افزایش رضایتمندی مردم اســت. سامتی کوتاه 
شــدن زمان پاسخگویی، افزایش دقت، ســرعت و نظارت بر 
فرآیند پاسخگویی و مطلع شــدن متقاضیان از مراحل روند 
انجام کار را از دیگر مزایای مهم راه اندازی سامانه الکترونیکی
wwwmizekhedmat.frw.ir و اینترنتی شدن کارها 

دانست

گلستان
رییس فناوری و اطلاعات اداره کل منابع طبیعی استان :

۲۹ خدمت شناسه دار منابع طبیعی گلستان به صورت اینترنتی انجام می شود

کرج-ترنــم مظفری  پــروژه تهیــه نقشــه دیجیتال، 
غنی ســازی لایه های GIS، ممیزی و ساماندهی پرونده های 

ملکی و آرشیو الکترونیکی آغاز شد. 
علیرضا کیان، شهردار هشــتگرد، بیان داشت که پس از اخذ 
مجوز از استانداری محترم البرز به قائم مقامی شورای اسامی 
شــهر، با برگزاری ده ها نفر ســاعت کار کارشناســی توسط 
مدیران و کارشناســان شهرداری و مشــاورین عالی رتبه در 

زمینه های تهیه نقشــه دیجیتال، GIS، ممیزی و ساماندهی 
اطاعات پرونده های ملکی، مناقصه پروژه یاد شده تهیه و در 

سامانه مناقصات بارگذاری شد.  
وی افزود که شــرکت هایی کــه دارای رتبه یک تــا چهار در 
حوزه GIS و ســه در انفورماتیک هستند می توانند به صورت 

کنسرسیوم در این مناقصه شرکت کنند. 
مهندس کیــان همچنین به مزایای اجرای این پروژه اشــاره 

کرد و گفــت: "اجرای این طــرح نه تنها به بهبــود مدیریت 
اطاعات ملکی کمک خواهد کرد بلکــه باعث افزایش دقت 
و سرعت در فرآیندهای اداری می شــود. وی افزود همچنین 
با ایجاد یک آرشیو الکترونیکی جامع، دسترسی به اطاعات 
برای شــهروندان تســهیل خواهد شــد. این پروژه می تواند 
زمینه ســاز شفافیت بیشــتر در امور شهری باشــد و اعتماد 

عمومی را نسبت به عملکرد شهرداری افزایش دهد.

البرز
شهردار هشتگرد خبرداد :

 GIS وژه تهیه نقشه دیجیتال، غنی سازی لایه های آغاز پر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
کردستان از افزایش ۶۸ درصدی بارندگی   ها خبر داد و گفت: 
در حال حاضر میانگین پرشدگی ســدهای استان حدود ۴۴ 

درصد است .

 آرش آریانژاد درباره آخرین وضعیت بارندگی ها و ســدهای 
اســتان اظهار داشــت: از ابتدای ســال آبی )مهرماه امسال 
تاکنون( شاهد ورود و فعالیت چهار جبهه بارشی با پراکندگی 
وسیع و گسترده از شرق تا غرب و شــمال تا جنوب بودیم که 
131 میلی متر بارندگی ثبت شــده و نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته )۷۶ میلی متر(، ۶۸ درصد افزایش بارش را 
شــاهد بوده ایم. وی گفت: میزان بارندگی ثبت شــده در این 
مدت نســبت به مدت میانگین ۵2 ساله گذشــته مساوی و 
حدود 131 میلی متر بوده و این بیانگر آن اســت که بر خاف 
پیش بینی های تابســتان و اوایل پاییز، سال آبی خوبی را آغاز 
کرده ایم و امیدواریم که در فصل زمســتان و ماه های پیش رو، 

بارش های خوبی داشته باشیم.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای اســتان کردستان، افزود: 
به واسطه همین بارندگی و به اشــباع رسیدن خاک، روان آب 

بسیار خوبی جاری شــده و تمام سدهای در حال بهره برداری 
و آبگیری اســتان، روان آب جاری و مخازن در حال پرشدن 
هســتند. وی درباره وضعیت پرشدگی ســدها عنوان کرد: 
در حال حاضر میانگین پرشــدگی ســدهای اســتان حدود 
۴۴ درصد بوده که این عدد در مدت مشــابه سال گذشته 3۷ 
درصد بود و این می تواند نوید بخش روزهایی پرخیر و برکت 

در استان سرسبز کردستان باشد.
آریانژاد در خصوص وضعیت فعلی ســد قشــاق )وحدت( 
ســنندج گفت: به واســطه تخصیــص ســالانه ۵۷ میلیون 
مترمکعب و انتقال این حجم از آب ســد آزاد به تصفیه خانه 
آب شرب سنندج، خوشبختانه از لحاظ کمی و کیفی مشکلی 
در خصوص تأمین آب شرب ســنندج نداریم و همچنین در 
مســیر این انتقال حدود 2۵ روســتاهای در مسیر نیز تأمین 
آب می گردند و با توجه به این پروژه انتقالی، که کاری پدافند 

غیرعاملی نیز محســوب می گردد برای تأمین بلندمدت آب 
شرب سنندج هیچ مشکلی نخواهیم داشت.

وی اضافه کرد: هم اکنــون 1۹۶ میلیــون از کل حجم 21۵ 
میلیونی قشاق سنندج پرُ اســت و با بارندگی های روزهای 
آینده، 2۰ تا 3۰ میلیــون لیتر دیگر پر خواهد شــد و انتظار 
می رود قدیمی ترین سد استان، همچون سنوات اخیر سرریز 

شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کردستان، ادامه داد: 
کردستان، یکی از معدود اســتان های کشور بوده که در حوزه 
آب سطحی و تأمین آب شرب شــهرها دارای دو منبع است، 
به عنوان نمونه سنندج دارای دو سد قشــاق و آزاد بوده که 
در صورت هر گونه نقص، جایگزین و محل اطمینان بخشــی 
خواهیم داشــت. در ســقز، بانه، دیواندره و مریــوان نیز این 

شرایط حاکم است

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان :

پرشدگی سدهای کردستان به 44 درصد رسید

 پیگیری های مستمر برای تسریع در ساخت پل بزرگ سد گلورد

وز امسال به بهره برداری می رسد استاندار مازندران: پل بزرگ سد گلورد تا نور
ساری –فریباعزیزپور  اســتاندار مازنــدران، گفت: روند 
اجرایی پل بزرگ ســد گلورد برای تکمیل راه دسترسی مردم 
روستاهای بالادست سد و آبگیری کامل این سد در هفته های 
اخیر به خوبی پیــش رفته و تا پیش از نــوروز 1۴۰۴ این پل به 

بهره برداری می رسد.  
مهدی یونسی رستمی ؛ در حاشــیه بازدید از عملیات اجرایی 
پل بزرگ سد گلورد، خاطرنشــان کرد: از همه دست اندرکاران 
این طرح به ویژه نماینده مردم منطقه و مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای مازندران بابت پیگیری هایی کــه برای تکمیل این 

طرح داشتند سپاســگزارم. بررســی ها و بازدید میدانی نشان 
می دهد که عملیات اجرایی پل روند خوبی را طی می کند.

وی افزود: البته انتظار این اســت که فرآیند ســاخت این پل با 
سرعت بیشــتری انجام شود و از ســطح خوب کنونی به سطح 
عالی برســد. برخی گره های مالی در این زمینه وجود دارد که 
همراه با نماینده مردم شرق استان تاش می کنیم برای تامین 

اعتبارات مورد نیاز پیگیری های لازم را داشته باشیم.
نماینــده عالی دولــت در مازنــدران درباره زمــان احتمالی 
بهره بــرداری از این پل و تکمیل راه دسترســی روســتاهای 

بالادست برای آبگیری کامل ســد گلورد، تصریح کرد: تمایلی 
ندارم قولی به مردم بدهم که عملی نشود. به همین دلیل وعده 
بهره برداری از طرح در دهه فجر را نمی دهم. اما تا پایان ســال و 

پیش از نوروز 1۴۰۴ حتما این طرح به پایان می رسد.
یونســی رســتمی افزود: امیدواریم که از ابتدای سال آینده با 
آبگیری کامل ســد، مردم منطقه بتوانند از این پل و همچنین 

آب سد برای کشاورزی بهره بگیرند.
مهدی یونسی رستمی 1۶ آذر امســال نیز از روند اجرایی این 

پل بازدید داشت و پیگیر آخرین وضعیت ساخت پل شده بود.

شماره1769 1۰دی14۰۳ دوشنبه
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حقیقیها4۰۰میلیونوحقوقیهایکمیلیاردتومان
حدود تراکنش های بانکی مشخص شد

بانک مرکــزی مصوبه شــورای عالی ایــن بانک در خصــوص حدود 
تراکنش های بانکی برای اشخاص حقیقی و حقوقی را اعلام کرد.

 گــزارش ۲۹ آبان ۱۴۰۳ بانــک مرکزی جمهوری اســلامی ایران در 
خصوص »درخواســت طرح پیش نویس دســتورالعمل تعیین حدود 
تراکنش های بانکی اشخاص« به انضمام مصوبه ۱۴ آذر ۱۴۰۳ شورای 

تنظیم گری و نظارت بانکی مطرح شد و مورد بررسی قرار گرفت.
هیات عالی بانک مرکزی به اســتناد تبصره بنــد »ب« ماده ۱۹ قانون 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مصوب سال ۱۴۰۲ دستورالعمل 

تعیین حدود تراکنش های بانکی اشخاص را تصویب کرد.
همچنین مقرر شــد »تا آماده شــدن زیرســاخت های فنی و اجرایی 
دســتورالعمل که بیش از ۲ ســال نخواهد بود، تراکنش هــا با همین 
وضعیت چهار میلیارد ریالی برای اشخاص حقیقی و ۱۰ میلیارد ریالی 

برای اشخاص حقوقی ادامه یابد.«

عضوهیاتمدیرهبانکمسکنخواستارشد

تداوم حمایت بانک مسکن از تولیدات زنان 
سرپرست خانوار

احمد بیدی عضو هیات مدیره بانک مســکن 
در بازدید از نمایشگاه تولیدات زنان سرپرست 
خانوار بر لزوم حمایت بانک و شــرکت های زیر 
مجموعه بانک مسکن از این تولیدات در حوزه 

مسئولیت اجتماعی تاکید کرد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا 
، احمد بیدی عضو هیات مدیره بانک مســکن 
در بازدید از نمایشگاه دســت آفریده های زنان سرپرست خانوار؛ لزوم 
حمایت و پیگیری از چنیــن برنامه ها در حوزه مســئولیت اجتماعی 

توسط مدیران عالی بانک را خواستار شد.
عضو هیات مدیره بانک مسکن بیان کرد: اگر شرکت های زیرمجموعه 
بانک در حوزه پرداخت های مسئولیت اجتماعی از این تولیدات و افراد 
حمایت کنند امکان رشــد و توسعه کســب و کار آن ها افزایش یافته و 

اقتصاد خانواده های تحت پوشش بهبود خواهد یافت.
گفتنی است به همت بانک مســکن نمایشگاه حمایتی با هدف آشنایی 
و فروش محصولات و دســت آفریده های زنان سرپرست خانوار و افراد 
معلول و ناتوان تا پنجم دی ماه سال جاری در ساختمان ادارات مرکزی 

بانک مسکن در حال برگزاری است.

سرویس چک الکترونیک در سبد خدمات بانک 
توسعه صادرات ایران

ســامانه چک دیجیتال برای مشتریان حقیقی در بســتر وب و موبایل 
بانک )کلاینت اندروید ( از ســال ۱۴۰۲ در بانک توسعه صادرات ایران 
عملیاتی و اپلیکیشــن امضای مرتبط با آن تحت عنوان هامون از طریق 

کافه بازار و سیبچه در اختیار مشتریان قرار گرفته است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، ســامانه چک 
دیجیتال این بانک)چــکاد( در دو فاز طراحی و پیاده ســازی شــده 
است؛ فاز اول خدماتی چون فعال ســازی، به روز رسانی پروفایل کاربر، 
غیرفعال ســازی، صدور چک دیجیتال، درخواســت کارتابل و انتقال 

چک می شود.
فاز دوم ســامانه چکاد شــامل نقد کردن بین بانکی، چــکاد حقوقی و 

حساب مشترک در مرحله پیاده سازی قرار دارد.
با راه اندازی فــاز دوم این ســامانه، امکان تعیین ضامــن های چک، 
ســرویس دریافت امضا از ضمانت کنندگان سرویس استعلام وضعیت 
ضمانت توســط صادرکننده، اســتعلام اطلاعات چک توسط ضامن 
جهت ضمانت و انســداد مشــاهده وضعیت صدور چک کاربران دیگر 

امکانپذیر خواهد شد.
گفتنی است ســرویس صدور چک حقیقی به حقوقی در سامانه چکاد 
بانک توســعه صادرات ایران در حــال حاضر عملیاتی و در دســترس 
مشتریان قرار دارد و تا هفته اول دی ماه سال جاری قریب به ۷۰۰ فقره 

چک الکترونیک توسط مشتریان بانک صادر شده است.

 اطلاعیه وزارت نفت درباره خرید سوخت
 از قاچاقچیان

اداره کل روابــط عمومــی وزارت نفت با انتشــار اطلاعیــه ای درباره 
اظهارنظر یکی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی که در فضای 
رسانه ای داخلی و خارجی بازتاب گســترده ای یافته است توضیحاتی 
ارائه داد.در این اطلاعیه آمده است: »درباره مطلبی به نقل از وزیر نفت 
با این عنوان که روزانه ۹ میلیون لیتر ســوخت از قاچاقچیان خریداری 
می شــود، ضمن تکذیب این روایت به اطلاع می رســاند سوخت مورد 
نیاز کشــور از بازارهای جهانی و از شــرکت ها و تأمین کنندگان معتبر 
بین المللی با مشخصات و استانداردهای لازم خریداری و وارد می شود 
که بدیهی است با توجه به شرایط تحریم و امکان سوءاستفاده دشمنان، 

امکان بیان جزئیات این عملیات وجود ندارد.«
در این اطلاعیه تأکید شــده اســت: »در سنوات گذشــته و در قالب 
طرح هایی همچــون رزاق )معیشــت مرزنشــینان( ایده هایی برای 
ساماندهی موضوع قاچاق با در نظر داشتن پاره ای ملاحظات اقتصادی 
در مناطق مرزی کشور پیاده سازی شده که اشاره وزیر نفت به طرح های 
اجرا شده در گذشــته بوده است.بدون شــک دولت چهاردهم در کنار 
پیاده ســازی طرح های پیشــگیری و مقابله با قاچاق ســوخت، منابع 
حاصله را بــا اولویت صرف بهبود رفاه و توســعه مناطق مرزی کشــور 
می کند. هم اکنون موضوع خرید این سهمیه از تعاونی های مرزنشینان 
با توجه به نیاز کشور به سوخت، در حد طرح اولیه و در حال مذاکره بوده 

و هنوز تصمیم نهایی در این باره گرفته نشده است.«
در این اطلاعیه تصریح شــده است: »قاچاق ســوخت مقوله ای است 
که از سال های گذشته وجود داشته و ریشــه در اختلاف قیمت بسیار 
زیاد فرآورده های نفتی با کشــورهای همســایه دارد و از ابعاد مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و امنیتی برخوردار اســت. ورود رئیس جمهوری 
به این موضــوع و طرح این چالــش در افکار عمومی نشــان دهنده آن 
اســت که رویکرد دولت چهاردهم در مقابل پدیده قاچاق نه رویکردی 
انفعالی و کتمان گر، بلکه فعالانه و مسئولانه است تا بتوان از اتلاف منابع 
ملی جلوگیری کرد. از این رو حســب دســتور رئیس جمهوری و پیرو 
نشست های برگزار شده در حضور ایشان، دستگاه های مختلف مسئول 
در امر پیشگیری و مبارزه با قاچاق ســوخت با تعاملی سازنده در حال 
تدوین و اجرایی کردن برنامه جامع عملیاتی برای مدیریت و به حداقل 

رساندن آثار سوء ناشی از پدیده قاچاق سوخت هستند.«

شعبه

و نیر

 مدیرعامــل بانک صــادرات ایران در جشــن ولادت 
حضرت فاطمــه )س(، بر ســه عامــل »کار و تلاش 
هدفمند«، »دقت در اجرای درست و مناسب کارها« و 
»تکریم مشتریان« برای پیشبرد اهداف متعالی بانک 

تأکید کرد.
 به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، محســن 
سیفی در این جشــن با تبریک فرخنده میلاد مبارک 
ام ابیها حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علیها و تأکید بر 
اینکه موفقیت های اخیر بانــک حاصل تلاش جمعی 
کارکنان، حمایت ســهامداران، اعتماد مشــتریان و 
همراهی تیم مدیریتی بانک بــوده، برخی از اقدامات 
انجام شــده در زمینه ارتقای وضعیت شــغلی بانوان 

همکار را تشریح کرد.
وی در ادامه با اشاره به اقدامات انجام شده برای اصلاح 
ساختارهای مالی گفت: اصلاح ســاختارهای مالی از 
سال گذشته شروع شد که این اصلاح نیاز به چند سال 

زمان دارد ولی در این مــدت کوتاه، موفقیت های قابل 
توجهی به دست آمد.

مدیرعامــل بانک صادرات ایــران در ادامه گفت: برای 
ارتقا و پیشبرد اهداف بانک لازم است با برنامه حرکت 
کنیم و هدف و مقصدمان مشخص باشد. اقدام مناسب 
و درست نیز دومین عامل برای رسیدن به اهداف بانک 
است. برای اینکه اتفاقات خوبی در بانک صادرات ایران 
رقم بخورد، باید همه ما کارمان را درست انجام دهیم و 

هدف داشته باشیم.
وی احترام بــه ذینفعان بانــک از جمله مشــتریان، 
سهامداران و شرکای تجاری را از دیگر عوامل موفقیت 
بانک در آینده دانست و گفت: اگر مشتریان نباشند ما 
به عنوان بانک، منافعی نداریــم. درآمدی نمی توانیم 
کســب کنیم. پس باید با کســانی که به مــا مراجعه 

می کنند با احترام رفتار کنیم.
ســیفی تأکید کرد: تکریم ارباب رجوع در شبکه بانکی 

در کنار فناوری اطلاعــات، دو ویژگــی اصلی فضای 
رقابتی در آینده شبکه بانکی است.

وی گفت: هدفمند بودن، اقدام درســت و دقیق 
و مشــتری مداری باید اولویت کاری ما باشــد. 
باید با روی گشــاده، خدمات درســت و دقیق به 
مردم ارائــه کنیــم، همانگونه که انتظــار داریم 
بخش های دیگــر جامعه به مــا خدمات مطلوب 

ارائه دهند.
در این جشــن، چــک ۲۰ میلیــارد ریالــی از محل 
و  کارکنــان  نقــدی  کمک هــای  جمــع آوری 
مسئولیت های اجتماعی بانک، برای آزادی ۱۴ بانوی 
زندانــی جرایم غیرعمــد در قالب طرح »مــادر آمد« 
توسط محسن ســیفی مدیرعامل و یاسر مرادی عضو 
هیئت مدیره بانک صادرات ایران به علی چهارمحالی، 
مدیر کل اقدامات حمایتی ســازمان زندان های کشور 

تحویل داده شد.

همچنین از بانوان همکار: سیماسادات عطایی رئیس 
حوزه و ســوری روشن رئیس شــعبه از مرکز تهران، 
منیره ســلیمانی و اکرم خدابنده لو از رؤســای شعب 
شرق تهران، ســمیه رحیم پور رئیس شــعبه از غرب 
تهران، مریم کمالی نژاد رئیس شعبه از استان البرز، با 
حضور مدیرعامل و مدیران ارشد بانک صادرات ایران 

تجلیل شد. 

صادرات

خریدار   بانــک مرکزی اعــلام کرد که 
مطابــق تکالیف قانــون بودجــه ۱۴۰۳ 
پرداخــت ۲۰۰ همت تســهیلات ازدواج و 
فرزندآوری برای ســال جــاری پیش بینی 
شــده بود و تاکنون بیش از ۶ هزار میلیارد 
تومان بیش از تکالیف تعیین شــده توسط 
شبکه بانکی اعطا شده اســت؛ در حالی که 
امروز یکشــنبه نهم دی سازمان بازرسی به 
هفت بانک در رابطه بــا عملکرد ضعیف در 
انجام تکالیف قانونی در پرداخت تسهیلات 

فرزندآوری هشدار داد.
بانــک مرکــزی اخیرا اعــلام کــرد که از 
ابتــدای ســال جاری تــا پنجــم دی ماه؛ 
پرداخت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری به بیــش از ۲۰۶ هزار میلیارد 
تومان رســیده و این تسهیلات را ۹۵۱ هزار 
و ۱۲۷ نفــر از متقاضیان از شــبکه بانکی 
دریافت کردند. در این مــدت بالغ بر ۱۷۰ 
همت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و 
بیش از ۳۶ همت تســهیلات قرض الحسنه 

فرزندآوری پرداخت شد.
براســاس اعلام بانــک مرکــزی، مطابق 
تکالیف قانون بودجه ۱۴۰۳ پرداخت ۲۰۰ 
همت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری توسط 
شبکه بانکی برای ســال جاری پیش بینی 
شــده بود که تاکنون بیش از ۶ هزار میلیارد 
تومان بیشــتر از تکالیف تعیین شده توسط 
شــبکه بانکی اعطا شده اســت همچنین با 
تمهیدات پیش بینی شــده از ســوی بانک 
مرکــزی و برداشــت ۵۰ همــت از ذخیره 
قانونی بانک ها و اختصاص ان برای پرداخت 

تســهیلات ازدواج وفرزندآوری، پرداخت 
این تسهیلات تا پایان ســال جاری توسط 
شــبکه بانکی به متقاضیــان در صف ادامه 

خواهد داشت.
براســاس آخرین آمار از ابتدای سال جاری 
تا تاریخ ۵ دی ماه تعــداد ۵۱۱ هزار و ۲۴۶ 
فقره تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به 
مبلــغ ۱، ۷۰۷، ۳۳۴ میلیارد ریال توســط 
شــبکه بانکــی بــه متقاضیــان پرداخت 
شــده اســت همچنین در زمینه پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز در 

این مدت مبلغ ۳۶۳، ۲۷۰ میلیارد ریال به 
۴۳۹ هزار و ۸۸۱ نفر از متقاضیان پرداخت 

شده است.
این در حالی اســت که امروز یکشــنبه نهم 
دی ماه بازرس کل بانک ها و بیمه ســازمان 
بازرســی به هفت بانک در رابطه با عملکرد 
ضعیف در انجام تکالیف قانونی در پرداخت 
تسهیلات فرزندآوری هشــدار داد و تاکید 
کرد که تا پایان دی مطابق ســهمیه ابلاغی 

عمل شود.
براساس اعلام ســازمان بازرسی کل کشور، 

در پی نظارت بر میزان تحقق قانون حمایت 
از خانواده و جوانــی جمعیت و متعاقب اخذ 
توضیح از تعدادی از مدیران عامل شــبکه 
بانکــی، بــازرس کل بانک هــا و بیمه این 
ســازمان به هفت بانک در رابطه با عملکرد 
ضعیف در انجام تکالیف قانونی در پرداخت 
تسهیلات فرزندآوری هشــدار داد و تاکید 
کرد که در صــورت عدم ایفــای تعهدات تا 
پایان دی ماه، اقدامات قانونی لازم در مورد 

آنها صورت می گیرد.
در این نامه ها که به مدیران عامل بانک های 

سپه، پاسارگاد، گردشــگری، اقتصاد نوین، 
رسالت، شهر و سامان ارســال شده با اشاره 
به ســهمیه ابلاغی بانک مرکزی به بانک ها 
در رابطه با تسهیلات فرزندآوری؛ بر اساس 
آمــار و اطلاعات دریافتــی از بانک مرکزی 
تا تاریــخ ۳۰ آذر ۱۴۰۳ عملکرد بانک های 

مذکور نامطلوب ارزیابی شده است.
مطابق بررســی ها، با توجه به اینکه بانک ها 
در ۹ ماهه ســال جــاری بایــد ۷۵ درصد 
ســهمیه ابلاغی را پرداخت می کردند؛ اما 
بانک ســپه ۶۷ درصد، بانک گردشــگری 
۶۵ درصــد، بانک های پاســارگاد و شــهر 
۵۴ درصد، بانک رســالت ۵۰ درصد، بانک 
اقتصــاد نویــن ۴۸ درصد و بانک ســامان 
۳۸ درصــد از ســهمیه ابلاغی ســالانه را 
به متقاضیــان پرداخت کرده انــد و هنوز 
متقاضیان قابــل توجهی در صــف انتظار 

دارند.
بازرس کل بانک ها و بیمه سازمان بازرسی 
کل کشــور با اشــاره به بند )الف( ماده )۲( 
دســتورالعمل نحوه مقابله با ترک وظایف 
قانونی مدیران و پیشگیری از آن و همچنین 
بند )ج( ماده )۱۱( قانون تشــکیل سازمان 
بازرسی کل کشــور و ماده )۴۲( آیین نامه 
اجرایی آن بــا تعیین مهلتی تــا پایان دی 
ماه به منظور پرداخت تســهیلات تکلیفی 
فرزندآوری متناســب با ســهمیه ابلاغی، 
تصریح کــرده اســت که در صــورت عدم 
پرداخــت تســهیلات در مهلت مقــرر به 
متقاضیــان، اقدامــات قانونــی لازم انجام 

خواهد شد.

خریدار  یک کارشــناس انــرژی گفت: 
شبکه توزیع و انتقال برق قدیمی است و به 
همین علت ۱۵ تا ۲۰ درصــد تولید برق در 

این شبکه از دست می رود.

محمد صادق مهرجو، کارشــناس انرژی در 
رابطه با تأثیر راندمان بر خاموشی ها گفت: 
ربط دادن راندمان نیروگاهی به خاموشی ها 
می تواند یکی از علل از عوامل کلی باشد که 

در بخش هدر رفت انرژی در کشــور وجود 
دارد.

وی ادامه داد: متأســفانه به طور متوســط 
۷۰ درصد از گازی کــه در اختیار نیروگاه ها 
قرار می گیرد به شــکل گرما در جو متصاعد 
می شــود بنابراین آن چیزی کــه تحویل 
می دهیــم و نســبت آنچــه کــه تحویل 
می گیریم بسیار بیشتر اســت و عملًا با این 
شرایط گازی که به نیروگاه ها می دهیم بابت 
تولید برق بسیار ارزان تر از گازی است که به 

بخش خانگی می دهیم.
به گفتــه وی گازی که مــا در اختیار بخش 
خانگی قرار می دهیم حتی با شرایط افزایش 
قیمت بهینه تر مورد استفاده قرار می گیرد 
اما عملًا این اتفــاق در بخــش نیروگاهی 
رخ نمی دهد و ایــن گاز ارزان در نیروگاه ها 
موجب بــه افزایــش راندمــان نیروگاهی 
نمی شــود و نیروگاه با این شــرایط برایش 
اهمیــت ندارد کــه این گاز که به ســختی 

استخراج می شــود و به دســتش می رسد 
چگونه مورد استفاده قرار دهد.

این کارشناس انرژی با اشــاره به تلفات در 
شبکه برق خاطرنشــان کرد: تلفاتی که در 
سیســتم انتقال و توزیع وجود دارد نزدیک 
به ۱۵ تا ۲۰ درصد است که وزارت نیرو باید 

برای این مسأله تدبیری کند.
وی خاطر نشــان کرد: این مســئله یعنی 
افزایــش راندمان در انتقــال و توزیع کاملًا 

مرتبط با وزارت نیرو است.
این کارشــناس انرژی خاطر نشان کرد: 
اگر بتوانیم این تلفات رو حداقل برسانیم 
رقم قابل توجهی به ظرفیــت انتقال برق 
اضافه می شود؛ ناگفته نماند که با در نظر 
گرفتن کل ظرفیت نصب شده نیروگاهی 
کشــور ۱۳ هزار مــگاوات تلفــات وجود 

دارد.
وی ادامــه داد: اگر قرار باشــد این ۱۳ هزار 
مگاوات تولید شــود باید چند صد میلیون 

دلار سرمایه گذاری صورت بگیرد.
به گفته وی وقتی می شود با افزایش راندمان 
نیروگاهی و در کنار آن تبدیــل نیروگاه ها 
به سیکل ترکیبی و اســتفاده از نسل جدید 
توربین های گازی به راحتی تولید برق تا ۶۰ 

درصد افزوده خواهد شد.
مهرجو تصریح کرد: تکنولوژی موجود برای 
افزایش راندمــان نیروگاهی در داخل ایران 
وجود دارد. با این حال مطالعات کارشناسی 
نشــان می دهد که راندمــان نیروگاهی در 

ایران پایین است.
این کارشــناس انــرژی با تاکید بــر اینکه 
باید راندمــان نیروگاه های کشــور باید به 
۶۰ درصد برسد، خاطر نشــان کرد: باید از 
نیروگاه هــای با راندمان بالا اســتفاده کرد 
که این امر نیــاز به ســرمایه گذاری بخش 
خصوصــی دارد چرا کــه بخــش دولتی 
متأســفانه توان لازم برای سرمایه گذاری را 

ندارد.

محسنسیفیتأکیدکرد

مشتری مداری، اصلی ترین مزیت  رقابتی بانک صادرات ایران است

 ســدهای مهم و بــزرگ تامین کننده آب کشــور در 
شرایطی نخستین ماه زمستان را پشت سرمی گذارند 

که ورودی آب به آنها کاهش یافته است.
 سدها یکی از مهمترین منابع تامین کننده آب سطحی 
برای بخش های مختلف مصرف هستند و هنگامی که 
میزان ذخیره آنها کاهــش یابد برطرف کردن نیازهای 
آبی به سمت استفاده از ســفره های زیرزمینی می رود 
که یکی از تلخ ترین اثرهای آن افزایش فرونشســت ها 

است.
اخیرا هم »عیسی بزرگ زاده« سخنگوی صنعت آب از 
کاهش شدید ورودی آب به ســدها خبر داده بود و تازه 
ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور هم 
نشان از کاهش ورودی آب به سدها از ابتدای سال آبی 

جاری )ابتدای مهرماه( تا ۸ دیماه دارد.

براین اســاس از ابتدای ســال آبــی جاری 
تا هشــت دی ماه چهــار میلیــارد و ۷۷۰ 
میلیون متــر مکعب آب به ســدها درحالی 
وارد شــده که ایــن میزان در مدت مشــابه 
سال آبی گذشــته )ابتدای مهر۱۴۰۲ تا آخر 
شهریور۱۴۰۳( پنج میلیارد متر مکعب بوده 

است.
به این ترتیب ورودی آب امسال با کاهش پنج درصدی 

نسبت به سال قبل روبرو شده است.
در همین حــال که میزان ورودی آب بــا کاهش روبرو 
شده میزان برداشت از ســدها چهار درصد رشد یافته 

است.
امســال و از ابتدای ســال آبی جاری تا هشت دیماه ۶ 
میلیــارد و ۹۶۰ میلیون مترمکعب آب از ســدها برای 

مصارف مختلف خارج شده است.
این درحالی است که سال گذشته این میزان 
۶ میلیارد و ۷۱۰ میلیون متر مکعب بوده که 

رشد چهاردرصدی دارد.
با وجود کاهش ورودی و افزایش خروجی ها 
حجم آب موجود درسدها با رشد ۹ درصدی 

روبرو شده اند.
براین اساس از ابتدای سال آبی جاری تا هشت دی ماه 
حجم آب موجود در سدها ۲۲ میلیارد و ۳۷۰ میلیون 

متر مکعب است.
این درحالی اســت که سال گذشــته و در همین بازه 
زمانی حجم آب موجود در ســدها ۲۰ میلیارد و ۴۵۰ 

میلیون متر مکعب بوده است.
همچنین ســدهای کشــور در نخســتین ماه فصل 

زمستان تنها ۴۳ درصد پرشدگی دارند.
در روزهای اخیر سخنگوی صنعت آب نسبت به تنش 
آبی در کشــور هشــدار داد و گفت: با توجه به وضعیت 
بارش ها در پاییز و پیش بینی ها در زمستان، نگرانی ها 
در مورد وقوع تنش آبی در بخش های مختلف مصرف 
جدی است و به همین علت صرفه جویی در مصرف آب 

امری الزامی است.
ســخنگوی صنعت آب افزود: ما از چهره های فرهنگی 
تأثیرگذار در جامعه اعم از چهره های هنری، ورزشــی، 
اساتید دانشگاه و ســازمان های مردم نهاد تقاضا داریم 
در یک پویش عمومی به موضوع کاهش مصرف آب به 
ویژه در بخش کشاورزی و خانگی بپردازند و در تامین 
آب پایدار برای همه مــردم به دولت و کشــور کمک 

کنند.

آب

و هستند وبر سدهای کشور با ورودی منفی آب در نخستین ماه زمستان ر

ود کارشناس انرژی :۲۰ درصد از برق تولیدی در هنگام توزیع هدر می ر
انرژی



رقابت برای مردن با »گیوتین« در یک ناکجاآباد!
نمایش »گیوتین« که این روزها در پردیس تئاتر شــهرزاد روی صحنه 
اســت، روایت شــهری اســت که مردم در آن برای مردن با گیوتین با 

یکدیگر رقابت می کنند.
فرشــید ذوالفقاری نویســنده و کارگردان نمایــش »گیوتین« که از 
۴ دی در پردیس تئاتر شــهرزاد روی صحنه رفته اســت، درباره روند 
شکل گیری این اثر نمایشی به خبرنگار مهر گفت: بعد از اجرای نمایش 
»محاکمه النا« متن »گیوتین« را نوشــتیم و به دنبــال اجرای این اثر 
بودیم. حدود یک ســال درگیر تمرین نمایش »گیوتین« بودیم تا کار 

برای اجرا آماده شد.
وی درباره تعداد بازیگران این نمایش افزود: »گیوتین« ۱۲ بازیگر دارد. 
یک نکته متفاوت درباره اجرای این اثر حضور یک نوازنده-بازیگر در کار 

است و موسیقی که بخشی جدانشدنی از نمایش است.
ذوالفقــاری درباره موضوع نمایــش »گیوتین« توضیح داد: داســتان 
درباره شــهری اســت که مردم پول می دهند تا از گیوتین اســتفاده و 
کشــته شــوند. برای خرید فیش و مردن با گیوتین رقابتی بین مردم 
شکل گرفته اســت تا اینکه یکی از مشــتری ها نویســنده ای را اجیر 
می کند تا داســتانی از زندگی اش بنویسد و ورود نویســنده به شهر و 

مواجه شدن با این اتفاقات موقعیت درام نمایش را شکل می دهد.
کارگردان »گیوتین« یادآور شــد: نمایش به شکل واضح اثری نمادین 
است و مقداری نیز به بخش های جامعه شناختی و روانشناختی در کار 

پرداخته ایم.
وی درباره ویژگی های طراحی های این اثر نمایشی، گفت: برای طراحی 
لباس ســعی کردیم موقعیت زمانی و مکانی خاصــی را القا نکند و تنها 
مشخص شــود که درباره امروز صحبت نمی کنیم. دکورمان هم کاملا 
مینی مال و متشکل از سازه های مکعب و مکعب مستطیل است و تمام 

موقعیت ها با همان مکعب ها ایجاد می شود.
ذوالفقاری با اشــاره به اینکه مدت زمان اجــرای »گیوتین« ۷۰ دقیقه 
اســت، یادآور شــد: متن اولیه ما حدود ۱۱۰ دقیقه بود ولی سالن پیدا 
نمی کردیــم زیرا اجازه ایــن زمان اجــرا را نمی دادند. در بازنویســی 
مدت زمان به ۸۵ دقیقه رسید ولی باز هم سالن ها با اجرای نمایش ما با 
این مدت زمان موافقت نکردند و در نهایت سالن شهرزاد به ما اعلام کرد 
برای اینکه زمان بندی هایشــان به هم نریزد کار بایــد نهایتا ۷۰ دقیقه 

باشد و ما هم در بازنویسی آخر کار را به ۷۰ دقیقه رساندیم.
وی در پایان ســخنان خود تأکید کرد: جنس بازی ها رئال اســت و از 
فضاسازی شروع کردیم و بعد از اینکه شــخصیت ها شکل گرفت متن 
بر اساس شخصیت هایی که بازیگران به آن ها رسیده بودند، بازنویسی 
شــد. ما از بیرون چیزی را به کار تحمیل نکردیم و در تمرین ها توسط 
بازیگرها و از دل موقعیت ها به میزانســن و طراحی هــای نور، لباس و 

صحنه رسیدیم.

عوامل نمایش »گیوتین« که ســاعت ۱۹ به صحنه می رود، عبارتند از 
تهیه کننده: روزبه کاویانی، بازیگران بــه ترتیب ورود به صحنه: محمد 
حدادکاشــانی، امین قنبری، مارال مینو نژاد، عرفان شــیخ حســین، 
ویدا قرگوزلو، حمیدرضا رکنی، نیلوفر پناهی، آزیتا ابریشــمی موحد، 
مریم شمســی، مهران اصلانی، باران باقری، مهدی گل افزون، دستیار 
کارگردان: روزبه کاویانی، منشــی صحنه: ارغوان جاوید، طراح صحنه: 
مهدی بنیادی، روابط عمومی: سمانه عباســی، طراح لباس: امیررضا 
اســماعیلی، طراح پوســتر: عارفه قباحــی، تیزر و تبلیغــات: میلاد 
خدابخشی، عکاســان: نیما معتمدی، امیرحسین قاسمی، مدیر تولید: 

دنیا فرخنده کیش، تدارکات: محمد غفاریان.

 کارگردان »مهیار عیار« برای شب قدر 
سریال می سازد

سیدجمال ســید حاتمی که این شب ها ســریال »مهیار عیار« را روی 
آنتن شبکه ســه دارد قرار است یک مینی ســریال برای شب های قدر 
بسازد. سیدجمال سیدحاتمی این روزها سریالی در دست ساخت دارد 
که با نام موقت »شب روشن« در مرکز ســیمافیلم به تصویب رسیده و 

قرار است در شب های قدر به پخش برسد.
»شب روشن« مینی ســریالی ۶ قسمتی اســت که به زودی کلید می 

خورد و ترکیبی از بازیگران چهره و غیرچهره دارد.
سیدجمال سیدحاتمی این شب ها ســریال »مهیار عیار« را در شبکه 
سه ســیما دارد که از آذر پخش آن شروع شــده و ملودرامی تاریخی و 

پربازیگر است.
او همچنین پیش از این کارگردانی آثار مختلفی از جمله بخش هایی از 
»سرزمین مادری« و سریال های »مســتوران«، »محکومین« و ... را بر 
عهده داشته است.تلویزیون چند سالی است برای شب های قدر سریال 
ویژه ای تدارک ندیده است و از سریال های مناسبتی سال های گذشته 

بهره گرفته است.

وهای فاقد معاینه فنی هر ۲۴ ساعت  خودر
 ۱۰۰ هزار تومان جریمه می شوند

رئیس اداره حمــل و نقل پلیس ترافیک شــهری راهــور فراجا گفت: 
خودروهایی که فاقد معاینه فنی باشند هر ۲۴ ساعت ۱۰۰ هزار تومان 

جریمه می شوند.
ســرهنگ مولایی رئیس اداره حمل و نقل پلیس ترافیک شهری راهور 
فراجا در مورد ضرورت معاینه فنی خودروهای کشــور اظهار داشــت: 
پلیس راهور فراجا خودروها را از ۲ راه سامانه هوشمند و رصد مستقیم 
و بازدید حضــوری اعمال قانون می کند. خودروهایــی که فاقد معاینه 

فنی باشند هر ۲۴ ساعت مشمول جریمه می شوند.
وی با اشــاره الزام قانون برای معاینه فنی خودروهای عمومی هر ۶ 
ماه یک بار گفت: این وســایل بیش از سایر وسایل نقلیه تردد دارند و 
در سن فرسودگی قرار دارند. تاکســی های اینترنتی نیز باید بررسی 
شــده و زمان بندی معاینه فنی این خودروها نیز در دستور کار قرار 

گیرد.
خودروهایی که به مراکــز معاینه فنی مراجعه نمی کننــد، قطعاً دیده 
نشده اند. پلیس متناسب با ظرفیت نیروی انسانی در معابر حضور دارد 
و خودروهای فاقد معاینه فنی را جریمه خواهد کرد. در فصول سرد نیز 
به صورت طرح های روزانه و ویژه این موضوع بیشتر در دستور کار قرار 

می گیرد.
به گفته ســرهنگ مولایــی این خودروها پــس از اعمــال قانون، رها 
می شــوند. البته باید زیرساخت های سامانه هوشــمند در سطح معابر 
درون شــهری گســترش داد تا بتوان نظارت حداکثری را در دســتور 
کار قرار دارد و همین منجر به رعایت بیشــتر خودروها نیز می شــود. 
همچنین نوسازی ناوگان و توسعه وســایل حمل و نقل عمومی نیز در 

این روند اثرگذار است.
رئیس اداره حمل و نقل پلیس ترافیک شهری راهور فراجا با بیان اینکه 
درصدی از تصادفات به دلیل موضوعات معاینه فنی اســت خاطرنشان 
کرد: این درصد چندان چشمگیر نیســت و عوامل دیگری در این حوزه 

اثرگذارند.
وی در یک برنامه رادیویی گفت: در ســال جاری مبالــغ اعمال قانون 
افزایش یافته اســت. خودروهایی که فاقد معاینه فنی باشــند هر ۲۴ 
ساعت ۱۰۰ هزار تومان جریمه می شــوند. باید به زیرساخت ها توجه 
بیشتری شود و در اجرای ســایر مواد قانونی، دستگاه ها به وظایف خود 

عمل کنند تا بتوان آلاینده ها را کاهش داد.

 بازگشت برخی از اساتید لغو قرارداد شده
 به دانشگاه پیام نور

سرپرست دانشــگاه پیام نور از بازگشت برخی از اســاتید این دانشگاه 
خبرداد که قرار داد آنها به دلایل مختلف لغو و یا معلق شــده و یا به ماده 

۱۱ تبدیل شده بود.
محمد هادی امین ناجی درباره بازگشــت برخی از اساتید دانشگاه پیام 
نور گفت: برخی از اساتیدی که قرارداد آنها به دلایل مختلفی، لغو شده 
و یا معلق شــده و یا به ماده ۱۱ تبدیل شــده بودند و قــرار بود پیمانی 
باشند، بررسی مجدد شــد و مطابق آئین نامه براساس قانون به جایگاه 

اصلی خود بازگشتند.

وی درباره توافقنامه با دانشــگاه فرهنگیان برای انتقال اســاتید که در 
دولت قبل منعقد شده بود، گفت: ما حافظ منافع اساتید خود هستیم از 
آنها حمایت می کنیم و نیاز به آنها داریم در تعامل با دانشگاه فرهنگیان 
اگر بتوانیم کمکی کنیم تا نیاز آنها را بــرآورده کنیم با توان همین این 

اساتید در خدمت آنها خواهیم بود.
وی درباره توقــف هرگونه نقل و انتقال در رشــته های علوم پایه و علوم 
انسانی دانشگاه پیام نور به دانشگاه های دیگر که اخیراً در جلسه هیئت 
عالی جذب مصوب شد گفت: ما در رشــته های علوم انسانی و مجموعه 
علوم پایه به اساتید خود نیاز داریم ممکن است در جایی احساس شود 
که نیاز نداریم در این شــرایط اول در درون خود دانشگاه آمایش انجام 
داده و کارشناســی دقیقی انجام می دهیم و می توانیم به امید خدا برای 
آن ها هم در ۴ حوزه، آموزش، پژوهش، فناوری و فرهنگ اجتماعی کار 

تعریف کنیم و خود آن ها کارآفرینی کند.
سرپرست دانشــگاه پیام نور افزود: اما اگر بازهم تمایلی به نقل و انتقال 
درآن رشــته ها بود و دانشگاه به آنها نیاز نداشــت در آن صورت به طور 
روال عادی بررسی انجام می شــود، نقل و انتقال از گذشته بوده اکنون 

نیز هست و مسیر خود را دارد.

دردانشگاهتهران
 هوش مصنوعی کاهش تولیدات علمی 

را جبران می کند
معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه تهران از ســوق دادن پژوهشگران 
این دانشگاه به ســمت پروژه های هوش مصنوعی برای جبران کاهش 

انتشارات علمی این دانشگاه خبر داد.
منوچهر مــرادی، در مورد برنامــه معاونت جدید پژوهــش و فناوری 
دانشگاه تهران برای جبران کاهش انتشــارات در دانشگاه تهران اظهار 
کرد: برنامه ما این است که تحقیقات بنیادی را در قالب هوش مصنوعی 
پیش ببریم. موضوع هوش مصنوعی جــدا از این که می تواند در زمینه 
مقالات در رتبه علمی کشور اثرگذار باشد، می تواند در بخش کاربردی 

و عملیاتی نیز در حل مشکلات موثر باشد.
وی با اشاره به سیاست گذاری برای تشــویق پژوهشگران به مشارکت 
در پروژه های تحقیقاتی گفت: قصد داریــم در زمینه های مختلف نیز 
با مشــوق های مختلف بتوانیم افراد را به ادامه تحقیقات و مشارکت در 

پروژه های تحقیقاتی ترغیب کنیم.
معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه تهران توضیح داد: مثلًا اگر استادی 
در طرح های کلان مشــارکت کند که رقم آن بالاتر از یک میزانی باشد، 
درصد بالاســری را طــوری اختصاص دهیــم که اســتاد بتواند برای 
تجهیزات و کارهای مربوط به تحقیقات، از بالاســری بیشــتر استفاده 

کند.
مرادی در پاســخ به ســوالی در مورد نقش قانــون جهش دانش 
بنیان و مشوق مالیاتی برای شــرکت ها در بهبود ارتباط دانشگاه 
با صنعت توضیح داد: ایــن قانون می تواند در آینده موثر باشــد. 
بســیاری از شــرکت ها هســتند که با این دیــد می خواهند با 
دانشــگاه همکاری کننــد و می توانیم نتایج آن را انتهای ســال 

آینده ببینیم.
وی افزود: درحال حاضر بسیاری از شــرکت ها از این قانون استقبال 
کرده اند و خواستار انجام پروژه های تحقیقاتی با دانشگاه ها هستند 
و به برخی شــرکت ها نیز ما توصیه می کنیم تا از این مشوق استفاده 

کنند.
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آنفلوانزا؛ شایع ترین بیماری فصل سرد

فوق تخصــص بیماری های ریه و عضو  خریدار 
هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره 
به افزایش احتمال بروز بیماری های تنفســی در 
فصل زمســتان، گفت: بــه منظــور کاهش این 
احتمال، افراد باید ضمن اســتفاده از ماســک، 
برخی ملاحظات بهداشــتی همچــون پرهیز از 

دست دادن و روبوسی را رعایت کنند.
 دکتر رضا بصیری - عضو هیات علمی دانشــگاه 
علوم پزشــکی مشــهد، اظهار کرد: بــا توجه به 
افزایش شــیوع بیماری های تنفســی در فصل 
زمســتان و به علت تغییر درجه حرارت محیط، 
بســیاری از ویروس ها کــه به صــورت نهفته و 
غیرفعال هســتند، فعالیت شــان آغاز می شــود 
و افزایــش ازدحــام در محیط های سربســته، 
می تواند امکان انتقال ویروس و بیماری ها در این 
محیط ها را بیشــتر کند و به دنبال آن مراجعین 

به بیمارستان ها و کلینیک ها نیز افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه بیماری های تنفســی عمدتا از 
طریق استنشــاق ذرات هوا، که آلوده به ویروس 
یا میکروب هســتند منتقــل می شــود، افزود: 
مهم ترین اصل در کنترل بیماری های تنفســی و 
ریوی به خصوص در فصول سرد سال، پیشگیری 
است و لذا به مردم توصیه می شود همانگونه که در 
دوران کرونا توصیه های بهداشــتی را جدی می 
گرفتند، در فصول سرد ســال هم این مراقبت ها 
را داشته باشــند و به خصوص افراد دارای بیماری 
های قلبی، ریوی، بیماری هــای تضعیف کننده 
سیســتم ایمنی، بیمــاران همودیالیز و ســایر 
افرادی که به نحوی سیســتم ایمنی بدن آنها به 

طور مطلوب فعالیت نمی کند، در پیشــگیری از 
بیماری های تنفسی دقت بیشتری داشته باشند.

فوق تخصص بیماری های ریه و ICU، عمده ترین 
بیماری هــای تنفســی در فصل ســرد ســال را 
بیماری های باکتریال و وایرال نظیر بیماری های 
ویروسی رینوویروس، انواع آنفلوانزا و موارد اندک 
کرونا ذکر کــرد و افزود: بیماری های ویروســی 
ســرعت انتشــار بالایی دارند و باعث اپیدمی در 
جامعه یا شیوع های دســته جمعی می شوند و به 
همین دلیــل هم می توانند  همزمــان چند عضو 
خانــواده را مبتلا کننــد و باعــث از کار افتادگی 
افراد شــوند.وی اضافه کرد: بســیاری از عفونت 
های وایرال، بــا ورود به ریه باعــث ایجاد عفونت 
می شــوند؛ بنابرایــن می توانند زمینــه را برای 

عفونت های باکتریال نیز مساعد کنند.
بصیری در ادامه، اســاس درمــان بیماری های 
تنفسی را جدی گرفتن بروز علائم تنفسی عنوان 
کرد و افــزود: بیمــاران باید با رعایت بهداشــت 
نظیر استفاده از ماســک، اجتناب از دست دادن 
و روبوســی کردن، از انتقــال آن بــه اطرافیان 

جلوگیری کنند.
وی درباره مصــرف رژیم غذایی بیمــاران دچار 
مشــکلات تنفســی که به عفونت های وایرال و 
باکتریال مبتلا می شوند، تأکید کرد: این بیماران 
باید بیشــتر مواد غذایی نرم قابــل بلع راحت تر و 
مایعات گرم و نرم از جمله، چای کمرنگ، شــیر 
و میوه جات و ســبزیجات مفید مصــرف کنند و 
استراحت بیشتر در منزل داشــته باشند تا دوره 

بیماری تمام شود.

عضوهیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با 
اشاره به باور اشتباه مردم درباره مصرف مواد سرخ 
شده در بیماران تنفســی، گفت: مصرف متعادل 
غذاهای سرخ شــده، برای بیماران مشکلی ایجاد 
نخواهد کرد، اما گاهی اوقــات مواد افزودنی مثل 
ادویه جات در دوزهای بالا به دلیل ایجاد تحریک 
مخاطی، ممکن اســت برای بیمــار آزار دهنده 

باشند.
بصیری در ادامــه بیمــاری آنفلوانــزا را یکی از 
شــایع ترین بیماری های فصل ســرما برشمرد 
و اظهار کرد: این بیماری به ســرعت قابل انتشار 
اســت، لذا افراد دارای نقص ایمنی حتما باید در 
فصل پاییز واکســن آنفلوانزا را تزریق کنند تا در 

ادامه سال کمتر دچار بیماری آنفلوآنزا شوند.
وی افــزود: بیمارانی هم که ســرفه های طولانی 
دارند، به خصوص ســرفه هایی بــا علائم نگران 
کننده مانند سرفه های با تب طولانی مدت، خلط 
خونــی، گرفتگی صدا و یا تنگی نفــس زیاد، باید 
به پزشــک متخصص مراجعه کنند تــا اقدامات 

تکمیلی برای آنها انجام شود.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، وی گفت: نکته مهم 
در مورد بیماری های تنفســی آن اســت که در 
جامعه ما افراد زیادی به دو بیماری شــایع آســم 
و بیماری انســداد ریوی مزمن مبتلا هســتند و 
طبق آخرین آمار ســازمان بهداشــت جهانی در 
دنیا بیــش از ۴۵۰ میلیون نفر مبتلا به آســم و 
۳۰۰ میلیون به بیماری انسداد ریوی مزمن وجود 
دارد، یعنی در مجموع ایــن دو بیماری حدود ۱۰ 

درصد جامعه بشری را در دنیا مبتلا می کنند. 
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از ساعت  9 مورخ   1403/10/10  لغايت ساعت 12:00 مورخ  1403/10/20 - از طريق مراجعه به سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشاني www.setadiran.irزمان و نحوه دريافت اسناد مناقصه

حداكثر تا ساعت 12:00 مورخ  1403/10/30 در سامانه  فوق الذكر زمان و مكان عودت اسناد مناقصه

جلسه گشايش پاكات )الف، ب، ج( ساعت 12:30 مورخ  1403/10/30 می باشد. لذا دعوت بعمل مي آيد در صورت تمايل به حضور در جلسه , نماينده تام الاختيار خود را كتباً معرفي نماييد .  زمان  و محل گشايش پاكات )الف،ب،ج(  

31940000-023- داخلی 4750-نمابر 33453844-023تلفكس امور حقوقی و پيمان ها

جهت كسب اطلاعات بيشتر به آدرس اينترنتي www.setadiran.ir مراجعه فرمائيد.

روابط عمومی شرکت گاز استان سمنان

شناسه آگهی: 1852257
 كد سامانه ستاد ایران :  ۲۰۰۳۰۰۱۰۴5۰۰۰۰۴6

 كد پایگاه ملي مناقصات: 5۳.۱۸۴.۸56

پيام ايمنی: دودكش هاي وسايل گازسوز بايد تا يك متر بالاتر از سطح پشت بام ادامه پيدا كند.

آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره شماره 3232 - -14031403 )نوبت دوم( )نوبت دوم(
شرکت ملی گاز ایران

شرکت گاز استان سمنان )سهامی خاص(

تاریخانتشارنوبتدوم: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰تاریخانتشارنوبتاول: ۱۴۰۳/۱۰/۰۹

آگهی ثبت انتخابات مجمع آگهی ثبت انتخابات مجمع 
نمايندگان کارگران استان ايلامنمايندگان کارگران استان ايلام

در اجرای اصل بیست و ششم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و با عنایت به تبصره ۴ 
ماده ۱۳۱ قانون کار جمهوری اسلامی ایران و به منظور صیانت از حقوق و منافع مشترک 
صنفی کارگران در بخش های حرفه و صنعت و با عنایت به صورت جلسه های مورخ 
۱۴۰۳/۰۸/۳۰ مجمع عمومی و ۱۴۰۳/۰۹/۱۰ هیات مدیره و سایر مدارک تسلیمی اسامی 
سمت هر یک از اعضای اصلی و علی البدل هیأت مدیره مجمع نمایندگان کارگران استان 
ایلام از تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ به مدت سه سال و بازرسین از تاریخ یاد شده به مدت دو سال 
انتخاب شده اند به شرح ذیل میباشد. علی محمد عزیزی رئیس مجمع مریم حبیبی نایب 
رئیس سیروس ترحمی خزانه دار رضا کوچکی دبیر نریمان هادی زاده عضو اصلی رحمت اله 
قاسمی و محسن ولدبیگی اعضاء على البدل سکینه جابری نژاد بازرس اصلی ساناز رمضانی 
پور بازرس علی البدل ضمنا برابر تبصره ماده ۲۳ اساسنامه مجمع کلیه مکاتبات اداری و اوراق 
عادی مجمع استان با امضاء رئیس هیات مدیره یا دبیر اجرایی ممهور به مهر مجمع استان و 
کلیه استاد مالی اوراق رسمی بهادار و قراردادهای تعهد آور که به تصویب هیات مدیره رسیده 
باشند با امضاء مشترک رئیس هیات مدیره یا دبیر اجرایی و خزانه دار ممهور به مهر مجمع 

استان معتبر خواهد بود.

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان ايلام

آگهی ثبت تغییرات هیات مديره انجمن صنفی کارگری کارگران آگهی ثبت تغییرات هیات مديره انجمن صنفی کارگری کارگران 
ساختمانی شهرستان ايلامساختمانی شهرستان ايلام

با عنایت به نامه ثبت شده در این اداره کل به شماره 5۰۳۰ مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ رئیس انجمن صنفی 
کارگری کارگران ساختمانی شهرستان ایلام و صورتجلسه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 هیات مدیره انجمن 
صنفی مذکور که به پیوست میباشد. آقای ابوذرحیدرنژاد که برابر ماده ۱۹ اساسنامه به عنوان دبیر 
خارج از انجمن فعالیت نموده غزل گردیده و آقای حمزه اسدی از اعضاء اصلی انجمن صنفی از تاری  
خ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 لغایت ۱۴۰۲/۱۲/۰۹ به عنوان دبیر انجمن صنفی جایگرین نامبرده کردند. ضمنا 
اعتبار نامه شماره ۱۴6۳۸/۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۳ آقای ابو در حیدر نژاد ابطال گردیده است و نامبرده 

حق هیچگونه فعالیتی به عنوان دبیر خارج از انجمن از تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 را ندارد.

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان ايلام

شركتگازاستانسمناندرنظردارد پروژه تهیه کالاها ، تعمیر ، بازسازي حوضچه و دسته بلند کردن شیرهای حوضچه ای ) ساقه بلند کردن ( شرکت گاز استان سمنان را با مشخصات ذیل به مناقصه بگذارد.                                      

شرحعنوان

شركت گاز استان سمنان به نشاني: سمنان-بلوار شهيد اخلاقي-نبش خيابان دهه فجرنام و نشاني مناقصه گزار

پروژه  تهيه كالاها ، تعمير ، بازسازي حوضچه و دسته بلند كردن شيرهای حوضچه ای ) ساقه بلند كردن ( در سطح استان سمناننوع،كميت و كيفيت كالا يا خدمات
*در مصالح مصرفي پروژه مي بايست قيمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد

مبلغ    5,486,700,000  ريال ضمانت نامه بانكي معتبر ) به غير از بانک پاسارگاد(  يا وجه نقد ، مندرج در آئين نامه تضمين معاملات دولتي و اصلاحيه هاي آن. نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار

از ساعت  9 مورخ   1403/10/10  لغايت ساعت 12:00 مورخ  1403/10/20 - از طريق مراجعه به سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشاني www.setadiran.irزمان و نحوه دريافت اسناد مناقصه

حداكثر تا ساعت 12:00 مورخ  1403/10/30 در سامانه  فوق الذكر زمان و مكان عودت اسناد مناقصه

جلسه گشايش پاكات )الف، ب، ج( ساعت 12:30 مورخ  1403/10/30 می باشد. لذا دعوت بعمل مي آيد در صورت تمايل به حضور در جلسه , نماينده تام الاختيار خود را كتباً معرفي نماييد .  زمان  و محل گشايش پاكات )الف،ب،ج(  

31940000-023- داخلی 4750-نمابر 33453844-023تلفكس امور حقوقی و پيمان ها

جهت كسب اطلاعات بيشتر به آدرس اينترنتي www.setadiran.ir مراجعه فرمائيد.

روابط عمومی شرکت گاز استان سمنان

شناسه آگهی: 1852257
 كد سامانه ستاد ایران :  ۲۰۰۳۰۰۱۰۴5۰۰۰۰۴6

 كد پایگاه ملي مناقصات: 5۳.۱۸۴.۸56

پيام ايمنی: دودكش هاي وسايل گازسوز بايد تا يك متر بالاتر از سطح پشت بام ادامه پيدا كند.

آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره شماره 3232 - -14031403 )نوبت دوم( )نوبت دوم(
شرکت ملی گاز ایران

شرکت گاز استان سمنان )سهامی خاص(

تاریخانتشارنوبتدوم: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰تاریخانتشارنوبتاول: ۱۴۰۳/۱۰/۰۹

آگهی ثبت انتخابات مجمع آگهی ثبت انتخابات مجمع 
نمايندگان کارگران استان ايلامنمايندگان کارگران استان ايلام

در اجرای اصل بیست و ششم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و با عنایت به تبصره ۴ 
ماده ۱۳۱ قانون کار جمهوری اسلامی ایران و به منظور صیانت از حقوق و منافع مشترک 
صنفی کارگران در بخش های حرفه و صنعت و با عنایت به صورت جلسه های مورخ 
۱۴۰۳/۰۸/۳۰ مجمع عمومی و ۱۴۰۳/۰۹/۱۰ هیات مدیره و سایر مدارک تسلیمی اسامی 
سمت هر یک از اعضای اصلی و علی البدل هیأت مدیره مجمع نمایندگان کارگران استان 
ایلام از تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ به مدت سه سال و بازرسین از تاریخ یاد شده به مدت دو سال 
انتخاب شده اند به شرح ذیل میباشد. علی محمد عزیزی رئیس مجمع مریم حبیبی نایب 
رئیس سیروس ترحمی خزانه دار رضا کوچکی دبیر نریمان هادی زاده عضو اصلی رحمت اله 
قاسمی و محسن ولدبیگی اعضاء على البدل سکینه جابری نژاد بازرس اصلی ساناز رمضانی 
پور بازرس علی البدل ضمنا برابر تبصره ماده ۲۳ اساسنامه مجمع کلیه مکاتبات اداری و اوراق 
عادی مجمع استان با امضاء رئیس هیات مدیره یا دبیر اجرایی ممهور به مهر مجمع استان و 
کلیه استاد مالی اوراق رسمی بهادار و قراردادهای تعهد آور که به تصویب هیات مدیره رسیده 
باشند با امضاء مشترک رئیس هیات مدیره یا دبیر اجرایی و خزانه دار ممهور به مهر مجمع 

استان معتبر خواهد بود.

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان ايلام

آگهی ثبت تغییرات هیات مديره انجمن صنفی کارگری کارگران آگهی ثبت تغییرات هیات مديره انجمن صنفی کارگری کارگران 
ساختمانی شهرستان ايلامساختمانی شهرستان ايلام

با عنایت به نامه ثبت شده در این اداره کل به شماره 5۰۳۰ مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ رئیس انجمن صنفی 
کارگری کارگران ساختمانی شهرستان ایلام و صورتجلسه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 هیات مدیره انجمن 
صنفی مذکور که به پیوست میباشد. آقای ابوذرحیدرنژاد که برابر ماده ۱۹ اساسنامه به عنوان دبیر 
خارج از انجمن فعالیت نموده غزل گردیده و آقای حمزه اسدی از اعضاء اصلی انجمن صنفی از تاری  
خ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 لغایت ۱۴۰۲/۱۲/۰۹ به عنوان دبیر انجمن صنفی جایگرین نامبرده کردند. ضمنا 
اعتبار نامه شماره ۱۴6۳۸/۱ مورخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۳ آقای ابو در حیدر نژاد ابطال گردیده است و نامبرده 

حق هیچگونه فعالیتی به عنوان دبیر خارج از انجمن از تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 را ندارد.

اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان ايلام

 روابط عمومی شهرداری شهر قدس

  آگهی فراخوانآگهی فراخوان  مزایده عمومیمزایده عمومی
شهرداري شهرقدس در نظر دارد نسبت به   واگذاری بهره برداری از زمین های چمن مصنوعی  وبوفه استاديوم شهدا بصورت اجاره برای مدت يکسال و بشرح ذيل  از طريق  مزايده  عمومي  اقدام نمايد.

سپرده شرکت در مزایده/ریالاجاره سالیانه/ریالنشانی غرفه تجاریردیف

1
چمن مصنوعی شماره 2 واقع در بوستان حضرت ولیعصر )عج( 

واقع در میدان امام حسین بلوار شورا محوطه بوستان حضرت ولیعصر )عج(
2/340/000/000117/000/000

زمین چمن مصنوعی زیر پل ورودی2
1/500/000/00075/000/000واقع در شهرقدس زیر پل پیامبر اعظم ابتدای بلوار 45 متری انقلاب 

3
زمین چمن مصنوعی کاووسیه 

واقع در کاووسیه خیابان طالقانی جنب ساختمان اورژانس 
6/000/000/000300/000/000

یک باب غرفه فروش تنقلات ) بوفه استادیوم شهدا( 4
2/400/000/000120/000/000واقع در بلوار سی متری شورا داخل ورزشگاه شهدا درب شمالی 

مدت قرارداد :  12 ماه می باشد. 
تضمين شركت در مزایده:

 ارائه هر نوع چك اعم از بانكي يا تضمیني و يا ساير موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان 
قابل قبول نمیباشد.

پرداخت تضمین شركت در مزايده به صورت ضمانت نامه معتبر بانکی يا بصورت نقدي از طريق واريز 
نقدی بشماره حساب 0105708327003 نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 

مزايده گران می بايستی ضمانتنامه شرکت در مزايده را پیش از پايان مدت تحويل پیشنهادات به امور 
قرارداد های شهرداری قدس تحويل نمايند. 

قيمت اسناد و نحوه واریز وجه :
شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ريال(  میلیون  )هشت  ريال  مزايده8/000/000  اسناد  قیمت 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طريق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
مهلت خرید اسناد :

شروع خريد اسناد مزايده  از مورخ   1403/10/10 لغايت 1403/10/13بوده و  اسناد و مدارك مزايده 
ظرف مهلت مندرج درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دريافت می باشد.

 مهلت تحویل و مدت اعتبار پيشنهادات :
مهلت تحويل ضمانتنامه تاساعت 14 مورخ 1403/10/26 و آخرين مهلت بارگذاری اسناد در سامانه 

تا ساعت 14 همانروز از طريق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد.
مجوز مورد نیاز جهت شركت در مزايده :

کلیه اشخاص حقیقی  و حقوقی 
پرداخت هزينه آگهی به عهده برنده مزايده است. همچنین شهرداری در رد يا قبول پیشنهادات مختار 

است . 
اجاره سه ماه  اول  درهنگام عقد قرارد اد اخذ می گردد. 

سایر شرایط در اسناد مزایده قيد شده است. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۰۳/ ۱۰/ ۱۴۰۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۰/ ۱۰ /۱۴۰۳

نوبت دوم


